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Žiaci v Galante si na otvorenie 
školského roka 2024/2025 takto 

vykračovali po čerstvo
zrekonštruovanej Štefánikovej ulici



Vážení spoluobčania, milí čitatelia Galantských novín!
Leto sa pomaly, ale iste chýli ku koncu. Čas 
plný slnka, tepla, oddychu a dovoleniek, 
ktorý mnohí z nás prežili na zaslúženom 
odpočinku, už ustupuje prichádzajúcej je-
seni. Niektorí sa vrátili z dovoleniek s opá-
lenou pokožkou, iní zasa s čerstvými zážit-
kami z potuliek po našej krásnej krajine či 
zahraničí. A pre mnohých z nás bola práve 
táto doba obdobím, kedy sme mohli viac 
času tráviť s rodinou a priateľmi.
Mnohé rodiny sa počas prázdnin stretli 
na chalupách, kúpaliskách či turistických 
chodníkoch, no teraz je čas vrátiť sa do 
bežného rytmu, do práce, do škôl a ku kaž-
dodenným povinnostiam. Naše mesto po-
čas leta nezaháľalo. Ulice ožili kultúrnymi 
podujatiami, športovými aktivitami a prí-
ležitosťami stretnúť sa s priateľmi, susedmi 
či známymi na čerstvom vzduchu. Verím, 
že ste mali možnosť užiť si atmosféru leta v 
Galante naplno. Z toho obrovského množ-
stva vypichnem azda len zatiaľ najúspeš-
nejšie Galantské trhy v histórii nášho mes-
ta, ktoré ste určite navštívili. V Galante to 
proste žije!
S príchodom jesene nás čaká obdobie, ktoré 
prináša nové výzvy, ale aj príležitosti. Deti a 
študenti sa vracajú do školských lavíc, uči-
telia začínajú nový školský rok, a my dospe-
lí sa tiež vraciame k pracovným projektom 
a záväzkom. Jeseň je však tiež časom bilan-
covania, úrody a nových začiatkov. Stromy 

sa začnú farbiť do pestrých odtieňov, vzduch 
ochladne a dni sa skracujú. Je to ideálna 
príležitosť spomaliť, nájsť si čas na veci, kto-
ré sme počas leta odložili niekam bokom.
Okrem toho sa v našom meste pripravuje-
me na významnú udalosť, ktorá nás čaká 
v mesiacoch november až december. Bude 
to odovzdanie nových nájomných bytov, 
na ktoré mnohí z vás čakali. Nebolo to veru 
jednoduché, lebo po chybách z minulosti, 
ktoré sme v tomto projekte ponachádzali, 
bolo čo naprávať. Nakoniec sa to však všet-
ko podarilo. Táto naša aktivita je dôležitým 
krokom k zlepšeniu dostupnosti bývania v 
našom meste a verím, že pomôže mnohým 
mladým rodinám, ale aj ostatným, ktorí 
hľadajú kvalitné a dostupné bývanie. Sme 
na dobrej ceste zabezpečiť, aby sa Galanta 
stala miestom, kde každý nájde domov.
Zároveň by som vás rád uistil, že aj naďa-
lej pracujeme na ďalších projektoch, ktoré 
prispejú k zlepšeniu kvality života v našom 
meste. Či už ide o údržbu infraštruktúry, 
nové kultúrne a športové podujatia, alebo 
investície do rozvoja našej komunity – všet-
ko to má za cieľ urobiť naše mesto ešte lep-
ším miestom pre život.
Prajem vám, aby ste si tento čas vedeli napl-
no vychutnať. Aby ste sa do nových povin-
ností pustili s energiou a odhodlaním, ktoré 
si so sebou prinášame práve z leta. Nezabú-
dajte však na dôležitosť oddychu a trávenie 

času s tými, ktorí sú pre vás najbližší aj v 
jesennom období.
Ďakujem vám za vašu priazeň a verím, že 
sa naďalej budeme stretávať nielen na strán-
kach našich Galantských novín, ale aj pri 
rôznych aktivitách a podujatiach v našom 
meste.

S pozdravom,
Mgr. Peter Kolek - primátor mesta Galanta

Potomkovia rodu Esterházyovcov navštívili Galantu
Posledný augustový víkend v Galante priniesol návštevníkom nezabudnuteľný zážitok – návrat do čias hrdinských súbojov a historických uda-
lostí. Mestský park sa 24. a 25. augusta 2024 zmenil na bojisko, kde sa odohrala veľkolepá rekonštrukcia slávnej bitky pri Veľkých Vozokanoch. 
Podujatie s názvom Slávny rod Esterházy de Galantha prilákalo milovníkov histórie aj nadšencov dobovej kultúry. Svojou prítomnosťou nás 
poctil 38-ročný dedičný princ Pavol VI. Anton Maximilian Nikolaus Esterházy de Galántha, syn XIII. kniežaťa Antala II. Esterházy de Galántha 
(Fraknóovská vetva), ktorý prišiel so svojou manželkou Franziskou, familiárne prezývanou Sissi, a ich synom. Jeho otec XIII. knieža Antal II. 
Esterházy de Galántha nás navštívil v roku 2023 počas 38. ročníka Galantských trhov, kedy mu bolo v Galante udelené čestné občianstvo mes-

ta Galanta. Rovnako zavítali do Galanty 
aj princovi bratranci: Moritz Esterházy 
de Galántha (Zvolenská Grófska vetva), 
a Béla Esterházy de Galántha (Česnecká 
Grófska vetva). Jedným z vrcholov toh-
to víkendu bolo predstavenie nového 
cezhraničného projektu mesta Galanta 
v rámci programu Interreg Maďarsko, 
ktorý nesie názov Dedičstvo Esterházy 
– zachovanie histórie pre budúce ge-
nerácie. Táto iniciatíva sľubuje uchovať 
bohatú históriu rodu Esterházy nielen 
pre súčasné, ale aj pre budúce generácie. 
Naše mesto totiž získalo 800 000 eur na 
rekonštrukciu kaštieľa. (Podrobnejší, 
rozsiahlejší materiál o celej akcii prine-
sieme v budúcom čísle.)
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„Ku všetkým podnetom od občanov pristupuje náš úrad rovnako zodpovedne, 
či ide o podnet anonymný, alebo podnet iniciovaný z pomsty či závisti,

alebo osobnej negatívnej skúsenosti,“ hovorí MUDr. Iveta Šuleková, regionálna hygienička v Galante.
Regionálny úrad verejného 
zdravotníctva je štátna inštitú-
cia, ktorej náplň práce sa týka 
starostlivosti o verejné zdravie 
obyvateľov, kde patrí oblasť 
životného prostredia, pracov-
ného prostredia, zdravotnej 
bezpečnosti potravín, ale aj 
kontrola infekčných ochorení, 
zdravotná výchova obyvateľov 
a predškolských a školských 
zariadení. Oblasť jeho  práce 
je tak široká, že spolupracuje 
aj s rôznymi inštitúciami ako 
Regionálna veterinárna a po-
travinová správa, odbor životného prostredia 
na Okresnom úrade, stavebné úrady, odbor 
školstva, inšpektorát práce, mestské a obecné 
úrady, zdravotnícke zariadenia. Regionálny 
úrad verejného zdravotníctva v Galante sídli 
v areáli Nemocnice s poliklinikou v Galan-
te a má 35 zamestnancov. Jeho územná pô-
sobnosť je vymedzená pre okres Galanta. 
S regionálnou hygieničkou MUDr. Ivetou 
Šulekovou, ktorá v tejto funkcii pôsobí od 
roku 2011, sme sa porozprávali o aktuálnych 
otázkach, ktoré zaujímajú širokú verejnosť, a 
vznikol z toho veľmi zaujímavý rozhovor. 

• Ktoré najčastejšie problémy úrad rieši a 
ktoré sú zároveň najvypuklejšie počas posled-
ných rokov? 
- Aktuálne riešená problematika vždy závisí 
od konkrétneho časového obdobia, t. č. v let-
nej sezóne riešime najmä kúpaliská, rizikové 
potraviny sezónneho charakteru (podávané 
najmä na kúpaliskách, trhoch, jarmokoch...), 
zmrzliny, zabezpečenie rôznych kultúrno-
-spoločenských akcií (festivaly, trhy, obecné 
podujatia), detské tábory.

• Ktoré skupiny živnostníkov, firiem a posky-
tovaných služieb váš úrad kontroluje? 
- Štátny zdravotný dozor (kontroly) vykoná-
vame podľa zákona č. 355/2007 Z. z. vo všet-
kých prevádzkach, kde sa poskytujú také služ-
by alebo starostlivosť, pri ktorých by mohlo 
dôjsť k ohrozeniu zdravia obyvateľov, t. j. 
podľa jednotlivej problematiky vykonávame 
kontroly vo všetkých stravovacích prevádz-
kach, zariadeniach pre deti a dorast, zaria-
deniach starostlivosti o ľudské telo (kader-
níctva, kozmetiky, masáže, soláriá, pedikúry, 
manikúry a nechtové štúdiá, fitness centrá...), 
zdravotníckych  zariadeniach, výrobných pre-
vádzkach. Bežný výkon štátneho zdravotného 
dozoru a úradnej kontroly potravín je v jed-
notlivých prevádzkach plánovaný (plány sú 
ročné, štvrťročné a týždenné). 

• V čom sú najčastejšie hygienické zlyhania 
živnostníkov a firiem, napr. v gastre? A čo v 
ďalších službách? 
- Každá prevádzka je na základe rizikovosti 
prevádzkarne zaradená do kategórie rizika, 
podľa čoho sa určuje frekvencia kontrol v da-
nej prevádzke. Rizikovosť sa posudzuje podľa 
toho, aké riziko ohrozenia zdravia predstavu-
je jednotlivá prevádzka pre zákazníka, resp. 
zamestnanca. Frekvencia kontrol sa potom 
odvíja práve od daného rizika ohrozenia, pod-
ľa typu prevádzky (napr. rizikovejšia je reštau-
rácia, ktorá pripravuje jedlá v porovnaní s 
pohostinstvom, ktoré podáva len nápoje), na 
základe výsledkov predchádzajúcich kontrol, 
nevyhovujúcich laboratórnych výsledkov vy-
šetrených vzoriek, podnetov od občanov. Po 
zhodnotení týchto aspektov môže byť napr. 

v jednej reštaurácii vykonaná 
kontrola len raz ročne, ale v 
inej reštaurácii aj každý me-
siac. 

• Nočnou morou pre živnost-
níkov a malé firmy sú samot-
né pokuty (pretože nie sú fi-
nančne tak za vodou ako veľké 
firmy - pozn. redakcie)... Vraj, 
ak príde kontrola, vždy niečo 
nájde a vždy je aj pokuta. Je 
tomu tak? 
Ako je to u vás v prístupe ku 
kontrolovaným subjektom 

s prevenciou, poučením na mieste, vzdelá-
vaním a výchovným pôsobením namiesto 
okamžitého vyrubenia pokuty, poprípade 
ohlásením kontroly vopred, aby tak mal aj 
kontrolovaný subjekt dostatok času na prí-
pravu rovnako ako kontrolný orgán?
- Čo sa týka výšky pokút, tá je jednoznačne 
daná zákonom č. 355/2007, takže sa môžeme 
pohybovať len týchto rozpätiach. Stanovova-
nie výšky pokuty vždy závisí od závažnosti 
zistených pochybení zo strany prevádzkovate-
ľa, no za celej mojej činnosti ako regionálnej 
hygieničky sme vysoké pokuty udelili len vo 
výnimočných prípadoch pri závažných po-
chybeniach z dôvodu veľkého rizika ohroze-
nia zdravia obyvateľov. Väčšina udelených po-
kút sa pohybuje na dolnej hranici rozpätia, čo 
v žiadnom prípade nie je likvidačné pre pre-
vádzkovateľa. Pokuta podľa nás má plniť len 
výchovnú funkciu a nie likvidačnú. Samozrej-
me, udelenie pokuty je až posledným krokom, 
snažíme sa najprv prevádzkovateľov usmer-
ňovať a upozorňovať na chyby. Naši zamest-
nanci  sú kedykoľvek ochotní poskytovať kon-
zultácie prevádzkovateľom za predpokladu, že 
je o ne záujem aj zo strany prevádzkovateľa. 
Naša práca nezahŕňa len kontrolnú činnosť. 
Veľa času venujeme konzultáciám s prevádz-
kovateľmi, poradenstvu pred otvorením no-
vých prevádzok. Rovnako tiež počas kontrol 
oboznamujeme prevádzkovateľov so zmena-
mi v právnych predpisoch, keďže sme si ve-
domí, že nemusia všetky zmeny zaznamenať. 
Intervenciu pracovníci RÚVZ vykonávajú aj 
v zariadeniach spoločného stravovania uzav-
retého typu (napr. v zariadeniach sociálnej 
starostlivosti, v závodných kuchyniach), kde 
kontrolujú jedálne lístky, či svojím zložením 
vyhovujú zásadám správnej výživy, a upo-
zorňujú osoby zodpovedné za ich tvorbu na 
dôsledky nevhodných stravovacích zvyklos-
tí (neinfekčné ochorenia, ako sú nadváha až 
obezita, hypertenzia, ateroskleróza, diabetes, 
osteoporóza, onkologické ochorenia...). 

• Nie sú tieto kontroly a následne pokuty 
na Slovensku až nadmieru detailistické zo 
strany úradu, povedzme, oproti susedným 
krajinám EÚ, a aj vysoké, pokiaľ ide o tých 
najzraniteľnejších živnostníkov? 
- Je mylné domnievať sa, že každá kontrola 
sa musí končiť pokutou. Máme v okrese veľa 
prevádzok, ktorých neohlásená kontrola ne-
zaskočí, pretože ak dodržiavajú základné hy-
gienické požiadavky, nemajú sa čoho obávať. 
Sú aj prevádzkovatelia, ktorí sa riadia heslom: 
„Dodržiavam hygienu na prevádzke tak, ako-
by som varil pre seba a svoju rodinu“.

• Podľa akého systému alebo princípu úrad 
vyberá subjekty, ktoré chce skontrolovať? 
Má vaša inštitúcia vlastný systém uskutoč-
ňovania kontrol bez ohľadu na anonym-

né udania či ľudské zákernosti? A poďme 
trošku aj na nepríjemnú oblasť, t. j. udania, 
anonymné sťažnosti na niekoho... Do akej 
miery sú pre vás tieto akceptovateľné, berie-
te ich do úvahy? Lebo treba otvorene pove-
dať, že v ľudstve nepekné emócie pretrvávajú 
celé stáročia a tie sa nemenia, mení sa len ich 
forma a práve dnes sú prejavy pomsty, závis-
ti, zlomyseľnosti a ohovárania často veľmi 
zákerné. Jedinec alebo iný podnikateľský 
subjekt chce doslova úmyselne iného poško-
diť. Je možné, že práve aj pre ľudské záker-
nosti sa môže stať, že niekto má kontroly ako 
na bežiacom páse, a iný vôbec?  
- Počet podnetov a sťažností, ktoré sú na náš 
úrad doručované v rámci podozrení na po-
chybenia v prevádzkach, sú bežnou súčas-
ťou nášho pracovného života, avšak v  gastro 
priemysle ich nepočítame v stovkách, ale iba 
v pár desiatkach (v roku 2023 ich bolo 23, z 
toho opodstatnených len 8). Taký nízky počet 
opodstatnených podnetov svedčí o tom, že 
prácu v prevádzkach vykonávame tak, že sa 
ľudia nemusia báť ísť najesť sa do reštaurácie 
alebo kúpiť si zmrzlinu v kornútku. Ku všet-
kým podnetom pristupujeme s rovnakou dô-
ležitosťou, či sa jedná o podnet anonymný, na 
základe osobnej negatívnej skúsenosti, alebo 
či bol podnet iniciovaný z pomsty či závisti. 
Mnohé z prijatých podnetov sú odstupova-
né na Regionálnu veterinárnu a potravinovú 
správu, pretože občania nás často vnímajú ako 
jeden úrad. Predmetom takýchto podnetov je 
napr. poukázanie na pokazené mäso, plesnivú 
zeleninu, prítomnosť hlodavcov v obchod-
ných reťazcoch a iných predajniach potravín, 
ktorých riešenie nie je v kompetencii regionál-
nych úradov verejného zdravotníctva.

• Nie sú niektoré štátom požadované normy 
na Slovensku, ako aj vyhlášky a opatrenia 
duplicitné, resp. zastaralé, alebo, naopak, 
až priveľmi prísne, prísnejšie než samotnej 
Európskej únie? Do bežnej reči preložené, 
nie sme na Slovensku viac iniciatívni, ako je 
potreba, len aby sa nejaká tá pokuta mohla 
za každú cenu, niekedy aj za nepodstatnú 
maličkosť, vyrúbiť?  
- Pojem „nepodstatná maličkosť“ vníma roz-
dielne prevádzkovateľ/pracovník zariadenia  
a inak spotrebiteľ. Zatiaľ čo prevádzkovateľ 
považuje často za bežné, že nepredaný uva-
rený guláš, uvarené cestoviny, bryndzu pred 
alebo po ukončení dátumu spotreby zamrazí, 
pre spotrebiteľa môže konzumácia týchto po-
travín spôsobiť vážne zdravotné ťažkosti, ako 
sú hnačky, vracanie a pod. V letnom období 
sa kladie napr. pri kontrole bufetov rýchleho 
občerstvenia na kúpaliskách zvýšený dôraz na 
dodržiavanie teplôt pri skladovaní rizikových 
potravín, ako sú vajíčka, majonéza, mäso. 
Spotrebiteľ si nemá ako preveriť, či uvedené 
potraviny neboli skladované napr. len na po-
lici v sklade, pretože sa už nezmestili do chla-
diaceho zariadenia. Túto úlohu zastávame my. 
V poslednom období narastá počet ľudí aler-
gických na určité zložky v potravinách, pokr-
moch a aj zmrzline, preto úlohou pracovníkov 
RÚVZ je na jedálnych lístkoch kontrolovať, či 
sú alergény pre spotrebiteľa správne a zrozu-
miteľne uvedené. Pred pár rokmi sme riešili 
podnet, keď pracovník v cukrárni považoval 
informovanie zákazníčky o obsahu alergénu 
glutén (lepok) v zákusku za „nepodstatnú 
maličkosť“ a zákazníčka nakoniec skončila s  
anafylaktickým šokom v nemocnici, pretože 
zákusok skutočne glutén obsahoval.

pýtal sa: Juraj Stern
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„Prezentácia na verejnosti a spôsob komunikácie je už 
úplne iný ako pred vyše 20 rokmi,“ tvrdí PaedDr. Peter Černý, PhD.

Poslanectvu sa upísal v deväťdesiatych rokoch 
ako nezávislý kandidát. Inšpiroval ho k nemu 
záujem o politiku “veľkú“ i komunálnu, miest-
nu. PaedDr. Peter Černý, PhD., čerpá z poznat-
kov z politológie, filozofie i sociológie, úzko 
prepojených s ľudskou spoločnosťou. Tvrdí, že 
v komunálnej politike je podstatná spolupráca, 
vzájomná pomoc, ale aj rešpekt a úcta. Dlhoroč-
ný poslanec rád cestuje, číta, chodí do divadla a 
pasívne športuje. Čo ešte prezradil v rozhovore?
„Občianske porozumenie, spolupráca, vzájomná 
úcta, tolerancia a spolupatričnosť boli hodnoty, 
ktoré som chcel, aby politika obsahovala. K tomu 
patrila aj oblasť sociálnej pomoci odkázaným, 
budovanie rešpektu medzi ľuďmi v oblasti ná-
rodnosti, vierovyznania, sociálneho postavenia. 
Toto sú znaky, ktoré podľa mňa patria do vysokej 
aj komunálnej politiky,“ uviedol poslanec Mest-
ského zastupiteľstva v Galante a predseda Komi-
sie školstva pri MsZ.

• Napĺňa Vás funkcia poslanca, alebo je to iné, 
ako ste si predstavovali?
- Musím úprimne poďakovať všetkým voličom, 
ktorí mi dali svoj hlas a prejavili dôveru aj v sú-
časnosti. Len s podporou spoluobčanov možno 
prekonávať prekážky aj skrivodlivosti, ktoré táto 
práca so sebou prináša. Samozrejme, táto práca 
ma napĺňa, i keď jej charakter, spôsob prezen-
tácie na verejnosti a spôsob komunikácie je už 

úplne iný ako pred 
vyše 20 rokmi. 
Ľudia si najmä 
prostredníctvom 
sociálnych sie-
tí dokážu veľmi 
ubližovať, čo ne-
prospieva kvalite 
vzájomnej komu-
nikácie. Preto sa 
často človek ocit-
ne v zlom svetle, 
keď sa prirodzene 
každý z poslancov 
snaží presadiť to, 
čo je jemu najbliž-
šie. Určiť, čo má najvyššiu prioritu, by mali práve 
poslanci po vypočutí si názoru občanov, ale aj po 
vzájomnej konštruktívnej debate. Preto je vždy 
takéto rozhodovanie tvrdým orieškom naprieč 
jednotlivými odbornými komisiami i celým za-
stupiteľstvom.

• Ste predsedom komisie školstva a členom ďal-
ších dvoch komisií. Ako ste spokojný s aktuál-
nym stavom školstva?
- Je ťažké odpovedať na otázku o spokojnosti, 
resp. nespokojnosti so stavom školstva. Pretože 
je to obrovský celospoločenský problém. Nevyu-
žili sme šancu na zmenu a reformy v oblasti škol-

stva, ktorá nastala hneď 
po revolúcii v roku 1989.

• Čo Vás v práci na týchto 
postoch najviac teší a, 
naopak, s čím bojujete?
- Ideme z extrému do ex-
trému, raz sa nám páči 
fínsky model školstva, 
potom zasa iný model, 
zavrhli sme to, čo sme 
mali v školstve dobré, a 
preberáme veci, ktoré sú z 
môjho pohľadu nesprávne 
a nemajú žiadnu perspek-
tívu. Máme priveľa vyso-
kých škôl a vysokoškolsky 
vzdelaných ľudí, ktorí 
nemajú uplatnenie vo svo-
jich profesiách, veľa kva-

litných študentov nám odchádza do zahraničia, 
nevracajú sa naspäť, chýbajú nám remeselnícke 
profesie a odborníci v priemysle, stavbárstve. To 
všetko má dopad na nedostatok financií v rezorte 
a tieto problémy sa prenášajú aj na obce a mestá. 
Aktuálne môžem spomenúť zabezpečenie kva-
lifikovanej pracovnej sily v informatike, fyzike, 
prírodovedných predmetoch. Za to, ako sa na 
našich galantských školách dokázali vysporiadať 
s týmito problémami zodpovední pracovníci, im 
patrí veľké poďakovanie. A tiež chcem povedať, 
že nikdy sa ani mesto, ani poslanecký zbor k 
žiadnej škole vo svojej zriaďovateľskej pôsobnos-
ti nepostavili chrbtom, práve naopak.

• Čím je pre Vás Galanta, ako toto mesto vní-
mate?
- V Galante žijem už dlhšie ako v mieste, kde som 
sa narodil. Tu sa mi narodili deti, tu už vyše 35 
rokov pracujem na miestnom gymnáziu, takže 
toto mesto považujem za svoj domov. Mám tu 
svojich priateľov, rodinu a z môjho pohľadu je to 
dobré miesto pre život.

• Ako ste strávili leto?
- Leto som strávil na dovolenke v rakúskom 
Schladmingu. Bol som tam prvýkrát, je to nád-
herné prostredie a odporúčam to každému, kto 
má rád hory, turistiku. Najviac ma však tešilo, že 
niekoľko týždňov zo svojej dovolenky som strá-
vil so svojou vnučkou. Takisto sa mi páči Južná 
Morava, najmä oblasť Mikulova. No a, samozrej-
me, i náš galantský región, ktorý má čo ponúk-
nuť svojim obyvateľom i návštevníkom.

ZLG

Prijatie u kardinála Vlka pri príležitosti 
Medzinárodnej dejepisnej súťaži v Prahe

NOVÝ PARTNER GALAKARTY!
Mirci, s. r. o., prišla so svojím benefitom práve v čase horúčav a výstrah pred 

teplom. Tohtoročné páľavy sú už síce za nami, ale o rok sa budú opakovať a treba 
sa na ne pripraviť vždy včas. Skúste to s touto spoločnosťou, vyskúšajte jej služby, 
aby vás žiadne vysoké teploty na budúci rok neprekvapili. Majiteľ Miroslav Hra-

bovský vám ochotne pomôže aj poradí (tel. 0905 810 885). Spoločnosť sa rozhodla 
poskytovať jedinečnú zľavu seniorom, fyzickým osobám s ťažkým zdravotným 

postihnutím a osamelým matkám (vo všeobecnosti ide o ženu, ktorá nežije s 
otcom dieťaťa, nie je vydatá za otca dieťaťa, prípadne otec dieťaťa ani nie je zapí-

saný v rodnom liste dieťaťa), ktorí sú držiteľmi GalaKARTY. 
Spoločnosť Mirci, s. r. o., sa zaoberá servisom a montážou klimatizácií, vzdu-

chotechniky, tepelných čerpadiel, rekuperácií, alternatívnych zdrojov energie s 
dôrazom na šetrenie životného prostredia a energie. 

Pre držiteľov GalaKARTY, ktorí spĺňajú vyššie uvedené podmienky určené 
poskytovateľom, ponúkajú  montáž a dodanie klimatizácie v konečnej cene 693 €.  
GalaKARTU si môžete jednoducho zaregistrovať a stiahnuť do mobilu na 

stránke www.galakarta.sk.
GalaKARTA je karta plná benefitov pre obyvateľov s trvalým pobytom v 

meste Galanta. Ponúkate zaujímavé služby či máte kaviareň, predajňu, firmu 
alebo inú prevádzku a chcete poskytovať zľavy pre našich obyvateľov AJ VY? 
Ozvite sa nám, podmienky sú veľmi jednoduché a my vás dostaneme ešte viac 

do povedomia našich obyvateľov. Kontakt: galakarta@galanta.sk.
Mgr. Mária Kilácskóová

Športový deň spoločne s Gymnáziom Mikulov, ČR
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BLESKOVKY
z Galanty

Došlo k zásadnej zmene, ak žiadate 
o nájomný byt v Galante

Na poslednom neplánovanom zasadnutí mestského zastupiteľstva v Galante bolo schvá-
lené VZN č. 23/2024, ktorým sa mení a dopĺňa VZN č. 30/2022 o nakladaní s bytmi vo 
vlastníctve mesta Galanta na ulici Esterházyovcov. Pre žiadateľov o nájomný byt došlo 
k zásadnej zmene: záujemca o byt NEMUSÍ mať v čase podania žiadosti trvalý pobyt 
v meste Galanta. Túto podmienku (trvalý pobyt v meste Galanta) musí žiadateľ splniť 
najneskôr 5 dní od prevzatia bytu do užívania, trvalý pobyt si musí nahlásiť priamo na 
adresu nájomného bytu. Veríme, že už nič nebude stáť v ceste tomu, aby mohli byť byty 
odovzdané do užívania všetkým záujemcom o nájomné byty. Ďalšie informácie o nájom-
ných bytoch vám prinesieme čoskoro.

- Mesto Galanta -

V dňoch 6. – 8. septembra 2024 sa delegácia z mesta Ga-
lanta, vedená primátorom Petrom Kolekom, zúčastnila 
tohtoročného Pálavského vinobrania v našom partner-
skom meste Mikulov. Toto každoročné podujatie, ktoré 
oslavuje vinársku tradíciu regiónu, poskytlo priestor 
nielen na upevnenie priateľských vzťahov medzi našimi 
mestami, ale aj na výmenu skúseností a zdieľanie kultú-
ry. Delegácia z Galanty mala možnosť stretnúť sa s pred-
staviteľmi Mikulova a ďalšími hosťami, pričom spoločne 
prežili atmosféru vinobrania plného ľudových tradícií, 
hudby a skvelého vína. Primátor Peter Kolek vo svojom 
príhovore zdôraznil dôležitosť partnerských vzťahov 
medzi mestami a vyjadril vďaku za pohostinnosť, kto-
rá bola galantskej delegácii poskytnutá. Toto podujatie 
sa tak opäť raz stalo vynikajúcou príležitosťou na ďalšie 
prehĺbenie spolupráce medzi mestami a pripomenutie si 
dlhoročných priateľských vzťahov.

k
Výnimočný hudobný večer plný talentu a skvelej at-
mosféry – taký bol Galantský večer 6. septembra na 
nádvorí Neogotického kaštieľa, počas ktorého sa na 
pódiu vystriedalo veľa skvelých lokálnych umelcov - 
Martin Bohém, Zuzana Szpevár, Etien, Petra Sabová, 
Boris Červeňanský, Sofia Červeňanská, Brigitta Mol-
nosiová, Katarína Kovácsová, Karin Garajová, Adrian 
Fahn a Laco Kováč. Hosťom večera bola skupina The 
SHELLDOVES. Podujatie bolo podporené Mestom 
Galanta a Trnavským samosprávnym krajom.

k
Tenisový klub Slovan Galanta bol založený v roku 1974. 
Práve v sobotu 7. 9. 2024 oslávilo svoje jubileum na teni-
sových dvorcoch TK Slovan Galanta formou parádneho 
turnaja – vo štvorhre.

k
Klub Nezábudka – podporná skupina duševného 
zdravia, bude bývať každú stredu o 16.00 hod. v 
M-KLUBE v Mestskom kultúrnom stredisku v Galan-
te. Privítajú vás peer konzultantky Petra Hofierková a 
Timea Ochabová spolu s psychologičkou Erikou Vese-
lou. Klub Nezábudka je otvorený pre dospelých ľudí, 
ktorí čelia výzvam v oblasti duševného zdravia, ako aj 
pre ich blízkych a tých, ktorí majú záujem o témy du-
ševného zdravia. Účasť je BEZPLATNÁ!

k
Za účasti predstaviteľov Mesta Galanta a Slovenského 
zväzu protifašistických bojovníkov v Galante sa pri prí-
ležitosti 80. výročia Slovenského národného povstania 
27. 8. 2024 uskutočnilo slávnostné kladenie vencov po-
poludní pri Pamätníku SNP na ul. Šaľskej v Galante.

k
Na základe výberového konania, ktoré sa konalo 5. au-
gusta 2024 na Mestskom úrade Galanta, bola za kona-
teľku spoločnosti Správa mestského majetku Galanta, 
s. r. o., vybraná Katarína Kanderová. 

k
Na Sídlisku Sever majú novú pitnú fontánu. 5. augusta 
ju symbolicky mestu Galanta na Švermovej ulici odo-
vzdal generálny riaditeľ Západoslovenskej vodárenskej 
spoločnosti Nitra Marek Illéš. Vodou z fontány sa dá 
naplniť aj f ľaša a vedia sa z nej napiť i štvornohí domáci 
miláčikovia.

k
Oficiálnym začiatkom Univerzity tretieho veku, kto-
rá otvára svoje pomyselné brány už onedlho, je podpis 
spoločného memoranda, ktoré 10. septembra podpísal 
primátor mesta Galanta Mgr. Peter Kolek spolu s rek-
torom Ekonomickej univerzity v Bratislave prof. Ing. 
Ferdinandom Daňom, PhD.

k
Primátor mesta Galanta Mgr. Peter Kolek podpísal v 
tomto mesiaci záväzné stanovisko k navrhovanej stavbe 
prevádzky rýchleho občerstvenia McDonald's v Galante. 
Podľa jeho slov by investor mohol začať s výstavbou na 
jeseň 2025. Aj takéto investície prispievajú k rozvoju a 
modernizácii našej komunity. 

k
Na 21. neplánovanom zasadnutí mestských poslancov 
v Galante bolo rozhodnuté, že nájomné byty môžu byť 
pridelené aj osobám, ktoré momentálne nemajú status 
obyvateľov Galanty. Ak sa však rozhodnú bývať v tých-
to bytoch, budú musieť podľa novej dohody do určité-
ho termínu zmeniť svoje trvalé bydlisko na Galantu.

- R -

V Galante obnovili zašlú krásu sochy „Torzo“ 
od bulharského umelca Emila Venkova

Slovensko je bohaté na historické pamiatky aj umelecké skvosty. Snáď v každej obci či v mes-
te sa nájdu artefakty hodné obdivu. Okrem skrášlenia okolia je však nutné ich aj renovovať. 
V Galante nedávno reštaurovali sochu slovenského sochára s bulharským pôvodom Emila 
Venkova, o čom nám porozprávala historička umenia, pôsobiaca v Galérii mesta Bratislava na 
oddelení umenia vo verejnom priestore, Nikoleta Bukovská. Ako, kedy a komu napadlo reštau-
rovať dielo zosnulého sochára Emila Venkova v Galante? „Sochy som v zásade znovuobjavila 
v rámci môjho výskumu v Slovenskom národnom archíve pri hľadaní archívnych materiálov 
pre môj projekt „Umenie v Galante“. Jeho cieľom je zmapovať všetky diela a následne vydať 
kompletný súpis umeleckých diel vo verejnom priestore v Galante 2. polovice 20. storočia,“ 
objasnila Nikoleta Bukovská. Po archívnom bádaní odborníčka našla v teréne sochy v zlom 
stave. Popri hľadaní archívnych podkladov narazila na prácu Asena Cvetanova, ktorý v tom 

čase reštauroval sochu Emila Venkova. „Oslovila som ho, či by nechcel spolupracovať na zne-
čistených galantských sochách, s čím na moje prekvapenie ihneď súhlasil. Dozvedela som sa, 
že Asen nie je len kvalifikovaným reštaurátorom, ale i vnukom zosnulého Emila Venkova. 
Prezradil mi, že cíti duševnú povinnosť postarať sa o dedove sochy, aby sa zachovali pre ďalšie 
generácie,“ priblížila rodáčka z Galanty. Pri reštaurovaní vraj zavážilo najmä to, že našla skú-
seného reštaurátora, ochotného bez nároku na honorár vyčistiť vápencovú sochu Torzo. „Dô-
ležité bolo i to, že sa všetky tri diela Emila Venkova nachádzajú na mestskom pozemku. Mestu 
som dodala všetky podklady zo Slovenského národného archívu s údajom, že objednávateľom 
sôch bolo ONV Galanta a preberá nad nimi správcovstvo. Mesto si tak môže spätne zaevidovať 
diela do svojho majetku, starať sa o ne a chrániť ich. Verím, že aj vďaka našej aktivite s Ase-
nom mesto prejaví väčší záujem o kultúrne dedičstvo, ktoré má na svojom území,“ nádejá sa 
Nikoleta Bukovská. A akým spôsobom bol obnovený pôvodný vzhľad diela? Sochu reštaurátor 
čistil chemicky s drôtenými kefami a oplachoval tlakovou vodou pomocou vapky. S prácou 
reštaurátora je historička nadmieru spokojná. „Čitateľov a čitateľky chcem povzbudiť k tomu, 
aby spoznávali umenie vo svojom okolí a išli sa na sochu pozrieť. Kým donedávna pôsobila od-
pudzujúco, teraz žiari a púta pozornosť, je krásna biela ako pôvodne. V meste máme špičkové 
diela s jedinečnou umeleckou hodnotou, okolo ktorých denne chodíme, len si ich nevšímame. 
Preto treba na ne upozorňovať a objaviť v nich krásu,“ zamyslela sa historička, podľa ktorej by 
aj v budúcnosti s reštaurovaním radi pokračovali, avšak nie z vlastných peňazí, vo voľnom čase 
a bez asistencie mesta.       

Bc. Zlatica Gregorová
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V Centre voľného času – Spektrum Galanta majú 
za sebou úspešný školský rok aj vydarené leto

Ako sa galantské materské a základné 
školy pripravili na nový školský rok?

2. septembra 2024 sa v Galante, rovnako ako po 
celom Slovensku, opäť otvorili brány materských 
a základných škôl. Po letných prázdninách, kto-
ré priniesli nielen oddych, ale aj potrebné rekon-
štrukcie a údržby, boli školy pripravené priví-
tať všetkých žiakov. Do nového školského roka 
2024/2025 bolo prijatých 154 detí do materských 
škôl (MŠ) a 239 detí do základných škôl (ZŠ). Sláv-
nostné otvorenie školského roka sa konalo v jed-
notlivých školách za účasti predstaviteľov mesta. 
Primátor mesta Galanta Mgr. Peter Kolek otvoril 
nový školský rok na ZŠ, Ul. Štefánikova, vice-
primátor Peter Závodský navštívil ZŠ, Sídl. SNP. 
Mgr. Lívia Gešková a Mgr. Renáta Zsidóová otvá-
rali nový rok v ZŠ Gejzu Dusíka a v ZŠ Zoltána 
Kodálya s VJM. Kým v školskom roku 2023/2024 
navštevovalo materské školy v Galante 466 detí 
a základné školy 1981 žiakov, v novom školskom 
roku 2024/2025 sú počty približne rovnaké: v ma-
terských školách je spolu 471 detí a v základných 
školách 1985 žiakov.
Ako uviedla vedúca Oddelenia školstva, kultúry, 
športu a mládeže Mgr. Lívia Gešková, kapacity 
materských škôl sú úplne na hranici preplnenos-
ti. „Do piatich materských škôl sme aj tento rok 
dokázali prijať všetky deti, ktoré k septembru do-
vŕšili tri roky. Pokiaľ ide o základné školy, ZŠ Gej-
zu Dusíka a ZŠ, Sídl. SNP majú plný počet detí v 
triedach prvého ročníka, pár voľných miest je ešte 
v ZŠ, Ul. Štefánikova a ZŠ Z. Kodálya s VJM,“ dodala. Základné školy v 
meste Galanta žiaci navštevujú podľa školských obvodov, ktoré sú určené 
Všeobecne záväzným nariadením mesta č. 08/2020 o určení školských 
obvodov pre základné školy mesta Galanta a spoločné školské obvody 
pre obce, s ktorými má mesto Galanta uzatvorenú dohodu v znení ne-
skorších doplnení. Ministerstvo školstva, výskumu, vývoja a mládeže 
SR v tomto roku pridelilo mestu Galanta viac asistentov učiteľov ako v 
minulom roku. „Tešíme sa z tejto skutočnosti, lebo čoraz viac detí potre-

buje pomoc pri výchovno-vzdelávacích aktivitách. 
Pedagogickí asistenti budú financovaní z projektu 
Podporné opatrenia MŠVVaM SR, od 1. septembra 
budú pôsobiť v 5 materských a 4 základných ško-
lách a ďalší zamestnanci školského podporného 
tímu budú pomáhať v 3 základných a 5 materských 
školách nášho mesta,“ uviedla Lívia Gešková, ktorá 
na záver dodala: „V školskom roku 2024/2025 pra-
jem každému pedagógovi a zamestnancovi škôl a 
školských zariadení na území mesta Galanta mno-
ho úspechov, vytrvalosti, síl a k tomu nepostráda-
teľné pevné zdravie!“ Aj počas letných prázdnin sa 
toho veľa udialo. V galantských materských ško-
lách totiž prebiehala prevádzka aj cez leto. MŠ, Sídl. 
Nová doba, MŠ s VJM – Óvoda, Sídl. Nová doba a 
MŠ, Sídl. Clementisove sady poskytovali svoje služ-
by v júli, zatiaľ čo v auguste ich vystriedali MŠ, Sídl. 
SNP a MŠ – Óvoda, Sídl. Sever. Navyše sa za tento 
čas vo viacerých školách uskutočnili významné re-
konštrukčné práce. Na ZŠ Gejzu Dusíka prebehla 
oprava zadnej steny veľkej telocvične a strechy na 
pavilóne B. ZŠ, Sídl. SNP sa venovala oprave šty-
roch vstupných schodísk, na ZŠ, Ul. Štefánikova 
opravovali vonkajšiu stenu budovy školy a na ZŠ 
Zoltána Kodálya s VJM sa maľovali dlhé chodby, 
schodiská a telocvičňa. V MŠ – Óvoda, Sídl. Sever 
došlo k výmene vchodových dverí na pavilóne B a v 
ZUŠ J. Haydna vymaľovali vnútorné priestory. Tie-

to práce boli financované z príspevkov mesta, ktoré 
sa prideliloi na základe požiadaviek riaditeliek škôl a následne rozhod-
nutia komisie školstva 7. mája 2024. Celkovo bolo na údržbu a úpravu 
školských objektov poskytnutých 58 700 eur. Galantské školy tak vstu-
pujú do nového školského roka s dostatočnými kapacitami a zlepšenými 
podmienkami pre vzdelávanie detí, čo je výsledkom dobrej prípravy a 
úspešnej spolupráce medzi mestom a školskými inštitúciami.

- R -
foto: Mgr. Mária Kilácskóová

Je po dvojmesačných prázdni-
nách, ktoré decká využili na od-
dych, návštevy príbuzných či na 
vyrazenie do domácich alebo za-
hraničných dovolenkových desti-
nácií. Počas horúceho leta, aké si 
snáď ani nepamätáme, sa mohli 
malí aj veľkí zabaviť i v táboroch 
alebo aj v špecializovaných zá-
ujmových zariadeniach. Viac 
porozprávala riaditeľka Centra 
voľného času – Spektrum Galanta 
PaedDr. Katarína Kovácsová. 
V tomto zariadení opäť usporia-
dali denné letné tábory, z ktorých 
dva turnusy sa konali v júli a ďalšie dva 
v auguste. Pani riaditeľka, čo zaujíma-
vé ste ešte prichystali pre návštevníkov 
CVČ Spektrum Galanta? „V júli sme 
mali v rámci hudobných piatkov Bu-
benícku show na nádvorí. Okrem toho 
sme sa zúčastnili podujatí Kultúra spá-
ja a Galantských trhov s naším progra-
mom Galanta má talent. Taktiež sme 
usporiadali tvorivé dielne pre deti na 
týchto podujatiach.“ S návštevnosťou 
detí počas prázdnin sú spokojní, takže 
leto hodnotia úspešne. Aj v priebehu 
uplynulého školského roka mali dosta-
tok záujemcov, do krúžkov bolo podľa 
pani riaditeľky zapísaných približne 
300 detí. To, aký záujem prejavia deti 
v tomto školskom roku, sa ešte nedá 
celkom iste povedať. Zápis v Centre 
voľného času – Spektrum Galanta 
prebehol 2. septembra 2024 a samotné 
krúžky začnú svoju činnosť od októbra. 
O akú akciu, aktivitu bol v tomto zaria-
dení najväčší záujem, mali dostatočné 

finančné prostriedky na organizáciu alebo po-
mohli aj sponzori, mesto? „Azda najlákavejším 
podujatím bola Halloweenska noc – straší nám v 
kaštieli. Počas tejto noci deti mali zvládnuť cestu 
odvahy v parku a v kaštieli, kde ich čakali rôzne 
úlohy, hry, nečakané situácie a strašidlá. Potom 
to bol Medovníčkový deň, kedy deti piekli a zdo-
bili medovníčky, ktoré si mohli zobrať domov. 
Treba spomenúť aj oslavy Medzinárodného dňa 
detí v prímestských častiach (Nebojsa a Javorin-
ka), na ktoré sme dostali financie od mesta. A, 
samozrejme, pozornosti sa tešila aj súťaž v speve 
populárnych piesní Pop Aréna. Záujem bol ako 
každý rok veľký. Toto podujatie finančne podpo-
rilo TTSK a mesto Galanta,“ priblížila PaedDr. 
Katarína Kovácsová. S novým školským rokom 
pribudli v centre atraktívne krúžky: S Padingto-
nom po Anglicku, husle a zobcová flauta, ktoré 
iste zaujmú tú správnu vekovú kategóriu. Medzi 
ďalšie plány v CVČ – Spektrum Galanta patrí 
zorganizovanie kvízu pre deti a mládež od 6 do 
10 rokov Detský kvízový večer a Milujem Galan-
tu pre väčšie deti a mládež.

Bc. Z. Gregorová

Aj druháčka Nelka Valková zo ZŠ, 
Sídl. SNP sa ponáhľala na otvorenie 

nového školského roka
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 Zrekonštruovali sme cestnú komunikáciu 
na Školskej a Štefánikovej ulici

V nedávnych týždňoch prešla Školská a Štefánikova ulica, ktorá leží pred základnou školou, výraznou modernizáciou. V rámci stavebných 
úprav sa zrealizovali práce, ktoré výrazne zlepšili kvalitu roky zanedbanej cestnej komunikácie a bezpečnosť pre chodcov i vodičov. Najprv 

sa odfrézovala pôvodná vrstva asfaltu a odstránili sa staré obrubníky, ktoré nahradili nové, modernejšie. Na cestu sa položili dve nové vrstvy 
asfaltu a taktiež sa vytvorilo nové dopravné značenie. Zrekonštruoval sa chodník pri neďalekom parku a vykonala sa predpríprava na budúcu 

revitalizáciu parku. Súčasťou úprav bola aj oprava existujúcich vjazdov a úprava plôch pri autobusovej zastávke, ktorá slúži školákom a návštev-
níkom školy. Celkové náklady na rekonštrukciu dosiahli sumu 149 750,80 € s DPH a stavebné práce trvali približne jeden mesiac. Výsledkom je 

nielen skvalitnená cestná komunikácia, ale aj lepšie prostredie pre deti, učiteľov a všetkých obyvateľov, ktorí tieto ulice denne využívajú.   
- MsÚ Galanta -

Galantské umelecké školy po lete 
prichádzajú s atraktívnymi novinkami
V Galante 
pôsobia dve 
z á k l a d n é 
u m e l e c k é 
školy. Jed-
na ponúka 
v ý t v a r n é 
a druhá 
h u d o b n é 
u m e n i e . 
Obe vstúpi-
li do nového 

školského roka s víziami a istými očakáva-
niami. Čo postíhali počas prázdnin a čo ich 
najbližšie čaká, porozprávali ich riaditeľky 
Mgr. art. Zuzana Danišková a Mgr. Mária 
Takáčová, Dis. art. (na fotke). V ZUŠ vý-
tvarný odbor počas leta nerekonštruovali, 
zato sa venovali údržbovým prácam, aby 
žiakom spríjemnili okolie a udiali sa i per-
sonálne zmeny. Svoje vedomosti v škole 
odovzdáva 9 učiteľov vyše 500 talentova-
ným deťom od 5 do 19 rokov. Kto zavíta do 
tejto školy, nemôže si nevšimnúť originálne 
diela, hodné obdivu, ktoré vytvorili šikov-
né ruky žiakov. V „hudobnej zuške“ počas 
leta chystali priestory na plynulý začiatok 
školského roka. „V lete sme dali urobiť nové 
podlahy. Na viacerých stenách boli omiet-
nuté a vymaľované praskliny vrátane scho-
diska a niektorých tried,“ spresnila pani 
riaditeľka Takáčová. A čo novinky, môžu 
sa žiaci tešiť na niečo výnimočné? „V tomto 
školskom roku otvárame zborový spev pod 
vedením zbormajsterky Ivety Weis Visku-
povej. Už minulý školský rok u nás viedla 
workshop zborového spevu, kde pracovala 
s niektorými žiakmi, ktorí sa predviedli na 
našom záverečnom promenádnom koncer-
te,“ uviedla riaditeľka. Hlásiť sa k nim môžu 

milovníci hudby od 5 rokov, žiaci základ-
ných škôl, stredoškoláci i dospelí. „Hneď na 
začiatku školského roka sme pripravili kon-
kurz, kde sa mohli predviesť všetci uchá-
dzači o štúdium u nás,“ uviedla Mgr. Má-
ria Takáčová, Dis. art. Aktuálne majú vyše 
240 žiakov. V budúcom roku chystajú Deň 
otvorených dverí (18. 3. 2025 od 13.00 hod.) 
a o 17.00 hod. sa v severnom krídle neogo-
tického kaštieľa uskutoční žiacky koncert. 
Budúci výtvarníci sa môžu zdokonaľovať 
v maľbe, kresbe, grafike, dekoratívnej čin-
nosti, modelovaní a v ponuke sú i počíta-
čová grafika a hrnčiarsky kruh. Kto sa k 
nim môže prihlásiť, aké majú požiadavky? 
„Nemáme špeciálne podmienky prijatia, v 
prvý septembrový týždeň sa konali u nás 
prijímacie pohovory, pričom nejde o skúšku 
talentu, skôr o overovanie trpezlivosti detí,“ 
objasnila Mgr. Art. Zuzana Danišková a 
dodala, že záujem o ich školu je veľký, vy-
soká úspešnosť prijatia na vysoké školy po-
tvrdzuje kvalitu tejto inštitúcie. Výtvarníci 
každoročne, okrem iného, spolupracujú i s 
mestskou knižnicou, kde sa deti prezentu-
jú svojou tvorbou. Obe riaditeľky chcú pre 
svoju školu urobiť maximum, na čo sa po 
lete najviac tešili? „Ja som sa osobne veľmi 
tešila na kolegov, na to, že naša budova opäť 
ožila a znie hudbou. Veľmi sa teším na nový 
zbor, ktorý otvárame, zbormajsterke pani 
Ivete Weis Viskupovej veľmi držím palce. 
Tiež náš čaká už 27. ročník festivalu klasic-
kej hudby – Galantské hudobné dni a je pre 
nás vždy veľmi výnimočný. Tento rok začí-
name už v októbri 2024. Váženú verejnosť 
srdečne pozývame, tešíme sa na vás,“ po-
vedala Mgr. Mária Takáčová, Dis. art. Pani 
riaditeľka Mgr. Art. Zuzana Danišková má 
stále plno nápadov, ako by potešila žiakov 

ich školy, a preto sa bude okrem iného ve-
novať aj projektom, ktoré plánujú v spolu-
práci s mestom a, samozrejme, teší sa už na 
tvorivú a priateľskú atmosféru, typickú pre 
ich školu.

- R -

Rozpis koncertov Základnej umeleckej 
školy Josepha Haydna v Galante

11. 10. 2024 o 17.30 hod., Otvárací klavírny 
koncert, v severnom krídle neogotického 
kaštieľa Galanta. Účinkuje: klavirista Mgr. 
art. Tamás Fekete

20. 10. 2024 o 16.00 hod., Organový koncert, 
v rímskokatolíckom kostole Sv. Štefana kráľa, 
Galanta. Účinkuje: Mgr. art. Denisa Ternócz-
ka

25. 10. 2024 o 17.30 hod., Večer komornej 
hudby, v severnej veži neogotického kaštieľa 
Galanta, Účinkujúci: Komorný súbor Ad Li-
bitum

08. 11. 2024 o 17.30 hod., Večer operných árií, 
v severnej veži neogotického kaštieľa.
Účinkujúci: operné duo, Mgr. art. Marek Po-
buda a Mgr. art. Carmen Štroffek Ferenceio-
vá, v sprievode: Mgr. art. Márie Farkašovej

 12. 11. 2024 o 17.30 hod., záverečný koncert 
GHD, v MsKs Galanta, je zároveň charitatív-
nym koncertom. Tento rok bude venovaný 
našej žiačke Sáre Margite Balušíkovej, ktorá 
bojuje so zriedkavou chorobou – wilkieho 
syndrómom. Veríme, že jej vyzbierané penia-
ze umožnia absolvovať operáciu v zahraničí 
a zo srdca dúfame, že jej to pomôže k vylie-
čeniu. Účinkujúci: žiaci, pedagógovia ZUŠ 
Josepha Haydna a hostia.
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Jubilejný 20. ročník Oválu 2024 vylákal do ulíc 
nadšených obdivovateľov veteránov

August v našom okrese už tradične patrí milov-
níkom historických vozidiel. Majitelia aj obdivo-
vatelia veteránov si ani tentoraz nenechali ujsť 
obľúbené podujatie s československou účasťou. 
Organizujú ho členovia Veteran Car Clubu Se-
reď, ktorí okrem iného ponúkajú na obdiv pô-
vabné historické vozidlá a motocykle v tunajšom 
Oldtimer múzeu. Okrem toho sa vždy v lete po-
dieľajú na usporiadaní motoristickej akcie Ovál. 

Tentoraz išlo o jubilejný 20. ročník podujatia, 
predtým známeho ako Galantský ovál. Martin 
Kuník z Veteran Car Clubu Sereď o ňom poroz-
prával viacero zaujímavostí. Ovál 2024 bol dvoj-
dňovou akciou, pričom v piatok 2. augusta 2024 
privítali organizátori hostí. Sobota 3. augusta už 
patrila veľkolepej akcii, ktorá bola členená do 
dvoch etáp. „Výstava automobilov sa konala v 
Seredi na Námestí Slobody, odkiaľ autá vyštar-

tovali po naplánovanej trase smerom na 
Šúrovce, Zavar, Križovany nad Dudvá-
hom, Vlčkovce, Opoj, Majcichov. V Abra-
háme mali jazdci zastávku s občerstvením, 
prehliadkou obecného múzea aj s prijatím 
pána starostu Ing. Ivana Dobrovodského,“ 

priblížil Martin Kuník. Atraktívne podujatie 
s nostalgickým podtónom odštartoval bývalý 
československý pretekár, legenda Peter Baláž. 
Nechýbala ani ďalšia osobnosť Jaroslav Šerý, 
známy motokrossový pretekár. Spanilá jazda po-
kračovala do Gáňu a Galanty na námestie, kde si 
vozidlá mohla opäť obzrieť verejnosť, ku ktorej 
odborným výkladom prispel znalec historických 
vozidiel p. Jozef Váry. Ovál 2024 pokračoval 
II. etapou smerom na Sládkovičovo do Včelár-
skej paseky v Kráľovej pri Senci, kde posádkam 
ponúkli odborný výklad aj občerstvenie. „Od-
tiaľ veterány vycestovali smerom na Mostovú a 
dorazili do cieľa na Kaskády, kde organizátori 

zhodnotili priebeh podujatia a účastníkov 
obdarovali spomienkovými predmetmi,“ 
opísal priebeh podujatia Martin Kuník a 
pokračoval: „Keďže išlo o jubilejný ročník, 
urobili sme výber hostí, pričom medzi his-
torickými vozidlami sa objavilo neskutočne 
veľa skvostov. Do tohto ročníka sa zapojilo 
približne 120 účastníkov, ktorí predviedli 
verejnosti 60 automobilov a 25 motocyklov.“ 
Bonbónikom podujatia bol iste najstarší 
historický automobil Maxwell z roku 1910. 
Podujatie sa opäť tešilo veľkému záujmu di-

vákov, účastníci vytvorili super 
atmosféru spolu s obyvateľmi de-
dín, cez ktoré autá prechádzali. 
K úspechu Oválu 2024 výrazne 
pomohol aj policajný sprievod, 
ktorý zabezpečoval plynulosť 
premávky a usporiadatelia oce-
nili aj spoluprácu s mestom Se-
reď a mestom Galanta.

foto: Juraj Stern

Leto skončilo, Galandia fičí ďalej
Aj keď tohtoročná letná sezóna je už za nami, 
Vodný svet Galandia má stále čo ponúknuť. 
Počasie bolo v tomto roku pre kúpaliská a aqua-
parky priaznivé, čo sa prejavilo aj v náraste náv-
števníkov v Galandii. Riaditeľ Ing. Jozef Huber 
preto hodnotí letnú sezónu ako mimoriadne 
úspešnú. „Toto leto nám skutočne prialo. Teplé 
a slnečné dni prilákali množstvo návštevníkov, 
ktorí sa rozhodli stráviť čas pri vode, pričom 
využili aj naše zvýhodnené vstupy. Veľmi popu-
lárny bol zvýhodnený vstup medzi 9:00 – 10:00, 
kedy si návštevník mohol za nižšie vstupné užiť 
celodennú zábavu a relax. Obyvatelia Galanty 
často využívali poobedné vstupy, kedy sa prišli 
po práci príjemne schladiť a odreagovať od kaž-
dodenných povinností.“ 

Nové atrakcie a obľúbené služby
Toto leto v Galandii prinieslo aj niekoľko noviniek, ktoré sa stali hitom, hlav-
ne medzi rodinami s deťmi. „Naši návštevníci sa už dlhší čas tešili na novú 
detskú atrakciu SprayPark, ktorá bola prvýkrát spustená na začiatku tohto 
leta a detičky si ju aj patrične užívali. Vo vonkajšom priestore areálu Galan-
dia teda vznikla spolu s detským bazénom zóna pre najmenších. Rodičia si 
zas mohli v pokoji oddýchnuť na ležadlách pri atrakciách, zatiaľ čo sledovali 
svoje ratolesti, ako sa tešia z príjemnej vody,“ pokračuje Jozef Huber. O zába-
vu sa pritom po celý čas staral animačný tím, ktorý zabavil nielen deti, ale aj 
dospelých. Obrovský úspech mala aj nová ponuka občerstvenia. Novinkou 
tohto leta boli totiž „Naše langoše“, ktoré každodenne s láskou pripravovali 
zamestnanci v stravovaní. „Návštevníci si chválili mäkkosť, čerstvosť a veľ-
kosť langoša, ktorý miestami presahoval veľkosti pizze. Veľa klientov sa vra-
calo aj kvôli tomuto tradičnému pokrmu so slovami, že lepší langoš už dlho 
nejedli,“ hovorí riaditeľ Vodného sveta Galandia s úsmevom.

Spokojnosť návštevníkov
Galandia pritiahla nielen domácich Galanťanov, ale aj turistov z rôznych 
častí Slovenska. Ako dodáva Jozef Huber, veľa z nich navštevuje Galandiu 
najmä kvôli komfortu, čistote, bezpečnosti a príjemnému prostrediu vodné-

ho sveta, čo nebolo výnimkou ani toto leto. „Spätné väzby od spokojných 
návštevníkov hovoria jasne, čo ich v Galandii potešilo a prečo sa majú vrátiť 
do Galanty kvôli kúpaniu.“ Okrem toho mali návštevníci pri vybraných vstu-
poch k dispozícii saunový svet, kde si mohli bezplatne vyskúšať sauny, ktoré 
priaznivo pôsobia na ľudský organizmus a ktoré budú môcť využívať aj počas 
celej zimnej sezóny.

Jeseň a zima v Galandii
A ako bude Galandia fungovať po skončení letnej sezóny? „Po letnej sezóne 
čaká Galandiu jeden veľký pravidelný wellness formou technickej odstávky 

počas piatich dní /16. 9. – 20. 9. 2024/, kedy sa budú vypúšťať všetky bazény 
a budú sa dôkladne čistiť spolu s ostatnými atrakciami a priestormi,“ prezrá-
dza riaditeľ Galandie. Po tejto odstávke 21. 9. 2024 Vodný svet Galandia opäť 
otvorí svoje brány a privíta nadšencov kúpania, relaxu a vodnej zábavy. Zno-
vu tak budete môcť využívať vnútorné bazény, sauny, tobogany, masáže a v 
prípade dobrého počasia budú v prevádzke aj vonkajšie bazény. Tešiť sa však 
môžete už teraz na rôzne špeciálne akcie. „Seniorské pondelky za výhodné 
ceny budú určite pokračovať. No plánujeme aj ďalšie novinky, o ktorých bu-
deme informovať na našich sociálnych sieťach,“ uzatvára Jozef Huber. Galandia 
teda pokračuje ďalej a teší sa na svojich návštevníkov aj počas jesene a zimy.

Instagram: aquapark_galandia 
Facebook: Vodný svet Galandia

text a foto: Mária Májeková
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Trhy a jarmoky v Galante
Trhy a jarmoky znamenali v každom mestečku vždy určité oživenie 
obchodu a remesiel. Organizovali sa tam, kde už existovali remeslá 
a cechy. V Galante, ktorá sa v roku 1613 spomína ako mestečko, sa 
konali vždy dva výročné trhy. Jeden na sviatok sv. Štefana a druhý na 
sviatok pápeža Gregora. Cisár kráľ Ferdinand II. výsadnou listinou 
vydanou dňa 23. marca 1635 povolil konanie ďalších dvoch jarmokov 
a tým sa počet jarmokov v Galante zvýšil na štyri. Prvý sa konal vždy 
12. marca na Gregora, pápeža, druhý v stredu pred Turícami, tretí 20. 
augusta na Štefana, kráľa, a štvrtý 4. decembra na Barboru. Termíny 
konania výročných jarmokov boli určené tak, aby boli rovnomerne 
rozdelené v každom ročnom období. Vznik nových trhovísk nepod-
mieňovala veľkosť mesta, ale skôr rozsah špecializovaného predaja. 
V Galante sa napr. konal dobytčí jarmok na priestranstve južne od 
mesta. Tieto veľké dobytčie trhy sa ešte aj v medzivojnových rokoch 
konali šesťkrát ročne. Obilné trhy sa konali vždy na jeseň, keď sa od-
predávala nadprodukcia obilia roľníkov. Organizovali sa každý týž-
deň vo štvrtok, kým bolo čo predávať. V roku 1910 obecné zastupi-
teľstvo požiadalo ministerstvo obchodu o povolenie mať popri dvoch 
zimných jarmokoch aj tzv. výkladný jarmok, ktorý sa konal vždy na 
druhý deň. V roku 1929 sa napr. riešil problém galantského dobytčie-
ho trhu, ktorý na základe odborného posudku okresného veterinára 

a zdravotného referátu nezodpovedal predpisom. Návrh na jeho pre-
miestnenie sa však nezrealizoval, pretože obec nemala vhodný poze-
mok na jeho uskutočnenie. Obecné zastupiteľstvo riešilo aj problém 
s umiestnením obilného trhu. V októbri 1932 odmietlo kúpu pozem-
ku na obilný trh, hoci parcela mala výmeru štyroch katastrálnych 
jutár. Cena 5.000,- Kč bola však privysoká, pretože pozemok nebol 
rovný a bolo na ňom veľa jám. Vhodné pozemky sa dali získať iba 
vyvlastnením pozemkov cukrovaru v dnešnom Sládkovičove, ktorý 
prešiel do vlastníctva Štátneho pozemkového úradu v Prahe. Problé-
my okolo jarmokov v Galante však pretrvávali aj naďalej. Vo februári 
1934 napr. starosta s notárom intervenovali na Krajinskom úrade v 
Bratislave v súvislosti s tým, aby obec Galanta dostala právo na vy-
držiavanie krajinských jarmokov (trhov). Bolo im pritom prisľúbené, 
že žiadosť obce bude podľa možnosti splnená aj z toho dôvodu, že 
obec nemá vlastné tržné právo, pretože toto prináleží galantskému 
komposesorátu. Od konca druhej svetovej vojny sa podobné trhy a 
jarmoky v Galante už nekonajú..

foto a text z knihy Juraja Pekaroviča „Galanta na starých pohľadniciach“
zostavil: Juraj Stern

Obyvatelia Galanty sa stretli s Dr. Andrásom Hargitaym, majstrom sveta v plávaní
Stredná a staršia generácia v súčasnosti ešte 
stále s láskou spomína na maďarské plavec-
ké úspechy zo 70. rokov minulého storočia, 
najmä na plávanie Andrása Hargitayho. 
Spomeňme len jeho najväčšie úspechy: 
bronzový olympijský medailista, trojná-
sobný majster sveta a trojnásobný majster 
Európy, on je prvým maďarským maj-
strom sveta v plávaní. Už ako 13-ročný sa 
zúčastnil na majstrovstvách Európy mláde-
že, kde získal dve zlaté medaily. O rok neskôr 
sa domov vrátil so 6 zlatými a 1 bronzovou 
medailou.
Pri obrazovkách sme mu fandili, keď v roku 
1972 získal na Olympijských hrách v Mní-
chove bronzovú medailu v polohových pre-
tekoch na 400 m. Vtedy mal iba 16 rokov. 
Samozrejme, fandili sme mu aj na viacerých 
majstrovstvách sveta v plávaní od kvalifi-
kačných rozplavieb až po zlatú medailu v 
polohových pretekoch na 400 m v Beleh-
rade v roku 1973, dvakrát zlato na 200 m a 

400 m v Cali v roku 1975 a bronz na 400 m 
v Západnom Berlíne v roku 1978. Na Maj-
strovstvách Európy vo Viedni v roku 1974 
získal dve zlaté a jednu bronzovú medailu 
a na Majstrovstvách Európy v Jönköpingu 

v roku 1977 sa mu znovu podarilo odniesť 
zlatú medailu.
... A prečo po toľkých rokoch spomínam 
tohto plavca svetovej úrovne? Začiatkom 
augusta privítal Ladislava Cservenku, ktorý 
celý svoj život zasvätil športu. Teraz je oby-
vateľom Domova dôchodcov Patria.
Dr. Hargitay András, veterinár, zablahože-
lal Ladislavovi, ktorý sa v ten deň dožil 85 
rokov, podpísal mu knihu s názvom „Na-
päté vodné zrkadlo“ a s veľkou pokorou a 
ochotou odpovedal na všetky jeho otázky. 
Spoločne si zaspomínali na dosiahnuté 
úspechy a dodnes aktívny András hovoril o 
svojich aktivitách v súčasnosti, keďže okrem 
chirurgii zvierat je aktívnym plavcom a 
trénerom plávania. V minulom roku bolo v 
Budakeszi slávnostne otvorené tréningové 
centrum nesúce jeho meno, v ktorom plní 
rôzne úlohy. Z návštevy sme odchádzali s 
nezabudnuteľnými zážitkami.

Mgr. Lívia Gešková

Na pohľadnici z roku 1910 vidno domy na trhovisku. Vľavo stojí 
Pressburgerov obchod s potravinami a trafika. Vedľajšia budova majite-

ľa Dávida Kólischa sa honosne nazývala „Hotel U Zeleného stromu“.  
V skutočnosti to bola reštaurácia, ktorej majiteľ poskytoval aj ubytova-

nie, a preto ju nazval hotelom. V roku 1909 boli k budove pristavané dve 
veľké miestnosti s rozmermi 7 x 12 m a 8,5 x 14 m, v ktorých sa konali 
zábavy. Zaujímavosťou bolo, že stavebné práce realizoval Jozef Halzl 
zo Senca, ktorý staval aj prístavbu železničnej stanice. Po tejto úprave 
miestne noviny napísali, že takéto krásne miestnosti nie sú nikde na 

okolí a prirovnávali zariadenie k veľkomestským redutám.

Pre veľký nával účastníkov bol pôvodný všeobecný jarmok rozdelený na 
“lichvací" (dobytčí), ktorý sa konal na jarmočisku, a tzv. výkladný. Široký 

záber na trhovisko v roku 1933 zachytáva veľký ruch, ktorý panoval v 
medzivojnových rokoch na Hlavnej ulici, kde sa konal výkladný jarmok 
– trh, ktorý bol vždy na druhý deň po dobytčom. Na jarmokoch a trhoch 

sa stretli všetci – predajcovia dobytka, pestovatelia zeleniny či remeselníci 
z mesta a okolia. Niekto prišiel predávať, iný nakupovať a niektorí sa 

často zmenili počas jarmoku či trhu aj z predavača na kupca. Jarmoky 
sa konali pravidelne v presne stanovené dni. To bolo dôležité z hľadiska 

účasti všetkých zainteresovaných – kupcov, remeselníkov a trhovcov, ktorí 
prichádzali zo širokého okolia.
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Galantské stredné školy od septembra 
prichádzajú s atraktívnymi odbormi

Začal sa nový školský rok: Ako deťom pomôcť zvládnuť stres a školu?

I keď sú letné prázdniny už len snom, v galantských stredných školách aj vtedy vládol čulý ruch. 
Ako sa im darilo a ako odštartovali ďalšiu etapu vzdelávania, porozprávali riaditelia – Mgr. Ka-
mil Vydarený zo Strednej odbornej školy obchodu a služieb (SOŠ), Ing. Beáta Kissová zo Stred-
nej odbornej školy technickej v Galante (SOŠT), Mgr. Ján Marsall z Gymnázia Zoltána Kodálya s 
vyučovacím jazykom maďarským a PaedDr. Peter Černý, PhD. z Gymnázia J. Matúšku Galanta. 
Mgr. Kamil Vydarený informoval, že v škole sa venovali údržbe a rekonštruovali toalety v C blo-
ku. „Vďaka víťazstvu v projekte sme vysadili vzácne ovocniny. Pri škole nám tiež pribudol veľký 
nápis, viditeľný z chodníka a cesty,“ poznamenal pán riaditeľ. Aj SOŠT prešla údržbou – maľo-
vaním tried a chodieb a realizovali aj vodoinštalačné práce. Aktuálne obnovujú triedu informa-
tiky. V Gymnáziu Zoltána Kodálya s VJM sa v lete zaoberali podkladmi k projektom – debarie-
rizácii, chemickému laboratóriu, športovému ihrisku a bežeckej dráhe. Väčšou údržbou prešla 
šatňa a prevádzková miestnosť zamestnancov, nechýbalo ani veľké upratovanie školy. PaedDr. 
Peter Černý, PhD. uviedol, že v lete v ich škole maľovali triedy pre prvákov, kompletne zrekon-
štruovali podlahy na chodbách a údržbou prešli žalúzie v triedach. S počtom žiakov sú riaditelia 
spokojní. Mgr. Kamil Vydarený skonštatoval: „Odbory sú naplnené, máme okolo 280 žiakov, z 
toho 76 prvákov. Otvorili sme nadstavbový odbor Podnikanie v remeslách a službách.“ S počtom 
žiakov 331 sú aj v SOŠT spokojní. „Najväčší záujem študentov je o odbor autoopravár-mechanik. 
Novinkou je agromechatronik, kde sme mali v pláne prijať desať žiakov, aj sa nám to podarilo,“ 
uviedla pani riaditeľka Ing. Kissová. Mgr. Ján Marsall potvrdil vyšší záujem o štúdium, pri-
hlásilo sa im 80 študentov. Pán riaditeľ dodal, že aj naďalej chcú viesť žiakov k odbornosti, ku 
kultúre, k športu a rozvíjať i ďalšie kompetencie mladej generácie. „Rád konštatujem, že všetci 
žiaci zmaturovali v riadnom termíne. Máme 16 tried a 340 žiakov,“ argumentoval PaedDr. Peter 
Černý, PhD. V SOŠ obchodu a služieb sa chystajú na debarierizáciu A bloku a chcú vytvoriť 
multifunkčné ihrisko s osvetlením aj pre verejnosť. Usporiadajú akciu Hovorme o jedle o zdravej 
výžive s prednáškou a prípravou jedál. Debarierizáciu školy a renováciu atletickej tartanovej 
dráhy plánujú aj v SOŠT. V škole mali 17. 9. 2024 zaujímavú akciu Život má zelenú s TTSK, s 
prednáškami v Gymnáziu Janka Matúšku a praktickými ukážkami v SOŠT. Gymnázium Janka 
Matúšku čakajú náročnejšie projekty v spolupráci s TTSK. „Prvým je debarierizácia a príprava 
výstavby výťahu pre zdravotne odkázaných študentov a druhým je komplexná obnova učebne 
informatiky na škole,“ spresnil pán riaditeľ Černý, ktorý dodal, že prelom októbra a novembra 
2025 bude patriť oslavám 80. výročia založenia Gymnázia J. Matúšku.

text: Zlatica Gregorová

S príchodom septembra sa pre tisíce žiakov začí-
na nový školský rok, čo so sebou prináša nielen 
radosť zo stretnutí s kamarátmi a z nových zážit-
kov, ale často aj stres a obavy z nadchádzajúcich 
školských povinností. Pre mnohé deti môže byť 
prechod z prázdninového režimu do školských 
lavíc náročný. Obavy z neznámeho, nové výzvy 
a očakávania od rodičov či učiteľov môžu viesť k 
úzkosti, najmä u tých detí, ktoré túžia po doko-
nalých výsledkoch. Ako deťom pomôcť zvládnuť 
tento náročný prechod a znížiť ich stres? O tom 
sme sa porozprávali s PhDr. Miroslavou Vaško-
vou, riaditeľkou Centra poradenstva a prevencie 
v Galante, ktoré už takmer 50 rokov pomáha de-
ťom a rodičom z okresu Galanta zvládať výzvy 
spojené nielen so vzdelávaním, ale aj s vývinový-
mi a výchovnými problémami.

• S akými najčastejšími problémami sa na vás 
rodičia obracajú a aké konkrétne služby im v 
rámci vášho centra poskytujete?
- Naše centrum poskytuje poradenstvo pre deti 
od narodenia až po ukončenie prípravy na po-
volanie. Škála našich služieb je veľmi široká – od 
včasnej diagnostiky vývinových porúch u ma-
lých detí cez riešenie problémov so školskou zre-
losťou, s vývinovými poruchami učenia, ADHD, 
poruchami koncentrácie pozornosti u žiakov. 
Čoraz častejšie sa stretávame s poruchami au-
tistického spektra a poruchami emocionality u 
detí. Okrem toho sa venujeme aj kariérovému 
poradenstvu, kde žiakom pomáhame nájsť smer, 
ktorý najviac zodpovedá ich schopnostiam a zá-
ujmom, a preventívnym aktivitám realizovaným 
priamo na školách. 

• V predškolskom veku sa často začínajú preja-
vovať prvé príznaky rôznych porúch, ako napr. 
spomínané ADHD. Aké sú typické znaky a ako 
spolupracujete so školami a rodičmi pri ich 
diagnostike a riešení?
- Typická je hyperaktivita, impulzivita, problémy 
s udržaním pozornosti. Tým, že dieťa nedokáže 
dlhodobo vykonávať určité činnosti, slabšie sa 

rozvíjajú jeho exekutívne funk-
cie. Rodičia dnes často sami roz-
poznávajú, že sa ich dieťa nevyví-
ja tak ako jeho rovesníci, a často 
nás oslovujú na vlastnú žiadosť s 
cieľom absolvovať vyšetrenie ale-
bo získať odbornú radu. V týchto 
prípadoch je dôležité, aby sme 
úzko spolupracovali so školami 
– ako s učiteľmi, tak aj s rodičmi. 
Škola potrebuje nielen psycholo-
gické, ale aj špeciálno-pedago-
gické vyšetrenie, aby sme mohli 
dieťaťu poskytnúť odporúčania 
a vytvoriť čo najvhodnejšie pod-
mienky pre jeho vzdelávanie.

• Čo by ste teda odporučili rodi-
čom, ako sa pripraviť na začia-
tok školského roka a eliminovať stres?
- Dôležité je nevytvárať napätie, ale skôr s deťmi 
hravou formou zopakovať učivo. Pozitívna spät-
ná väzba je kľúčová – deti potrebujú mať pocit, 
že sú pripravené. Drobné aktivity ako spoločné 
čítanie či počítanie môžu pomôcť dieťaťu opäť si 
zvyknúť na školské povinnosti. Preto by rodičia 
mali tráviť s deťmi čo najviac času, a to aj napriek 
každodenným povinnostiam. Viem, že často zá-
pasia s existenčnými problémami, musia praco-
vať, ale musím povedať aj to, že je veľa rodičov, 
ktorí trávia veľa času na mobiloch. Myslím si, že 
by tento čas mali stráviť so svojimi deťmi, ktoré 
potrebujú cítiť, že ich rodičia sú tu pre nich, či už 
formou spoločných hier, kreslením alebo jedno-
duchým rozprávaním sa. 

• Spomenuli ste, že pozitívna spätná väzba je 
dôležitá. Akým spôsobom môže dieťa ovplyv-
niť?
- Pochvala a ocenenie majú na dieťa obrovský 
vplyv. Pre nás dospelých sa môžu zdať drobné 
uznania samozrejmosťou, no pre deti sú motivu-
júcim faktorom, ktorý ich posúva vpred. Keď si 
dieťa uvedomí, že niekto vidí jeho snahu a oce-

ňuje ju, dodáva mu to sebavedo-
mie a chuť pokračovať. Zároveň 
je však nevyhnutné, aby sme 
ich naučili, že chyby sú bežnou 
súčasťou života, že neúspech 
neznamená koniec, ale príleži-
tosť zlepšiť sa. Známky v škole 
pritom nie sú jediným ukazova-
teľom úspechu – dôležitejšie je, 
ako sa dieťa dokáže vysporiadať 
s nezdarom a ako ho to pripraví 
na budúce výzvy. 

• A ako môžu rodičia pomôcť 
dieťaťu pripraviť sa na prechod 
do škôlky, aby pre neho tento 
proces nebol stresujúci?
- Prechod do MŠ je pre dieťa 

veľkou zmenou, preto je dôležité, aby sa na nový 
režim začalo pripravovať ešte pred samotným 
nástupom. Rodičia môžu postupne zavádzať 
škôlkarský režim už doma – napríklad tým, že 
budú dieťa budiť o niečo skôr, zaradiť činnosti, 
aby si zvyklo na pravidelné aktivity, ako je desia-
ta, hra, obed a popoludňajší spánok. Opakujúce 
sa pravidelné činnosti a denný režim deťom do-
dávajú pocit bezpečia, pretože vedia, čo ich čaká 
a čo majú robiť. To im pomáha lepšie zvládať 
nové situácie  v prostredí MŠ.

• V centre sa vraj venujete aj prevencii rizikové-
ho správania v školách...
- Áno, naše oddelenie prevencie rizikového sprá-
vania sa venuje prevencii sociálno-patologických 
javov, ako je šikana, kyberšikana či rôzne závis-
losti. Registrujeme výrazné zhoršenie vzťahov 
medzi deťmi, preto realizujeme preventívne 
programy priamo v školách, podľa potrieb kon-
krétnej triedy. Školy nás často oslovia, keď za-
znamenajú problémové správanie, a my na zák-
lade toho pripravíme preventívne aktivity, ktoré 
pomáhajú riešiť danú situáciu.

text a foto: Mária Májeková

Ing. Beáta Kissová

Mgr. Kamil Vydarený

PaedDr. Peter Černý, PhD.

Mgr. Ján Marsall
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Atmosféra 16. ročníka varenia gulášu v Taverne Sever

Tanečná skupina CLIS Dance Family z Galanty získala titul majstra sveta
Tanec je jedným z obľúbených spôsobov, ako vyjadriť emócie, radosť a slobo-
du. Pohybom v rytme hudby prechádzame do sveta, kde každý krok má svoj 
význam a každý pohyb hovorí svoj príbeh. Tanečná skupina CLIS Dance Fa-
mily v Galante už roky patrí medzi popredné detské formácie na Slovensku. 
V ich „vitríne slávy“ stojí viac ako 750 pohárov za medailové umiestnenia a 
tento rok siahli dokonca i na tie najvyššie méty. O tom, aký veľký úspech sa 
im podaril, ale aj o tom, čo znamená viesť takúto úspešnú tanečnú komu-
nitu, nám v rozhovore prezradila jej zakladateľka a umelecká vedúca Iveta 
Baloghová.

• Ako by ste opísali vznik a vývoj tanečnej skupiny CLIS?
- Tanečná skupina CLIS vznikla pred 34 rokmi z mojej lásky k tancu a túžby 
vytvoriť miesto, kde by deti a mládež mohli rozvíjať svoj talent. V súčasnosti 
pôsobíme v Galante a Dunajskej Lužnej a máme 230 členov vo veku od 6 do 
21 rokov, čo je pre mňa obrovská radosť a zároveň záväzok.

• Čo považujete za najväčší úspech vašej tanečnej skupiny?
- Naším najväčším úspechom je, že sme vytvorili komunitu, kde deti a mlá-
dež môžu prežívať svoje prvé tanečné kroky, víťazstvá, prehry, tábory, sú-
stredenia, workshopy a mnoho ďalších aktivít. Samozrejme, hrdá som aj na 
množstvo ocenení, ktoré sme získali na celoslovenských i medzinárodných 
súťažiach, európskych súťažných festivaloch, no nechýbajú ani tituly ako 
Majster Slovenska, Európy či sveta... Aj tento rok pribudlo deťom z deviatich 
celoslovenských i medzinárodných súťaží 48 medailových umiestnení. Do-
konca na World Dance Masters „Dance Star“ POREČ 2024 sme získali titul 
majstrov sveta v kategórii Urban dance a s choreografiou „Na Kráľovej Holi“ 
sa predstavili aj na prestížnom galavečeri, kde táto choreografia bola vybratá 
spomedzi cca 600 juniorských choreografií do TOP 20.

• Ste autorkou mnohých textov piesní, scenárov k muzikálovým predsta-
veniam, stoviek choreografií, či už pre začínajúcich tanečníkov alebo tých 
pokročilých. Aj tu sa vám podaril jeden veľký úspech...
- Áno, v roku 2018 som získala za choreografiu „MATRIX“ prestížnu cenu 
„CHOREOGRAF ROKA“ a s ňou aj desaťdňovú tanečnú stáž v New Yorku 
v prestížnej Broadway Dance Center. Ocenenie bolo odmenou za našu tvrdú 
prácu a zároveň motiváciou do budúcnosti.

• Ako zvládate vedenie takej veľkej skupiny detí a mládeže? Čo je vašou 
prioritou? 
- Nie je to vždy jednoduché, ale keď vidím, ako deti a mládež rastú, ako sa 
zlepšujú a ako sa z nich stávajú sebavedomí tanečníci, všetko úsilie stojí za to. 
Snažím sa vytvárať rodinnú atmosféru, kde sa všetci navzájom podporujeme 
a motivujeme, kde spoločne zdieľame radosť z úspechov i smútok z prvých 
malých prehier, pretože tieto pocity by malo zažiť každé dieťa. Snažíme sa 
učiť deti čerpať od tých skúsenejších, ktorí sú pre nich motiváciou, a tých 
skúsenejších učiť pomáhať tým začínajúcim. 

• Spomínali ste, že v skupine máte 230 členov... Kto všetko vám s deťmi pri 
výučbe tanca pomáha?  
- Všetky deti v CLIS-e spája láska k tancu, hudbe, športu, umeniu, priateľom 
a k doskám, ktoré znamenajú svet... A to všetko vďaka lektorom ako Miroslav 
Balogh, Lucia Farárová, Natália Baloghová, Marcela Ondrejková a Ela Kyse-
lá. Je to mladý tím s veľkými plánmi, láskou k deťom a s nadšením z tanca. 
Každý z nich rozvíja deti v inom tanečnom smere, či už ide o Hip Hop, Disko, 
Show, Lyriku alebo muzikálovú tvorbu. Samozrejme, veľká vďaka patrí aj 
rodičom a priateľom TS CLIS za ich priazeň a podporu, rovnako tak mestu 
Galanta a ZŠ G. Dusíka.

• Tanečníci skupiny CLIS sa vraj každoročne okrem súťaží prezentujú na 
mnohých spoločenských udalostiach...
- Áno, často navštevujeme rôzne spoločenské akcie a myslím si, že deti sú 
svojím vystúpením príjemným oživením týchto akcií. Najväčšou udalosťou 
sú však každoročne koncerty tanečnej skupiny CLIS. Túto sezónu odprezen-
tovali v Galante svoj 46. koncert „LET’S GO!“ 5. mája 2024.

• Máte nejaký odkaz pre rodičov a deti, ktoré by sa chceli pridať k tanečnej 
skupine CLIS?
- Určite! Dvere CLIS sú otvorené pre všetkých, ktorí majú radi tanec a chcú 
si to „len“ vyskúšať. Nezáleží na tom, či máte veľké ambície, alebo si chcete 
len užiť pohyb a zábavu. Dôležité je, aby ste mali radosť z tanca a chceli byť 
súčasťou našej veľkej tanečnej rodiny. Každý má u nás svoje miesto a tešíme 
sa na nové tváre.

text: Mária Májeková
foto: archív CLIS Dance Family
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Redakčná reportáž
Naša redaktorka strávila nočnú službu s Mestskou políciou

Piatkový večer 30. augusta sa pre mňa začína ne-
zvyčajne. Zatiaľ čo väčšina ľudí sa chystá na od-
dych po náročnom týždni, ja smerujem do cen-
tra diania nočného mesta – na Mestskú políciu v 
Galante, a pripravujem sa na netradičný zážitok. 
Čaká ma nočná služba s miestnymi policajtmi a 
ja mám možnosť spoznať ich prácu zblízka. Už 
pred príchodom na stanicu cítim zvláštnu zmes 
očakávania a možno aj nadšenia – veď takéto 
nočné služby nezažíva bežný človek každý deň. 
Mestskí policajti ma vítajú s úsmevom a vedú ma 
do kancelárie náčelníka Miroslava Grella, ktorý 
mi už zo svojho miesta za stolom podáva zák-
ladné informácie o ich práci – že mávajú mimo-
riadne aj stále úlohy. „Nočný kľud je teraz veľmi 
aktuálna téma,“ informuje ma. S pribúdajúcim 
časom prichádzajú kolegovia na nočnú službu a 
do oddelenia vnášajú nový druh energie. Atmo-
sféra je živá, ale zároveň pokojná – každý vie, čo 
ho čaká.
O 18:30 zazvoní telefón. Službukonajúci policajt 
ho okamžite zdvihne. Na druhom konci linky sa 
hlásia Technické služby mesta Galanta (TSMG) 
a informujú o odchytenom psovi, ktorý musí byť 
cez víkend nakŕmený. „To je bežná prax,“ vy-
svetľuje mi zástupca náčelníka Michal Csölle, „v 
nedeľu tam TSMG nemá zamestnanca, tak sa o 
psíka staráme my.“ Aj takúto prácu musí občas 

zaskočiť mestský policajt, ak z nejakého 
dôvodu nie je prítomný pracovník TSMG. 
Tento moment mi priblíži, aké rozmanité 
môžu byť povinnosti mestskej polície, a 
otvára dvere do ďalších zaujímavých zá-
kutí ich každodennej práce.

Kamerový systém
Po krátkej porade je mi oznámené, že ma 
cez nočnú službu bude sprevádzať práve 
Michal Csölle. Spoločne sa presúvame 
do miestnosti, kde steny pokrývajú veľké 
monitory zobrazujúce dianie v meste. Ka-
mery sledujú každý pohyb, ulice, parky, 
železničnú stanicu, námestia. Zástupca 
mi vysvetľuje, že ide o pracovisko stá-
lej služby, kam sa dovoláte, keď vytočíte 
číslo 159. „Každý hovor sa tu nahráva a 
môžeme ho spätne skontrolovať,“ hovorí 
mi ďalší policajt Peter Halász, ktorého 
úlohou je v túto noc prijímať oznámenia 
a sledovať bezpečnosť v meste prostred-
níctvom kamier – statických aj otočných. 
„Vďaka kamerovému systému môže-
me monitorovať všetky dôležité body v 
Galante,“ vysvetľuje mi Michal Csölle s 
následnou ukážkou toho, ako kamery 
dokážu priblížiť aj tie najmenšie detaily. 

Prezrádza mi aj novinku, ktorú 
majú zatiaľ v skúšobnej prevádz-
ke – ide o systém, ktorý dokáže 
rozpoznať evidenčné čísla vo-
zidiel. Už neraz im pomohol v 
niekoľkých prípadoch. Následne mi 
zástupca náčelníka ukáže ešte zvyšné 
priestory budovy mestskej polície a po-
pritom mi vysvetľuje, ako prebieha pre-
beranie a výdaj zbraní. Dozvedám sa, 
že každý príslušník má svoju služobnú 
zbraň prísne evidovanú a pred každou 
službou ju musí prevziať, pričom po 
ukončení služby ju opäť odovzdáva. 
Celý proces je dôsledne evidovaný, aby 
sa predišlo akýmkoľvek nezrovnalos-
tiam. Bezpečné zaobchádzanie so zbra-
ňami a ich správna evidencia sú totiž 
dôležitou súčasťou ich práce.

Bezdomovci
Nie je ešte ani osem hodín večer a my 

už vyrážame do terénu. Nasadám do policajné-
ho auta s Michalom Csölleom a jeho kolegom 
Milanom Sedliakom. Prvá zastávka? Železničná 
stanica. Je tam ticho, až príliš pokojne. Situácia 
sa však zmení pod mostom, kde sa stretávame s 
prvými bezdomovcami tejto noci. Zatiaľ čo po-
licajti vedú krátky rozhovor so známymi tvára-
mi, objaví sa aj nový muž, ktorého v meste ne-
poznajú. Ako sa dozvedáme, nedávno prišiel o 
prácu a ocitol sa v Galante. Mestská polícia má 
prehľad o miestnych bezdomovcoch a tento muž 
medzi nimi nie je. Je zjavne zúfalý, a tak mu poli-
cajti odporúčajú, aby sa držal ďalej od nebezpeč-
ných priestorov. Michal Csölle následne oznámi 
situáciu vysielačkou do základne: „V tejto chvíli 
sme mali na Staničnej ulici pod mostom jednu 
osobu, u ktorej sme zisťovali, či nie je na pátraní.“ 
Nasleduje ďalšia kontrola pri Tescu, kde postáva-
jú starší muži s plechovkami v rukách. Policajti 
im rýchlo vysvetlia, že na verejných priestran-
stvách je konzumácia alkoholu zakázaná, a keď 
sa presunieme kúsok ďalej, venujú sa aj kontrole 
kríkov. Hľadáme ďalších bezdomovcov, ktorí by 
sa tu mohli ukrývať, no tentokrát bez úspechu. 

Smerujeme ďalej – ku garážam, k colnici, Sídl. 
SNP a nakoniec k tržnici. O niečo ďalej pri jednej 
z prevádzok leží ďalší bezdomovec, očividne hl-
boko spí. Policajti sa ho snažia zobudiť a hoci sa 
na chvíľu preberie, pochybujem, že niečo z toho, 
čo mu policajti hovorili, vnímal. Odchádzame s 
tým, že sa na miesto vrátime neskôr a preveríme, 
či odtiaľ odišiel. Po ceste ešte míňame skupinku 
mladých cyklistov a kolobežkárov, ktorí jazdia 
bez osvetlenia. Stačí im rýchla a slušná výstraha 
z okienka policajného auta, aby si uvedomili, aké 
riziko podstupujú. 

Dychová skúška
Noc pokračuje kontrolou ubytovní, garáží, verej-
ných priestranstiev, ale tiež školských zariadení 
a mestských objektov. Mestská polícia musí byť 
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neustále ostražitá. Keď dorazíme k ubytovni, po-
licajti zastavia dve mladistvé osoby, ktorým dá-
vajú „fúkať“. Našťastie s negatívnym výsledkom. 
„Zo zákona sú mladiství povinní podrobiť sa dy-
chovej skúške,“ vysvetľuje mi Milan Sedliak, kto-
rý sa zhostil práce šoféra. Aj keď je už po deviatej 
večer, teplomer ukazuje stále horúcich 32 °C. 
Kontrolujeme skatepark, okolie CVČ a ďalšie 
verejné miesta, ktoré sú častým útočiskom bez-
domovcov. Galanta ich eviduje približne dvadsať.
O 20:30 dostáva hliadka hlásenie o výtržnostiach 
pri miestnej krčme. Rýchlo sa tam presúvame, no 
po príchode na miesto je situácia pokojná. Partia 
mužov sa družne rozpráva na terase a neprejavu-
je žiadne známky rušenia nočného kľudu. Poli-
cajti informujú základňu o neplatnom hlásení a 
my pokračujeme ďalej v kontrolách. Kým sa vrá-
time späť na základňu, kontrolujeme ešte otvo-
rené pohostinské prevádzky a podniky v meste 
Galanta a mestských častiach, najmä kvôli kon-
trole požitia a podávania alkoholických nápojov 
u mladistvých osôb. „Navyše osoba mladšia ako 
15 rokov sa po 22.00 hod. nemôže zdržiavať v 
priestoroch, kde podávajú alkohol,“ približuje mi 
Michal Csölle.

Ďalšie oznámenie
Na policajnej stanici máme krátku prestávku, no 
len čo si stihneme vydýchnuť, prichádza ďalšie 
oznámenie – mladiství sa zdržiavajú na ihrisku 
na Sídl. Clementisove sady. Keď dorazíme na 
miesto, skupinka chlapcov sa hrá na atrak-
ciách pre menšie deti, čo je v ich veku a navyše 
v tomto čase neprípustné. Policajti s nimi disku-
tujú a vysvetľujú, prečo tu nemôžu zostať. Ten-
to moment mi opäť ukazuje, že práca policajtov 
nie je len o prísnom dodržiavaní zákona, ale aj 

o psychologickom prístupe a schopnosti indivi-
duálne komunikovať s rôznymi ľuďmi. Policajti 
zároveň pochvália oznamovateľa, ktorý bol stá-
le na mieste, že mu nebola situácia ľahostajná a 
oznámil to na čísle 159. V tomto prípade bola si-
tuácia vyriešená dohovorom a my pokračujeme 
v hliadkovaní.
O chvíľu neskôr sa ocitáme pri ďalšom prípade 
narušenia nočného kľudu. Po príchode hliadky 
na miesto hudba okamžite stíchne. Majiteľ pre-
vádzky si mylne myslel, že hudobnú produkciu 
môže prevádzkovať bez povolenia do 22:00. Poli-
cajti ho slušne upovedomujú o sťažnostiach a vy-
svetľujú, že ide o narušenie verejného poriadku a 
ten sa nevzťahuje na žiadny čas. 

Náhodné kontroly
S blížiacou sa polnocou sa atmosféra mesta zme-
ní. Ulice sú tiché, ľudia sa utiahli do svojich do-
movov a práve v tomto čase prichádzajú na rad 
náhodné kontroly. Na jednej z nich v obytnej 
štvrti natrafíme na skupinu mladistvých, zrej-
me popíjajúcich alkohol. Keď k nim policajti 
pristúpia, hneď sa ohrádzajú, že nič zlé nerobia. 
Namiesto toho padne do ticha mesta otázka: 
„Kto ešte nemá 18?“ Po dlhej chvíli sa nesmelo 
zdvihnú štyri ruky. Dve z dievčat sa rozhodnú 
utiecť, no ostatné sa podrobia dychovej skúške. 
Na moje prekvapenie 16-ročné dievča nafúkalo 
1,2 promile a jej kamarátka 0,06 promile. Po dlh-
šom dohovore policajti pokojne vyzvú dievčatá, 
aby hneď telefonicky kontaktovali „utečenkyne“, 
ktoré nakoniec po dlhej chvíli prišli. Tie však 
mali dychovú skúšku negatívnu. Očividne v nich 
uniforma vzbudzuje strach a mali nutkanie ujsť, 
hoci sa ničím neprevinili. Na záver upozorní 
hliadka zvyšnú partiu, aby si po sebe upratali ne-

poriadok, a mladistvú, ktorá požila alkoholické 
nápoje, vezú priamo domov, kde prebehne ešte 
dohovor s matkou mladistvej.

Zvláštne správanie
Po krátkej prestávke na stanici pokračujeme v 
hliadkovaní. Kontrolujeme kompostáreň, osvet-
lenie v uliciach a všetky mestské časti Galanty. 
O 1:34 prichádza ďalšie hlásenie – údajne niekto 
napadol ženu. Spolu s hliadkou vyrážame na 
miesto, ale po príchode sa situácia vyjasní a uká-
že sa, že k žiadnemu útoku nedošlo. Žena sa len 
veľmi vyľakala. Zo základne nás informuje Peter 
Halász, že na kamere pri MsKS spozoroval muža, 
ktorý sa správa zvláštne. Hliadka na to okamžite 
reaguje a ideme situáciu preveriť. Na mieste na-
chádzame muža v strednom veku. Policajti ho 
rýchlo stotožnia a on vysvetľuje, že ho dnes pre-
pustili z väzenia a nemá kde prespať.

Pokojná situácia
Sú dve hodiny ráno, vzduch je už príjemnejší a 
my sa presúvame pod most pri železničnej sta-
nici, kde spia traja bezdomovci. Policajti mi uka-
zujú, v akých ťažkých podmienkach musia títo 
ľudia žiť a ani im nie je ich osud ľahostajný. O pol 
tretej ráno sa krátko zastavujeme na stanici, kde 
policajti spisujú hlásenia a kontrolujú kamerové 
záznamy. O pol hodinu neskôr sa vydávame do 
záhradkárskej oblasti a potom aj do nemocnice. 
Ulice Galanty sú teraz tiché a neprichádzajú ani 
žiadne hlásenia. Preto nad ránom ešte skontro-
lujeme posledné miesta, čo máme podľa plánu 
navštíviť, a vraciame sa na režimové pracovisko. 
Tam zástupca náčelníka ešte skontroluje externý 
defibrilátor, ktorý si vždy pre prípad berú so se-
bou, pričom mi vysvetľuje, ako sa takýto prístroj 
používa a že každý policajt disponuje certifiká-
tom z kurzu prvej pomoci.
Ráno o šiestej sa nočná služba končí. Na stanicu 
prichádzajú kolegovia na dennú službu, ktorých 
zástupca Michal Csölle informuje o nočných 
udalostiach. S unaveným, ale spokojne naplne-
ným pocitom sa s nimi lúčim. Tento zážitok mi 
dal omnoho viac, než som čakala. Spoznala som 
nielen prácu mestskej polície, ale aj ľudí, ktorí 
túto prácu vykonávajú s rešpektom, empatiou a 
oddanosťou. Moja nočná výprava s mestskými 
policajtmi ma naučila, že ochrana a pomoc môžu 
mať mnoho podôb a že za každou uniformou sú 
ľudia, ktorí sa denne snažia zlepšiť svet okolo 
seba. A takými galantskí policajti nepochybne 
sú.

text a foto: Mária Májeková
redaktorka Galantských novín bola na službe s 

mestskou políciou so súhlasom 
štatutára mesta Galanta

Poďakovanie od občanov pre vedenie mesta Galanta
V týchto mimoriadne horúcich dňoch spomínajú zdravotne po-
stihnutí občania s trvalým pobytom v Galante na posledný májo-
vý týždeň, strávený v príjemnom prostredí kúpeľného domu Park 
v Hokovciach. Pobytu sa mohli zúčastniť aj vďaka podpore mesta 
Galanta, ktorého vedenie finančne podporilo projekt vypraco-
vaný funkcionármi Okresnej rady Slovenského zväzu zdravotne 
postihnutých v Galante. Počas pobytu, po vstupnej lekárskej pre-
hliadke, mohol každý účastník využiť 10 elektro- alebo vodolie-
čebných procedúr či masáží. Okrem toho mohli využiť saunu ale-
bo pobyt v horúcom kľudovom bazéne. Taktiež si mohli zaplávať 
vo vnútornom i vonkajšom plaveckom bazéne, ktorý bol k dispo-
zícii po celý deň. V priebehu týždňa sme sa zúčastnili prehliadky 
kaštieľa, ktorý je priamo v areáli hotela, a užili sme si vyhliadko-
vú jazdu do Dudiniec autobusovým veteránom. V závere poby-
tu všetci účastníci vyjadrili spokojnosť so starostlivosťou a touto 
cestou srdečne ďakujú organizátorom pobytu, ochotnému perso-
nálu zariadení a v neposlednom rade patrilo ich “ďakujem” mestu 
Galanta za finančnú pomoc. Vďaka tomuto liečebnému pobytu sa 
mnohým z účastníkov zlepšil nielen fyzický, ale aj psychický stav. 

Zoltán Nagy
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Včelárstvo v Galante má takmer 100-ročnú tradíciu
Med je jedným z najúžasnejších darov prírody, 
ktorý ľudstvo pozná a využíva už tisícročia. Ten-
to zlatistý elixír je však viac než len sladidlo – je 
pokladnicou vitamínov, minerálov, enzýmov a 
ďalších cenných látok, ktoré prospievajú nášmu 
zdraviu. Med má totiž nielen lahodnú chuť, ale aj 
množstvo liečivých účinkov. Preto vám v tomto 
článku predstavíme nadšencov, ktorí sa starajú 
o to, aby sme tento prírodný zázrak mohli mať 
vždy po ruke – galantských včelárov. 

Takmer 100 členov a 2800 
včelstiev

Včelárstvo má v meste Galanta a jeho okolí dlhú 
a bohatú tradíciu, ktorá siaha až do roku 1927. 
Vtedy v Galantskom okrese oficiálne vznikali 
prvé včelárske spolky, ktoré časom prešli rôz-
nymi transformáciami až k dnešnému Sloven-
skému zväzu včelárov (SZV). Vedenie a členovia 
Základnej organizácie SZV v Galante sú dnes 
odhodlaní pokračovať v tejto tradícii a prispievať 
k rozvoju včelárstva najmä v galantskom regió-
ne. „Naša organizácia zastrešuje 16 obcí a máme 
98 členov, ktorí obhospodarujú približne 2800 
včelstiev,“ hovorí tajomník galantských včelá-
rov Ing. Ján Engelman (na foto). V obciach majú 
navyše svojich dôverníkov, ktorí im zabezpečujú 
kontakt s jednotlivými včelármi v obci, takže tí 
sú o všetkom, čo sa deje, dobre informovaní. 

Pod vedením nového predsedu 
organizácia ožíva

Galantskí včelári čelia mnohým výzvam, ktoré 
sú spojené so starostlivosťou o včely a udržaním 
ich počtu. „Chýbajú nám ľudia, ktorí by okrem 
včelárstva robili aj osvetu,“ upozorňuje Ján En-
gelman. Hoci sa v minulosti konalo množstvo 
aktivít ako výstavy, prednášky a akcie, postup-
ne záujem o ne upadol pre nedostatok organi-
zátorov. Napriek tomu sa však galantskí včelári 
nevzdávajú. Pod vedením nového predsedu Ing. 
Košku sa organizácia začína opäť aktivizovať. 
Nový predseda prišiel s nápadmi na rôzne pro-
pagačné akcie a spoluprácu s miestnymi inštitú-
ciami, ako sú napr. Mestské kultúrne stredisko 
v Galante či základné školy. Okrem toho tiež 

plánujú založenie nového včelárskeho krúžku, 
ktorý bude otvorený pre deti aj dospelých. Podľa 
tajomníka je nový predseda šikovný a chce vče-
lársku organizáciu posúvať vpred. Už tento rok 
sa v Galante konalo niekoľko akcií na propagá-
ciu včelárstva, napr. na Prvomájových oslavách a 
Medzinárodnom dni detí. „Zúčastnili sme sa tiež 
Galantských trhov, kde sme pokračovali v osve-
te a snažili sa prilákať nových, mladých členov,“ 
hovorí Ján Engelman. „Teší nás, že o včelárstvo 
prejavuje záujem veľa mladých ľudí. Tento trend 
je veľmi povzbudzujúci, najmä preto, že včelár-
ske vzdelávanie na Slovensku stále rastie a stáva 
sa čoraz populárnejším,“ dodáva. 

Čo trápi galantských včelárov? 
Jedným z najväčších problémov dnešného vče-
lárstva sú úhyny včiel, ktoré začali byť výrazné 

od roku 2014. Podľa Engelmana sú za to zod-
povedné zmeny v poľnohospodárstve, najmä 
použitie prípravkov na ochranu rastlín a spôsob 
hnojenia. „V pôde je priveľa dusíka, čo ohrozuje 
včely,“ vysvetľuje. „Odborné články publikované 
vo včelárskych časopisoch za ostatných 10 rokov, 
zaoberajúcich sa úhynmi včelstiev poukazujú, že 
za nimi stoja prípravky na ochranu rastlín proti 
škodcom, ale aj proti chorobám na rastlinách, či 
dokonca spôsob hnojenia.“ Napriek tomu bude 
tohtoročná úroda medu podľa slov Ing. Engelma-
na veľmi dobrá. „Každý rok je priaznivý pre iný 
kvet v závislosti od jarných mrazov, dlhodobých 
dažďov a ďalších podmienok. Tento rok neprial 
medu z vŕby, ovocných stromov a repky olejnej 
vytrvalými dažďami a chladným počasím. U 
ostatných medov očakávame dobrú úrodu.“ A 
ktorý med je najkvalitnejší? Ján Engelman tvrdí, 
že všetky slovenské medy sú kvalitné a dobré. 
„Jednodruhové medy majú špecifické účinky 
súvisiace s rastlinami, z ktorých pochádzajú. 
Najzdravší je miešaný med, nazývaný aj kvetový, 
ktorý vzniká, keď nekvitne žiadna dominantná 
rastlina. V kvetovom mede sa môžu nachádzať 
látky z rôznych rastlín ako vŕba, ovocné stromy, 
repka olejná, agát, lipa, slnečnica a lúčne kvety.“

Liečivé účinky medu
Med má liečivé účinky, ktoré pochádzajú z nek-
táru rastlín, a antibiotické účinky, ktoré pomá-
hajú chrániť organizmus proti vírusom, bakté-
riám a zápalovým procesom. „Okrem medu sa 
liečebne využíva aj peľ, ktorý obsahuje množstvo 
minerálov, vitamínov, bielkovín a enzýmov, čo 
z neho robí mimoriadne výživný produkt,“ vy-
svetľuje tajomník základnej organizácie. Medzi 
ďalšie včelie produkty s liečivými účinkami patrí 
aj včelia materská kašička, ktorá podporuje du-
ševnú pohodu a liečbu špecifických chorôb, a 
takisto aj propolis, ktorý je účinný proti víru-
som, baktériám a plesniam, napr. pri liečbe áft 
a zapáleného hrdla. Aj vďaka tomuto vidíme, 
aký je slovenský med mimoriadne kvalitný. Jeho 
výnimočné vlastnosti z neho robia nielen chutnú 
potravinu, ale aj účinný prírodný liek. 

text a foto: Mária Májeková

Bývalá žiačka galantskej školy robí dobré meno mestu
Tenistka Sofia Barháčová na letných majstrovstvách Slovenska v Humennom získala 1. miesto 
v dvojhre mladších dorasteniek a 1. miesto v štvorhre, stala sa tak majsterkou letných maj-
strovstiev Slovenska. Srdečne gratulujeme! 
Z ďalších úspechov tejto šikovnej mladej športovkyne vyberáme: 
2. miesto vo štvorhre na Halových Majstrovstvách Slovenska Piešťany U18 - vicemajsterka 
Slovenska, 1. miesto vo štvorhre Halových regionálnych majstrovstiev Slovenska - západo-

slovenský región, 1. miesto dvoj-
hra a 1. miesto štvorhra - turnaj 
triedy A dorastenky U18 Žilina, 
2. miesto vo štvorhre - turnaj 
triedy A dorastenky U18 Nitra, 
3. miesto v dvojhre Medziná-
rodný ITF U18 Weisskirchen, 
1. miesto vo štvorhre Medziná-
rodný ITF U18 Szekesfehérvar. 
Sofia Barháčová reprezento-
vala Slovenskú republiku v ka-
tegórii mladších dorasteniek 
U16 na Majstrovstvách Európy 
družstiev Ostrava, kde získa-
la 4. miesto. Za jej vynikajúce 
výsledky bola ocenená primá-
torom Petrom Kolekom ako 
športovkyňa mesta Galanta. 

- R -

Potrebujete 
sa doučiť 

slovenský jazyk?

Pripravím žiakov 
na celoslovenské testovanie 

deviatakov, maturity, 
prijímačky na stredné 

a vysoké školy. 

Doučujem online formou, 
mám dlhoročné 

pedagogické skúsenosti. 

Kontakt: 0904 327 659 
mail: jassula@azet.sk

Cena: 45 € / 90 minút
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Od piatka 9. augusta do nedele 11. augusta sa konalo v Galante už 32. 
stretnutie kolkárov Galanta-Jeseník 2024. Od roku 1993 prebiehajú 
stretnutia Galanta-Jeseník striedavo v Jeseníku a v Galante bez pre-
rušenia! Ani covid nemal na to, aby ohrozil našu tradíciu. Výprava 
kolkárov SKK Jeseník tentoraz prišla do Galanty v 9-člennom zlože-
ní. Stretnutie sa veľmi vydarilo a prebehlo podobne ako v minulosti 
vo výbornej atmosfére. Veľa spomienok účastníci stretnutia venova-
li Silvestrovi Hrbánovi a Jozefovi Pivkovi, ktorí boli strojcami tejto 
krásnej tradície.

text a foto: Jozef Butko, MKK Slovan Galanta

Kolky - Memoriál Jožka PIVKA 2024,  víťazom Rakovice a Róbert Gulyás

32. stretnutie kolkárov 
Galanta-Jeseník

V rámci sprievodných akcií XXXVIII. Galantských trhov usporiadali 
kolkári Mestského kolkárskeho klubu Slovan Galanta tradičný medzi-
národný turnaj, Memoriál Jožka PIVKA 2024. V kategórii štvorčlen-
ných družstiev zvíťazilo do tretice, tak ako v minulom a predminulom 
roku, družstvo TJ Rakovice. Z jednotlivcov sa najviac darilo Róberto-
vi Gulyásovi, a tak víťazná trofej putovala do Budapešti. Počas troch 
„trhových“ dní zároveň prebehlo v poradí už 32. stretnutie spriatele-
ných kolkárskych oddielov Galanta-Jeseník a Memoriál Jožka PIVKA. 
Počas víkendu sa v slávnostnej, veselej atmosfére uskutočnil medziná-
rodný kolkársky turnaj, 11. ročník Memoriálu Jožka PIVKA 2024. Bol 
to už 31.ročník turnaja, ktorý sa uskutočnil pri príležitosti Galantských 
trhov a vždy bol organizovaný aj s podporou Mesta Galanta. Z Čes-
ka sme na Slovensku privítali dve družstvá Jeseníka, Vsetín, Vracov 

a kolkárov Novej Včelnice. Z Maďarska to boli dva štvorčlenné tímy 
z  Budapešti. Zo Slovenska sme na dráhach videli kolkárov Rakovíc 
a Galanty. V kategórii družstiev zdvihli nad hlavu víťaznú trofej kolká-
ri TJ Rakovice (2266). Na druhom mieste skončilo družstvo TJ Nová 
Včelnice (2247) z Českej republiky. Bronzovú priečku si vybojovali do-
máci. Na 3. mieste skončilo družstvo MKK Slovan Galanta A (2222). 
V kategórii jednotlivcom podal najlepší výkon člen družstva Budapešť 
A, Róbert Gulyás (605). Druhú priečku obsadil Maroš Ležovič (599), 
čerstvá posila interligového tímu TJ Rakovice. Na 3. mieste skončil 
Václav Smejkal (598) z družstva Jeseník A, ktorého navyše potešil jeho 
nový osobný rekord.

text a foto: Jozef Butko, MKK Slovan Galanta

Víťazné družstvo TJ Rakovice, 
zľava stojaci: Ležovič, Šintál, 

zľava v podrepe: Dolnák, Prívozník

Spoločná fotografia pred odchodom kolkárov SKK Jeseník

OLYMPIJSKÝ BOX NA GALANTSKÝCH TRHOCH
Sprievodné športové podujatia vždy dotvárali kultúrnu a spoločenskú kulisu tradičných Galant-
ských trhov a inak tomu nebolo ani na tých tohoročných, v poradí už XXXVIII. Olympijský box 
bol pravidelne zakomponovaný v ich štruktúre, a to na striedavo kvalitatívnej úrovni, pričom tie 
tohoročné boli bezosporu príznačné vyšším levelom.
Organizátorom, ktorými boli tohto roku KO BC Galanta a Boxing Club Galanta, sa podarilo pred-
staviť v letnom ringu na nádvorí amfiteátra štyridsať boxerov a boxeriek z usporiadajúcich klubov, 
ďalších slovenských klubov ako PK Zvolen, BC Holíč, BC Zlaté Moravce, Boxing Academy Trnava 
či BC Hlohovec, ale aj z talianskeho klubu Vittorio Veneto, ktorý sa pripravuje v letnom kempe 
Akadémie Tomiho Kida. Na tejto širokej palete sa objavili aj skutočné ozdoby slovenského i medzi-
národného ringu, medzi ktoré patrili Joseph Kostúr z PK Zvolen, bronzový medailista na ME 2022, 
odchovanci BC Veľké Úľany, bratia Tibor a Erik Katonovci v drese KO BC a Lukáš Vymyslický z BC 
Holíč. Poslední traja menovaní sú viacnásobní majstri Slovenska, zaradení do záverečnej prípravy 
na tohoročné ME do 22 rokov. Z domáceho KO BC sa okrem menovaných najviac páčili Lukáš 
Kvočka, Tomáš Deák, Samuel Greguška a Kristián Bukovský a z Boxing Clubu Gabriel Kováč, Ro-
man Nyíregyházki, Daniel Mudroch, Viktória Laurová a bojovný Ladislav Kaplan.
Súboje, v ktorých sa prezentovali spomínaní bojovníci, patrili medzi najlepšie na podujatí, ktoré, 
žiaľ,  sledovalo len vari päťdesiat divákov. Pamätníci boxerských podujatí na Galantských trhoch 
s nostalgiou spomínajú na časy, keď sa okolo ringu tiesnilo niekoľko stovák divákov. Organizátori 
budúcich podujatí by radi prinavrátili tieto chvíle, a preto uvažujú o zorganizovaní najbližšieho 
podujatia formou družstvo Galanty proti družstvu zo zahraničia, s vyhlasovaním výsledkov jed-
notlivých súbojov a výsledného skóre duelu, čo by malo byť pre diváka ťahákom.

text: Ivan Zelenák
foto: Juraj Stern

Najlepší v kategórii jednotlivcov, zľava 3. Smejkal, 1.Gulyás, 2. Ležovič
Viťazným družstvám odovzali ceny Monika Pivková (vľavo) 

a predseda MKK Slovan Galanta Oto Kosár (vpravo)
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Ako dopadla Rozlúčka s letom a Medzinárodný 
gastrofestival kotlíkových špecialít?

Leto 2024 v Galante ukončil 29. augusta už  XII. ročník Medzinárodného 
gastrofestivalu kotlíkových špecialít, ktorý sa konal v parku Neogotického 
kaštieľa v Galante. Súťažili tam tímy, ktoré sa snažili uvariť čo najlepšie kotlí-
kové špeciality. Celý areál sa zaplnil vôňou rôznych kotlíkových špecialít ako 
guláš, fazuľovica, držky, perkelt a rôzne iné špeciality. Atmosféru podujatia 
opísal predseda OZ Pre rozvoj Galanty PhDr. Zoltán Horváth. „Tento rok sa 
na varenie kotlíkových špecialít prihlásilo 39 tímov. Máme aj nové tímy, pri-
chádzajú krásne oblečení, s vyzdobenými stolíkmi so svojím logom, preto do 
budúcna budem uvažovať aj nad cenami za oblečenie, kreativitu a podobne. 
Viacerí patrili k stálym súťažiacim, takže bolo na čo spomínať,“ dodal. „Je 
úžasné, že sa spojilo toľko občianskych združení a zorganizovali sme spoločne 
Rozlúčku s letom.“  Nezabudlo sa ani na najmenších, ako nám povedala PhDr. 
Lucia Madarová z OZ Pre rozvoj Galanty. „Pre deti boli pripravené skákacie 
hrady, maľovanie na tvár, farebné copíky, trblietavé tetovačky, karikaturista či 
tvorivé dielničky, ktoré deťom spríjemnili tento deň. Pre tých starších tu boli 
remeselníci, ktorí predstavili svoje remeslo a tým priniesli aj trošku histórie.“  
Gastrofestival podporili: Občianske združenie Pre rozvoj Galanty, Mesto Ga-
lanta, TTSK, Občianske združenie PRO Galanta, MULTIMEDIA, Regionál-
na televízia RTV KREA, Občianske združenie Templars Slovakia, Občianske 
združenie Neogotický kaštieľ Galanta, COMENIUM, s. r. o., PHARIUS, s .r. o., 
VIBRA Slovakia, s. r. o., Samsung Electronics Slovakia, s. r. o.,  COOPEX, 

Autoprofit, Respect, Grand Gastro. Akcia prilákala množstvo ľudí. Deťom a 
ich rodičom, ako aj všetkým prítomným spríjemňovala deň aj hudobná sku-
pina Retro Band.  Pod záštitou OZ Pre rozvoj Galanty sa konala aj spomínaná 
„Rozlúčka s letom 2024“, ktorá prebiehala taktiež 29. augusta na Amfíku v 
Galante. „Kultúrno-spoločenské podujatie otvoril Cico Band a René Rendy 
s ich hitmi ako Pivko, Piatok, Sobota. Ľudia sa bavili, spievali – Hop čip čibi 
rip hopáá ovládlo publikum. Na pódiu sa predstavila aj slovenská rocková 
skupina pôvodom z Nitry, ktorá na slovenskej hudobnej scéne pôsobí od roku 
1996 – Desmod. Tá postavila všetkých ľudí na nohy a vytvorila skvelú atmo-
sféru. Nechýbali piesne ako „Chýbanie“ či „Niekto ti to povie skôr než ja“ pre 
romantikov, alebo pre milovníkov filmov pieseň „Kométa“. Kuli ale nezabu-
dol ani na svoje staré hity a celé publikum roztancoval piesňami: Hemeroidy, 
Čierna ovca rodiny, Čierna diera, Vyrobená pre mňa a pod.  „Atmosféra po-
čas celého večera bola veselá, ľudia spievali, tancovali, bavili sa. Počasie nám 
vyšlo na výbornú. Po úžasnom koncerte nasledovala Oldies Party na malom 
pódiu až do ranných hodín,“ uviedol predseda OZ Pre rozvoj Galanty PhDr. 
Zoltán Horváth. Záver patril DJ-ovi s menom Bárány Attila, ktorý priniesol 
so sebou aj oldies hity, nové skladby, pop, rock, a pod. 

pripravila: PhDr. Lucia Madarová, OZ Pre rozvoj Galanty, 
foto: Kristína Ferenčík Krajčovičová
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MESTO GALANTA A TECHNICKÉ SLUŽBY MESTA GALANTA
JESENNÝ ZBER OBJEMNÉHO ODPADU Z DOMÁCNOSTÍ SA USKUTOČNÍ

FORMOU PRISTAVENIA KONTAJNEROV
 V ZMYSLE ZVEREJNENÉHO TERMÍNOVÉHO HARMONOGRAMU

Lokalita : Hody + Kolónia
28.10. 2024 čas 7.00 – 13.00 hod. 

Agromini Tour – Hody družstvo 
Ihrisko Hody 
Hody – oproti fi. Autoplachty Vajda 
Kolónia – vedľa prestrešeného stanovišťa pri hoteli
Galanta 
Stará Kolónia 
Kolónia - križovatka Lipová –Javorová

Mestský úrad Galanta v súčinnosti s Technickými službami mesta Galanta (TSMG) zabezpečia tohtoročný jesenný zber objemného odpadu počas určených
pracovných dní.

Zber sa v meste Galanta a mestských častiach uskutoční v rozsahu 11 pracovných dní od 7. októbra 2024 do  29. októbra 2024, vždy v zmysle rozpisu vo
zverejnenom harmonograme a to formou pristavenia veľkokapacitných kontajnerov na určené mobilné stanovištia v čase od 7:00 hod - do 13:00 hod.

Zber sa v mestských častiach Hody, Javorinka, Nebojsa, ďalej na Kolónii a  Matúškovskej  ceste uskutoční  v nasledovných termínoch  28. októbra 2024  
a 29. októbra 2024 rovnako v zmysle rozpisu vo zverejnenom harmonograme, a to formou pristavenia veľkokapacitných kontajnerov na presne lokalizované
stanovištia v určenom čase od 7:00 hod - do 13:00 hod. Občania si z informačného letáku, plagátu, prípadne z webových stránok mesta Galanta a TSMG majú
možnosť nájsť najbližšie miesto mobilného zberu z vopred určených stanovíšť a termínov.

Systém zberu: V presne určenom čase v príslušný deň budú na určené miesto státia pristavené veľkokapacitné kontajnery. Obyvatelia mesta Galanta môžu
priniesť svoj nepotrebný objemný odpad na určené mobilné miesto a vhodiť ho do pristaveného veľkokapacitného kontajnera.

JE ZAKÁZANÉ vykladať odpad na určené stanovištia a iné verejné priestranstvá mimo určeného dátumu a času. Porušenie zákazu bude posudzované MsP ako
zakladanie nelegálnej skládky a porušovanie príslušného Všeobecne záväzného nariadenia mesta Galanta.

Objemný odpad je taký odpad, ktorého rozmer je väčší ako bežná zberná nádoba na komunálny odpad a neobsahuje nebezpečné látky. Do
objemného odpadu patrí napríklad: starý nábytok, koberce, podlahoviny, umývadlá, vane, WC misy, matrace, zárubne, okenné rámy bez skla, dvere a pod.

Upozorňujeme, že do kontajnerov sa zakazuje vhadzovať a ukladať: 
drobný stavebný odpad a stavebné odpady
okná a okenné rámy so sklom pochádzajúce z rekonštrukcií bytov a domov
objemné odpady dovezené z iných území ako z územia mesta Galanta
elektro odpad  (chladničky, televízory, práčky)
odpady, na ktoré je na území mesta zavedený triedený zber (papier, kartón, sklo, plasty, kov)
nebezpečné odpady ako sú kyseliny, farby, riedidlá, oleje a podobne.
biologicky rozložiteľný odpad - tráva a konáre z pozemkov fyzických a právnických osôb
pneumatiky a odpadové pneumatiky

TERMÍNY PRISTAVENIA VEĽKOKAPACITNÝCH KONTAJNEROV POČAS JESENNÉHO ZBERU OBJEMNÉHO ODPADU NA KOLÓNII,
MATÚŠKOVSKEJ CESTE A V MESTSKÝCH ČASTIACH HODY, JAVORINKA, NEBOJSA

07.10. 2024 čas 7.00 – 13.00 hod. 
Ul. Októbrová (plocha za

       reštauráciou Papuča) 
Križovatka – Krásna – Priečna (pri trafo)
Križovatka – Priečna – Nemocničná 
Križovatka – Priečna - Slnečná

08.10. 2024 čas 7.00 –13.00 hod. 
Križovatka Športová – Októbrová 
Križovatka Majakovského - Nová 
Križovatka Šafárikova – Jilemnického 
Ul. Puškinova (pri garážach)

10.10. 2024 čas 7.00 –13.00 hod.
Križovatka Česká – Mierová

       (pri predajni COOP) 
Ul. Železničiarska – garáže Sever 
Križovatka Železničiarska – Švermova 
Križovatka Železničiarska – Česká

21.10. 2024 čas 7.00 –13.00 hod. 
Revolučná štvrť – BD 970 parkovisko 
Revolučná štvrť – parkovisko oproti BD
966/39 
Ul. Sládkovičova 
Sídl. JAS

22.10. 2024 čas 7.00 –13.00 hod. 
Sídl. Clementisove sady – pri garážach 
Ul. Cintorínska – zadná brána cintorína 
Sídl.Hanza
Ul. Vodárenská (pri Papdome)

24.10. 2024 čas 7.00 –13.00 hod.
Ul. Parková (garáže pri parku) 
Ul. Parková ( pri predajni COOP Jednota) 
Sídl. Nová Doba – parkovisko pred
Byspravom 
Sídl. Zornička (pri detskom ihrisku) 
Križovatka ul.kpt.Nálepku – Mládežnícka
štvrť
Križovatka cyklotrasa - Richtárske pole

14.10. 2024 čas 7.00 –13.00 hod. 
Ul. Stavbárska – parkovisko pri oplotení
školy 
Sídl. Nová doba –parkovisko pri BD 925,926 
Ul. Z. Kodálya  (pri Sociálnej poisťovni) 
Ul. Kpt. Nálepku (pred amfiteátrom)

15.10. 2024 čas 7.00 –13.00 hod. 
Križovatka Hodská – ul. A. Alagovicha 
Križovatka Bratislavská – Kpt. Uhra 
Križovatka Bratislavská – Ruská ulica 
Križovatka Matičná - Česká

18.10. 2024 čas 7.00 –13.00 hod. 
Sídl. SNP – parkovisko pri MŠ (trafostanica) 
Sídl. SNP – (za reštauráciou Limba) 
Sídl. SNP – parkovisko oproti BD 995 
Revolučná štvrť (za štátnou políciou)

Lokalita: Javorinka , Nebojsa a Matúškovská cesta 
29.10. 2024 čas 7.00 – 13.00 hod.

Javorinka – ihrisko 
Javorinka – križovatka Hlavná – MK smer PD 
Matúškovská cesta 874 – za mostom 
Nebojsa – pri kaplnke 
Nebojsa - Križovatka Hlavná - MK smer auto-cvičisko

TERMÍNY PRISTAVENIA VEĽKOKAPACITNÝCH KONTAJNEROV POČAS JESENNÉHO OBJEMNÉHO ZBERU 2024 
NA ÚZEMÍ MESTA GALANTA
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Galantské trhy 2024: Tradícia, zábava a kultúra

Galántai Vásár 2024: hagyomány, szórakozás és kultúra

Galanta sa opäť stala centrom diania počas 38. ročníka Galantských trhov, ktoré 
sa konali od 8. do 10. augusta. Podujatie, známe svojím bohatým kultúrnym a 
sprievodným programom, prilákalo tisíce návštevníkov nielen z Galanty, ale aj z 
celého Slovenska a zahraničia. Trhové miesta boli vypredané a všetci účastníci si 
mohli vychutnať tri dni plné tradícií, hudby a gastronómie.

Slávnostné otvorenie 
Galantské trhy odštartovali slávnostným sprievodom mestom, ktorého závereč-
nou zastávkou bolo nádvorie neogotického kaštieľa. Po zaznení znelky mesta 
sa symbolickým aktom odovzdania listiny od kráľa Ferdinanda II. mesto opäť 
prihlásilo k svojim trhovým tradíciám, ktoré siahajú až do 16. storočia. Hostiteľ 
podujatia a primátor Galanty Mgr. Peter Kolek v úvodnom príhovore zdôraznil 
dôležitosť Galantských trhov ako neoddeliteľnej súčasti kultúrneho života mesta 
a privítal všetkých návštevníkov i ctených hostí. Na otvorení sa totiž zúčastnili 
významní hostia z partnerských miest a regiónov. Medzi nimi boli napríklad 
starostka mesta Mikulov, delegácie z maďarských miest Paks, Tótkomlós a Kecske-
mét, poľského mesta Ustrzyki Dolne a tiež delegácia z Liptovského Mikuláša. 
Nechýbali ani ďalšie významné osobnosti, medzi nimi podpredseda Trnavského 
samosprávneho kraja Jozef Berényi, predseda strany Aliancia Krisztián Forró, 

primátori okolitých miest a ďalší zástupcovia verejných a cirkevných inštitúcií 
či organizácií, pôsobiacich na území nášho mesta. Aj napriek predpovedi búrok 
a daždivého počasia sa počasie vydarilo a návštevníci si užívali krásny slnečný 
deň. 

Program pre všetky vekové skupiny
Každý z troch dní bol nabitý kultúrnym programom, ktorý uspokojil všetky ve-
kové kategórie. Prvý deň bol venovaný mladšej generácii, keď na pódiu amfite-
átra vystúpili populárne kapely Medial Banana a Sima. Druhý deň sa niesol v 
znamení maďarskej hudby, pričom publikum nadchol Republic Tribute Band. 
V tento deň zároveň prebiehala i tradičná súťaž vo varení kotlíkových špecia-
lít, ktorá bola spojená aj s gastronomickou prezentáciou špecialít z partnerských 
miest Paks a Ustrzyki Dolne a Mikulov. V sprievodnom programe sa na nádvorí 
NGK predstavili rôzne hudobné a folklórne skupiny vrátane Dychového orches-
tra mesta Galanta. Pre deti boli pripravené rôzne aktivity vďaka CVČ a svojím 
vystúpením ich rozveselila Lili Lentilka, ale tiež Kuchárik Pepe a Lili, pričom 
zabaviť sa mohli aj vo Vodnom svete Galandia. Športoví nadšenci si mohli vybrať 
z rôznych športových podujatí, ktoré organizovali MKK Slovan Galanta, Stol-
notenisový klub T. J. Gasto, Boxing Club Galanta a KO BOX CLUB GALANTA 

Galánta ismét a történések középpontjává vált a 38. Galántai Vásár során. Az 
eseményt augusztus 8. és 10. között rendezték meg. A gazdag kulturális és kísé-
rőprogramjairól híres esemény több ezer látogatót vonzott nemcsak Galántáról, 
hanem egész Szlovákiából és külföldről is. A standhelyek elkeltek, a résztvevők 
három napon át élvezhették a hagyományok, a zene és a gasztronómia sokszínű-
ségét.

Ünnepélyes megnyitó
A Galántai Vásár ünnepélyes felvonulással kezdődött, amelynek utolsó állomása 
a neogótikus kastély udvara volt. Felcsendült a város indulója, majd egy szimbo-
likus aktus keretében II. Ferdinánd király kiváltságlevelének átadásával a város 
ismét visszatért vásári hagyományaihoz, amelyek egészen a 16. századig nyúl-
nak vissza. A rendezvény házigazdája, Galánta polgármestere, Mgr. Peter Kolek 
a nyitóbeszédében hangsúlyozta a Galántai Vásár fontosságát, a város kulturális 
életének szerves részét képezi, és üdvözölte az összes látogatót és díszvendéget. A 
megnyitón részt vettek testvérvárosok és régiók képviselői is, például Mikulov 
polgármestere, valamint a magyarországi Paks, Tótkomlós és Kecskemét, a len-
gyelországi Ustrzyki Dolne és Liptószentmiklós delegációi. Jelentős személyisé-
gek is jelen voltak, köztük Berényi József, a Nagyszombat Megyei Önkormányzat 
alelnöke, Forró Krisztián, a Szövetség párt elnöke, valamint a környező városok 
polgármesterei és számos közéleti és egyházi intézmény képviselői. Az előrejel-
zett viharok és esős idő ellenére az időjárás kedvezett, így a látogatók élvezhették 

a napos időt.
Program minden korosztálynak

A három nap mindegyikén gazdag kulturális programmal várták a résztvevőket, 
amellyel igyekeztek minden korosztály igényeinek megfelelni. Az első nap a fi-
atalabb generációé volt, amikor az amfiteátrum színpadán népszerű zenekarok, 
mint a Medial Banana és Sima léptek fel. A második nap a magyar zene jegyében 
telt, amikor a Republic Tribute Band szórakoztatta a közönséget. Ezen a napon 
zajlott a hagyományos bográcsételfőző-verseny is, amelyhez Paks, Ustrzyki Dol-
ne és Mikulov partnervárosok gasztronómiai különlegességeinek bemutatója is 
társult. A kísérőprogramban a neogótikus kastély udvarán különféle zenei és fol-
klór együttesek léptek fel, köztük a Galántai Városi Fúvószenekar is. A gyerekek 
számára különféle tevékenységekkel készültek a szabadidőközpont munkatársai, 
és Lili Lentilka, valamint Pepe és Lili szakácsok fellépését is megtekinthették. A 
gyerekek a Galandia Vízi Világban is szórakozhattak. A sportkedvelők különféle 
sportesemények közül választhattak, amelyeket az MKK Slovan Galanta, a T. J. 
Gasto asztaliteniszklub, a Boxing Club Galanta és a KO BOX CLUB GALAN-
TA, valamint a galántai Paintball és airsoft klub szervezett. Augusztus 9-én a 
Slovan Galanta öregfiúi a TJ Slávia Staškov játékosaival mérkőztek meg a foci-
pályán, és vacsora közben felidézték aktív focistaéveik emlékeit. Az egészség és 
mentális egészség napja a Galántai Regionális Közegészségügyi Hivatal és a Liga 
a Mentális Egészségért szervezésében zajlottak – Nezábudka klub – a művelő-
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Galantské trhy 2024: Tradícia, zábava a kultúra

Galántai Vásár 2024: hagyomány, szórakozás és kultúra

či Paintball, airsoft klub Galanta. Na futbalovom ihrisku sa 9. 8. stretli „Starí 
páni“ FC Slovan Galanta s hráčmi TJ Slávia Staškov, ktorí si po zápase pri veče-
ri zaspomínali na svoje zážitky z aktívnej futbalovej kariéry. Dni zdravia a Dni 
duševného zdravia prebiehali vďaka RÚVZ Galanta a Lige za duševné zdravie 
SR, o. z. – Klub Nezábudka vo vestibule MsKS. Počas trhov sa mohli návštevníci 
zúčastniť prehliadky južnej veže NGK či viacerých výstav v Renesančnom kaštie-
li. Pri severnej veži NGK prebiehali ďalšie propagačné a drobné tvorivé aktivity, 
ktoré zabezpečoval Parlament mládeže mesta Galanta, CVČ-Spektrum, Jednota 
dôchodcov a kluby dôchodcov MČ Nebojsa a ul. Švermova. Nechýbala ani tradič-
ná vínna ulička, pivný festival, kolotoče či veľké ruské koleso, ktoré sa tentoraz 
vynímalo pred mestským úradom, a rozšírená bola aj gastrozóna. Záverečný deň 
trhov patril legendám českej a slovenskej hudobnej scény – Daliborovi Jandovi s 
kapelou Prototyp a skupine Horkýže Slíže, ktorých vystúpenie bolo dokonalou 
bodkou za mimoriadne úspešnými Galantskými trhmi.

Zmena v organizácii trhov
„Tento rok zverilo mesto organizáciu Galantských trhov do rúk Mestského kul-
túrneho strediska v Galante,“ vyjadrila sa riaditeľka MsKS v Galante Ing. Anna 
Kivarothová. „Pracovníci a garanti vložili do príprav veľa energie, svojho odhod-
lania a zanietenia. Veríme, že návštevníci zažili veľa pekných momentov a užili si 

bohatý kultúrny program. Celkovo sa Galantských trhov zúčastnilo 217 predaj-
cov, prevádzkovateľov a vystavovateľov.“ Galantských trhov sa aktívne zúčastnil 
aj predseda Redakčnej rady Galantských novín Juraj Stern. Zaujímalo nás, ako 
sa na tomto podujatí angažoval. „Moja úloha každoročne na trhoch je pomoc pri 
organizovaní súťaže vo varení, zloženie poroty a potom samotná degustácia a 
vyhodnotenie varených kotlíkových špecialít. Mimo toho sme prispeli skrom-
nou cenou pre súťažiacich. Okrem varenia sa ako člen výboru Boxing Clubu 
Galanta spolupodieľam na organizovaní sprievodného športového podujatia v 
„boxe“, ktoré sme tentokrát uskutočnili v sobotu na amfiteátri. Takže moja anga-
žovanosť spočíva v podnikateľskej oblasti za „PRO Galanta“, za šport v „Boxing 
Clube“, za seba samého v „gastroakcii“ a, samozrejme, za Galantské noviny,“ 
priblížil Juraj Stern. „Myslím si, že tohtoročné trhy boli veľmi vydarené tak pre-
dajcami, kultúrou obzvlášť, účasťou, vydareným počasím ako na objednávku a 
bohatými sprievodnými akciami. Zaradil by som ich medzi tie najlepšie.“ Poďa-
kovanie preto patrí celému kolektívu ľudí, ktorí sa venovali príprave a zabezpečili 
hladký priebeh tohtoročných Galantských trhov – Mestskému kultúrnemu stre-
disku Galanta, Technickým službám mesta Galanta, Správe mestského majetku 
Galanta, pracovníkom Mestského úradu v Galante, mestskej a štátnej polícii, 
všetkým dobrovoľníkom a tiež všetkým tým, ktorí trhy podporili svojou účasťou.

dési központ előcsarnokában. A vásár ideje alatt a látogatók megtekinthették a 
neogótikus kastély déli tornyát és a reneszánsz kastély kiállításait. A neogótikus 
kastély északi tornyánál további kreatív tevékenységeket szervezett a Galántai 
Ifjúsági Parlament, a Spektrum Szabadidőközpont, a Nyugdíjasok Egyesülete 
és a nemesnebojszai és Šverma utcai nyugdíjasklubok. A hagyományos borutca, 
sörfesztivál, körhinták és a városháza előtt elhelyezett nagy óriáskerék sem hiá-
nyozhatott, és bővítették a gasztrozónát is. A vásár utolsó napja a cseh és szlovák 
zenei legendáké volt, amikor Dalibor Janda a Prototyp zenekarral és a Horkýže 
Slíže együttes zárta a rendkívül sikeres Galántai Vásárt.

Változás a szervezésben
„Idén a város a Galántai Vásár szervezését a Galántai Városi Művelődési Központ 
kezébe adta” – nyilatkozta Ing. Anna Kivarothová, a Városi Művelődési Központ 
igazgatója. „A munkatársak és a felelős személyek rengeteg energiát, elhivatott-
ságot és lelkesedést fektettek az előkészületekbe. Bízunk benne, hogy a látogatók 
sok szép pillanatot éltek át, és élvezték a gazdag kulturális programot. Össze-
sen 217 árus, üzemeltető és kiállító vett részt a Galántai Vásáron.” Juraj Stern, 
a Galántai Újság szerkesztőbizottságának elnöke is aktívan részt vett a vásáron. 
Megkérdeztük, milyen szerepet vállalt ezen az eseményen. „Minden évben se-
gítek a főzőverseny szervezésében, a zsűri összeállításában, valamint az ételek 
kóstolásában és értékelésében. Ezen kívül egy szerény díjjal járultunk hozzá a 
versenyhez. A főzés mellett, a Boxing Club Galanta bizottságának tagjaként a 

szombati kísérő sportesemény, az ökölvívás megszervezésében is részt vettem az 
amfiteátrumban. 
Tehát az én szerepvállalásom a vállalkozói szférában a PRO Galanta, a sport te-
rén a Boxing Club tevékenységeiben, magánszemélyként a gasztronómiában és 
természetesen a Galántai Újsághoz kötődő tevékenységekben való részvételben 
merült ki” – részletezte Juraj Stern. „Úgy gondolom, hogy az idei vásár különö-
sen sikeres volt, mind az árusok, a kultúra, a részvétel, a megrendeltnek tűnő 
időjárás és a gazdag kísérőprogramok szempontjából. Az egyik legjobbak közé 
sorolnám.” Köszönet illeti a csapatot, akik az előkészületekkel foglalkoztak, és 
biztosították a Galántai Vásár zökkenőmentes lebonyolítását – a Galántai Vá-
rosi Művelődési Központot, a Galántai Közterületfenntartó-vállalatot, a Správa 
mestského majetku Ga-
lanta vállalatot, a Galán-
tai Városi Hivatal dol-
gozóit, a városi és állami 
rendőrséget, minden ön-
kéntest, valamint mind-
azokat, akik részvételük-
kel támogatták a vásárt.

text a foto: Mária Májeková
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  KKIINNOO  DDKK  GGAALLAANNTTAA
--  OOKKTTÓÓBBEERR--

 2. 19:00 EMA A SMRTIHLAV 
 3. 19:00  HANCSOVSZKY
 4. 16:30  MÔJ KAMARÁT TUČNIAK
 4. 19:00 JOKER: FOLIE À DEUX 
 4. 21:30  NIKDY SA NEPÚŠŤAJ!
 5. 16:30  BARÁTOM, A PINGVIN
 5. 19:00  MIKI 
 5. 21:30 JOKER: FOLIE À DEUX 
 6. 16:30 MÔJ KAMARÁT TUČNIAK  
 6. 19:00  JOKER: KÉTSZEMÉLYES TÉBOLY
 9. 19:00 ZÁHRADNÍKOV ROK  
10.19:00  LEE: FOTOGRAFKA V PRVEJ LÍNII

 11.16:30 TRANSFORMERS JEDNA
11.19:00  VLNY
12.16:30  TRANSFORMERS EGY
12.19:00  VOTRELEC: ROMULUS
13.16:30  TRANSFORMERS JEDNA
13.19:00  ALIEN: ROMULUS
16.19:00  INÝ ČLOVEK
17.19:00 JANŽURKA

- Film so slovenským dabingom alebo slovenskými titulkami
- Film s maďarským dabingom. (Szinkronizált film)  

18. 16:30  MEDVEDÍK PANDA V AFRIKE
18. 19:00 VÝNIMOČNÝ STAV 
18. 21:30 ÚSMEV 2 
19. 16:30  PANDAKALAND
19. 19:00  INFLUENCERKY
19. 21:30  MOSOLYOGJ 2.
20. 16:30  MEDVEDÍK PANDA V AFRIKE
20. 19:00  JOKER: KÉTSZEMÉLYES TÉBOLY
23. 19:00  AŽ NA KONIEC SVETA
24. 19:00  LÓVE 2
25. 16:30  200% VLK
25. 19:00 FAKJÚ PRINCEZNÉ 
25. 21:30 VENOM: POSLEDNÝ TANEC 
26. 16:30  FARKASBŐRBEN - VÁR A FALKA!
26. 19:00  LÓVE 2
26. 21:30  VENOM: POSLEDNÝ TANEC
27. 16:30  200% VLK
27. 19:00  LÓVE 2
30. 19:00  WISHING ON A STAR
31. 18:00  SNOW FILM FEST 2024

Predaj a predpredaj vstupeniek je zabezpečený v pokladni kina 
vždy 1 hod. pred premietaním,na celý mesiac vopred. 
Žiakom, študentom, dôchodcom a držiteľom preukazov ZŤP a ZŤP-S
poskytujeme zľavy. Vstupenky si môžete zakúpiť online 
na našej web stránke www.kino-galanta.sk

ZMENA PROGRAMU VYHRADENÁ!

Patria – Domov dôchodcov v Galante príjme do pracovného pomeru pracovníka na pozíciu: 

,, Staničná sestra“ 

 Kvalifikačné predpoklady: 
• minimálne stredoškolské s maturitou 
• alebo nadstavbové vyššie odborné vzdelanie 
• alebo VŠ I. stupňa, alebo VŠ II. stupňa  

 
Vzdelanie v odbore: 

• zdravotníctvo, ošetrovateľstvo 
 

Znalosti: 
• Microsoft Word – pokročilý 
• Microsoft Excel – pokročilý 
• Cygnus - základy 

 
Prax na pozícii v oblasti: 

• staničná sestra, zdravotná sestra 
• počet rokov praxe – minimálne 2 roky  

 
Platové podmienky: 

• podľa Zákona č.553/2003 Z.z. o odmeňovaní niektorých zamestnancov pri výkone 
práce vo verejnom záujme a o zmene a doplnení niektorých zákonov 

 
Základná zložka mzdy (brutto): 

• nástupný plat je 1.500 €/ brutto 
 

Zamestnanecké výhody: 
• zabezpečené stravovanie na pracovisku 
• možnosti celoživotného vzdelávania 
• príspevok na DDS 
• 5 dní dovolenky nad rámec ZP 

 
Druh pracovného pomeru: 

• hlavný pracovný pomer 
 

Nástup do zamestnania: 
• podľa dohody 

                                                      
                                                                                                                                                                     

Žiadosti o prijatie do zamestnania za predpokladu splnenia požiadaviek zasielajte emailom na 
molnosiova@patriaddgalanta.sk, alebo osobne do podateľne. Bližšie informácie získate na t.č.: 031/782 21 
17  
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II. évfolyam / 2024       •       8.sz. / SZEPTEMBER      •       Galánta lakosainak lapja

GALÁNTAI
ÚJSÁG

A galántai diákok a 2024/2025-ös 
iskolai év megnyitójára sétáltak 

a közelmúltban felújított 
Štefánik utcán.



Tisztelt Lakosok, kedves Olvasók!
A nyár lassan, de biztosan a végéhez közele-
dik. Az a napsütéssel, meleggel, pihenéssel 
és szabadsággal teli időszak, amelyet sokan 
megérdemelt pihenéssel töltöttünk, már 
átadja helyét a közeledő ősznek. Néhányan 
lebarnulva tértünk vissza a nyaralásról, má-
sok pedig friss élményekkel gazdagodtak 
hazánk vagy külföld szép tájain barangolva. 
Sokan ebben az évszakban tudnak több időt 
tölteni családjukkal és barátaikkal.
A nyári szünet alatt sok család találkozott 
víkendházakban, strandokon vagy túraös-
vényeken, de most itt az ideje visszatérni a 
megszokott ritmushoz: a munkához, az is-
kolákba és a mindennapi feladatokhoz. Vá-
rosunk a nyár folyamán sem tétlenkedett. 
Az utcák megteltek kulturális események-
kel, sportprogramokkal, amelyek remek le-
hetőséget nyújtottak arra, hogy barátokkal, 
szomszédokkal vagy ismerősökkel talál-
kozzunk a friss levegőn. Bízom benne, hogy 
volt lehetőségük teljes mértékben élvezni a 
nyár hangulatát Galántán. A rengeteg ese-
mény közül talán az eddigi legsikeresebb 
Galántai Vásárt emelném ki, ahová Önök 
is biztosan ellátogattak. Galántán pezseg 
az élet! Az ősz beköszöntével új kihívások 
és lehetőségek várnak ránk. A gyerekek 
és diákok visszatérnek az iskolapadokba, 
a tanárok megkezdik az új tanévet, és mi, 
felnőttek is visszatérünk a munkához és a 
kötelezettségeinkhez. Az ősz ugyanakkor 

az összegzés, a termés és az új kezdetek idő-
szaka is. A fák levelei sárgulni kezdenek, a 
levegő lehűl, és a napok egyre rövidebbek 
lesznek. Ez az időszak ideális arra, hogy lelas-
sítsunk, és időt szánjunk azokra a dolgokra, 
amelyekkel a nyáron nem foglalkoztunk.
Emellett novemberben és decemberben je-
lentős eseményre készülünk, mégpedig az 
új bérlakások átadására, amelyet már so-
kan vártak. Nem volt könnyű feladat, mi-
vel a múlt hibáiból fakadóan sok mindent 
ki kellett javítanunk ebben a projektben, 
végül azonban sikerült. Ez egy fontos lépés 
a lakhatás elérhetőségének javítása felé, és 
bízom benne, hogy sok fiatal családnak és 
másoknak is segít majd, akik minőségi és 
megfizethető lakhatást keresnek. Jó úton 
haladunk afelé, hogy Galánta olyan hellyé 
váljon, ahol mindenki otthonra lelhet.
Végezetül pedig szeretném biztosítani Önö-
ket afelől, hogy továbbra is dolgozunk más 
olyan projekteken, amelyek hozzájárulnak 
városunk életminőségének javításához. 
Legyen szó az infrastruktúra karbantartá-
sáról, új kulturális és sporteseményekről, 
vagy a közösségfejlesztésbe történő beruhá-
zásokról – mindezek célja, hogy városun-
kat még jobb hellyé tegyük mindannyiunk 
számára. Élvezzék ki ezt az évszakot, kívá-
nom, hogy a nyárból merítve újult erővel és 
elszántsággal kezdjenek hozzá feladataik-
hoz. Ne feledkezzenek meg azonban az őszi 

időszakban sem a pihenés fontosságáról 
és arról, hogy időt töltsenek a legközelebbi 
hozzátartozóikkal.
Köszönöm a bizalmukat, és bízom benne, 
hogy nemcsak a Galántai Újság hasábjain, 
hanem városunk különféle rendezvényein 
és eseményein is találkozunk majd.

Üdvözlettel,
Mgr. Peter Kolek – a város polgármestere

Az Esterházy család leszármazottai Galántára látogattak
Augusztus utolsó hétvégéje felejthetetlen élményt nyújtott Galánta látogatóinak – egy hősies párbajokkal és történelmi eseményekkel teli időutazást. A 
városi park 2024. augusztus 24-én és 25-én csatatérré változott, ahol a híres nagyvezekényi csata nagyszabású újrajátszása zajlott. A Hírneves Esterházy 
de Galantha család elnevezésű rendezvény a történelem szerelmeseit és a korabeli kultúra kedvelőit egyaránt vonzotta. Jelenlétével megtisztelt minket 
a 38 éves örökös herceg, Pavol VI. Anton Maximilian Nikolaus Esterházy de Galantha, Antal II. Esterházy de Galantha XIII. herceg (a fraknói ág) fia, 
aki feleségével, Franziskával, becenevén Sissivel, és fiukkal érkezett. Apja, Antal II. Esterházy de Galantha XIII. herceg 2023-ban látogatott el hozzánk 

a 38. Galántai Vásár alkalmából, amikor 
Galánta város díszpolgárává avatták. A 
herceg unokatestvérei, Moritz Esterházy 
de Galantha (a zólyomi grófi ág) és Béla 
Esterházy de Galantha (a cseszneki grófi 
ág) szintén ellátogattak Galántára. A hét-
vége egyik csúcspontja Galánta város új, 
határon átnyúló projektjének bemutatása 
volt az Interreg Magyarország program 
keretében, amely a Esterházy örökség – a 
történelem megőrzése a jövő generációi 
számára nevet viseli. Ez az kezdeményezés 
azt ígéri, hogy az Esterházy család gazdag 
történelmét nemcsak a jelen, hanem a jövő 
generációi számára is megőrzi. Városunk 
ugyanis 800 000 euró támogatást kapott a 
kastély felújítására. (Az esemény részletes, 
bővebb beszámolóját a következő számban 
közöljük.)
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 A képen az Esterházy de Galantha család leszármazottai, Galánta polgármestere, Zsolt Takács, Jozef Keppert, 
a Galántai Honismereti Múzeum volt igazgatója és az NKGA polgári társulás alapítója találató
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„Minden bejelentést felelősségteljesen kezelünk, függetlenül attól, hogy az 
névtelen, bosszú, irigység, vagy személyes negatív tapasztalat motiválja” 

- mondja MUDr. Iveta Šuleková, galántai regionális higiénikus
A Regionális Közegészségügyi 
Hivatal egy állami intézmény, 
amelynek feladata a lakosság 
közegészségének védelme. Ez 
magában foglalja az életkör-
nyezetet, a munkakörnyeze-
tet, az élelmiszerbiztonságot, 
valamint a fertőző betegségek 
ellenőrzését, a lakosság és az 
oktatási intézmények egész-
ségnevelését. A hivatal mun-
kája olyan széles körű, hogy 
különböző intézményekkel is 
együttműködik, mint például 
a Regionális Állategészség-
ügyi és Élelmiszerbiztonsági 
Hatóság, a Járási Hivatal környezetvédelmi 
osztálya, az építési hatóságok, az oktatásügyi 
osztály, a munkaügyi felügyelőség, valamint 
a városi és községi hivatalok és egészségügyi 
intézmények. A Galántai Regionális Köz-
egészségügyi Hivatal székhelye a galántai 
kórház területén található, 35 alkalmazottat 
foglalkoztat. Hatásköre a Galántai járásra 
terjed ki. A hivatal vezetőjével, MUDr. Iveta 
Šulekovával beszélgettünk lakosságot érdeklő 
aktuális kérdésekről, aki 2011 óta tölti be ezt a 
pozíciót, az interjúból egy rendkívül érdekes 
beszélgetés született.
• Melyek a leggyakoribb problémák, ame-
lyekkel a hatóság foglalkozik, és melyek a 
legkiemelkedőbbek az utóbbi években? 
- A problémák mindig az adott időszaktól füg-
genek, a nyári szezonban elsősorban a fürdő-
helyekkel, szezonális jellegű kockázatos élel-
miszerekkel (amelyeket főleg fürdőhelyeken, 
piacokon, vásárokon árulnak), fagylaltokkal, 
valamint különféle kulturális és társadalmi 
események (fesztiválok, vásárok, községi ren-
dezvények) biztosításával, gyermektáborok-
kal foglalkozunk.

• A vállalkozók, vállalatok és szolgáltatások 
mely csoportjait ellenőrzi a hatóság? 
- Az állami egészségügyi felügyeletet (elle-
nőrzéseket) a 355/2007-es törvény alapján 
végezzük minden olyan létesítményben, ahol 
olyan szolgáltatásokat nyújtanak, amelyek az 
egészséget veszélyeztethetik. Az ellenőrzések 
a vendéglátóipari létesítményekben, gyer-
mek- és ifjúsági intézményekben, testápolási 
létesítményekben (fodrászatok, kozmetikák, 
masszázsok, szoláriumok, pedikűr-manikűr 
stúdiók, fitneszközpontok) és egészségügyi 
intézményekben zajlanak. Az állami egész-
ségügyi felügyelet és az élelmiszerhigiéniai 
ellenőrzések tervei éves, negyedéves és heti 
szinten készülnek.

• Melyek a leggyakoribb higiéniai hiányos-
ságok a vendéglátásban és egyéb szolgáltatá-
sokban? 
- Minden létesítmény kockázati kategóriába 
van sorolva, amely meghatározza az ellenőr-
zések gyakoriságát. A kockázati besorolást 
aszerint értékelik, hogy az egyes létesítmé-
nyek milyen egészségügyi kockázatot jelen-
tenek a vásárlók vagy a munkavállalók szá-
mára. Az ellenőrzések gyakoriságát ezután a 
kockázati kategória, a létesítmény típusa (pl. 
egy étterem, ahol ételeket készítenek, kocká-
zatosabb, mint egy vendéglátóhely, ahol csak 
italokat szolgálnak fel), a korábbi ellenőrzések 
eredményei, a vizsgált minták nem kielégítő 
laboratóriumi eredményei és a polgárok pana-
szai alapján határozzák meg.

• Az egyéni vállalkozók és kisvállalkozások 
rémálma maga a bírság (mivel pénzügyileg 
nem állnak olyan jól, mint a nagy cégek – a 

szerkesztő megjegyzése). Azt 
mondják, ha jön az ellenőr-
zés, mindig találnak valamit, 
és mindig kapnak bírságot. 
Valóban így van? Hangsúlyt 
fektetnek a megelőzésre, hely-
színi oktatásra, tanácsadásra 
és nevelésre a büntetés azon-
nali kiszabása helyett, illetve 
van-e lehetőség az ellenőrzés 
előzetes bejelentésére, hogy az 
ellenőrzött alanynak is legyen 
elég ideje felkészülni, akár-
csak az ellenőrző hatóságnak? 
- A bírságok mértékét egyér-

telműen a 355/2007. sz. törvény 
szabályozza, így csak a törvény által meghatá-
rozott kereteken belül mozoghatunk. A bírsá-
gok nagysága mindig a szabálysértések súlyos-
ságától függ, amelyeket az üzemeltető követett 
el. Regionális higiénikusként végzett többéves 
pályafutásom során csak kivételes esetekben, 
súlyos szabálysértések esetén szabtunk ki ma-
gas bírságokat, amikor komoly veszély fenye-
gette a lakosság egészségét. A legtöbb bírság az 
alsó határon mozog, és egyáltalán nem jelent 
megsemmisítő hatást az üzemeltető számára. 
A bírság számunkra inkább nevelési, mintsem 
büntetési célt szolgál. Természetesen a bírság 
kiszabása az utolsó lépés, először igyekszünk 
útmutatást adni és felhívni az üzemeltetők fi-
gyelmét a hibákra. Munkatársaink bármikor 
készséggel adnak tanácsot, ha az üzemeltetők 
részéről igény mutatkozik rá. Munkánk nem 
csak az ellenőrzési tevékenységre korlátozó-
dik. Sok időt fordítunk az üzemeltetőkkel 
folytatott konzultációkra és új üzemek meg-
nyitása előtti tanácsadásra is. Ugyanígy az 
ellenőrzések során tájékoztatjuk az üzemel-
tetőket a jogszabályi változásokról, hiszen 
tisztában vagyunk azzal, hogy nem feltétlenül 
tudják nyomon követni az összes változást. 
A Regionális Közegészségügyi Hivatal mun-
katársai zárt közétkeztetési intézményekben 
is ellenőrzéseket végeznek (például szociális 
intézményekben, üzemi konyhákban), ahol az 
étlapokat is ellenőrzik, hogy megfelelnek-e az 
egészséges táplálkozás alapelveinek. Ugyan-
akkor figyelmeztetik az étlapok összeállításá-
ért felelős személyeket a nem megfelelő étke-
zési szokások (mint a túlsúly, elhízás, magas 
vérnyomás, érelmeszesedés, cukorbetegség, 
csontritkulás, rákos megbetegedések) követ-
kezményeire.

• Nem túlzottan részletekbe menőek ezek 
az ellenőrzések és az ezekből fakadó bírsá-
gok Szlovákiában a hatóság részéről, az EU 
szomszédos országaihoz viszonyítva? Nem 
túl magasak a bírságok, különösen a legki-
szolgáltatottabb egyéni vállalkozók számá-
ra?
- Hibás feltételezés, hogy minden ellenőrzés-
nek bírsággal kell végződnie. Járásunkban 
számos olyan vállalkozás van, amelyeket nem 
lep meg egy nem bejelentett ellenőrzés, mert 
ha betartják az alapvető higiéniai követelmé-
nyeket, nincs mitől tartaniuk. Vannak olyan 
üzemeltetők is, akiket a következő mottó ve-
zérel: „Úgy tartom fenn a higiéniai normákat 
a létesítményemben, mintha saját magam és  a 
családom számára főznék.” 

• Milyen rendszer vagy elv alapján választja 
ki a hivatal az ellenőrizni kívánt alanyokat? 
Van a hivatalnak saját rendszere az ellenőr-
zések végrehajtására, függetlenül a névtelen 
bejelentésektől vagy emberi rosszindulattól? 
És most térjünk rá egy kellemetlen területre 
is, azaz a feljelentésekre, névtelen panaszok-

ra. Milyen mértékben fogadják el ezeket, 
figyelembe veszik őket? Ugyanis nyíltan ki 
kell mondanunk, hogy az emberiség negatív 
érzelmei évszázadok óta léteznek, és ezek 
nem változnak, csak a formájuk. Napjaink-
ban a bosszú, irigység, rosszindulat és rágal-
mazás megnyilvánulásai gyakran nagyon 
alattomosak. Egy magánszemély vagy más 
üzleti szereplő szándékosan akar ártani a 
másiknak. Lehetséges, hogy éppen az embe-
ri rosszindulat miatt valakit folyamatosan 
ellenőriznek, míg másokat egyáltalán?
- A hivatalunkhoz beérkező bejelentések és 
panaszok, amelyek gyanút keltenek a külön-
böző üzemekben elkövetett szabálysértések-
kel kapcsolatban, a mindennapi munkánk 
részét képezik. Azonban a vendéglátóiparban 
ezek száma, csupán néhány tucatban mérhető 
(2023-ban 23 ilyen eset volt, ebből csak 8 bi-
zonyult megalapozottnak). Az ilyen alacsony 
számú megalapozott bejelentés azt jelzi, hogy 
úgy végezzük a munkánkat a létesítmények-
ben, hogy az embereknek nem kell aggódni-
uk, ha étterembe mennek enni, vagy fagylal-
tot vesznek. Minden bejelentést egyformán 
komolyan veszünk, függetlenül attól, hogy 
az névtelen, személyes negatív tapasztalaton 
alapul, vagy bosszú, irigység motiválja. A be-
érkezett bejelentések közül sokat a Regionális 
Állategészségügyi és Élelmiszerfelügyeleti Hi-
vatalnak továbbítunk, mert a polgárok gyak-
ran egy hivatalnak tekintenek minket. Ilyen 
bejelentések tárgya lehet például romlott hús, 
penészes zöldség, rágcsálók jelenléte az élel-
miszerláncokban és más élelmiszerüzletek-
ben, amelyek nem a Regionális Közegészség-
ügyi Hivatal hatáskörébe tartozik.

• Nem elavult, illetve nem túl szigorú né-
hány államilag előírt szabvány, rendelet és 
intézkedés Szlovákiában, akár az Európai 
Unió követelményeihez képest is? Hétközna-
pi nyelvre lefordítva, nem vagyunk Szlová-
kiában szigorúbbak a kelleténél, csak azért, 
hogy mindenáron, akár egy jelentéktelen 
apróságért is bírságot szabjunk ki?
- A „jelentéktelen apróság” fogalmát a vállal-
kozók/munkavállalók és a fogyasztók eltérő-
en értelmezik. Míg az üzemeltetők gyakran 
természetesnek tartják, hogy a megmaradt 
gulyást, a megfőtt tésztát vagy a fogyasztható-
sági idő előtt vagy után megmaradt brindzát 
lefagyasztják, a fogyasztónak ezek elfogyasz-
tása komoly egészségügyi problémákat, pél-
dául hasmenést vagy hányást okozhat. Nyáron 
például a fürdők gyorséttermeinek ellenőrzése 
során fokozott figyelmet fordítunk a kockáza-
tos élelmiszerek, mint a tojás, majonéz, hús 
tárolási hőmérsékletének betartására. A fo-
gyasztónak nincs lehetősége ellenőrizni, hogy 
az említett élelmiszerek nem a raktár polcán 
voltak-e tárolva, mert már nem fértek be a hű-
tőszekrénybe. Ezt a feladatot mi látjuk el. Az 
utóbbi időben növekszik azok száma, akik al-
lergiásak bizonyos élelmiszerekben, ételekben 
vagy akár fagylaltokban található összetevők-
re, ezért a Regionális Közegészségügyi Hiva-
tal munkatársainak feladata, hogy az étlapo-
kon ellenőrizzék, az allergének megfelelően és 
érthetően fel vannak-e tüntetve a fogyasztók 
számára. Pár évvel ezelőtt volt egy esetünk, 
amikor egy cukrászda alkalmazottja jelenték-
telen apróságnak tartotta, hogy tájékoztassa a 
vásárlót a sütemény gluténtartalmáról. Azon-
ban a vásárló végül anafilaxiás sokkot kapott 
és kórházba került, mert a sütemény glutént 
tartalmazott.

kérdezett: Juraj Stern
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Tisztelt Lakosok, kedves Olvasók!
A nyár lassan, de biztosan a végéhez közele-
dik. Az a napsütéssel, meleggel, pihenéssel 
és szabadsággal teli időszak, amelyet sokan 
megérdemelt pihenéssel töltöttünk, már 
átadja helyét a közeledő ősznek. Néhányan 
lebarnulva tértünk vissza a nyaralásról, má-
sok pedig friss élményekkel gazdagodtak 
hazánk vagy külföld szép tájain barangolva. 
Sokan ebben az évszakban tudnak több időt 
tölteni családjukkal és barátaikkal.
A nyári szünet alatt sok család találkozott 
víkendházakban, strandokon vagy túraös-
vényeken, de most itt az ideje visszatérni a 
megszokott ritmushoz: a munkához, az is-
kolákba és a mindennapi feladatokhoz. Vá-
rosunk a nyár folyamán sem tétlenkedett. 
Az utcák megteltek kulturális események-
kel, sportprogramokkal, amelyek remek le-
hetőséget nyújtottak arra, hogy barátokkal, 
szomszédokkal vagy ismerősökkel talál-
kozzunk a friss levegőn. Bízom benne, hogy 
volt lehetőségük teljes mértékben élvezni a 
nyár hangulatát Galántán. A rengeteg ese-
mény közül talán az eddigi legsikeresebb 
Galántai Vásárt emelném ki, ahová Önök 
is biztosan ellátogattak. Galántán pezseg 
az élet! Az ősz beköszöntével új kihívások 
és lehetőségek várnak ránk. A gyerekek 
és diákok visszatérnek az iskolapadokba, 
a tanárok megkezdik az új tanévet, és mi, 
felnőttek is visszatérünk a munkához és a 
kötelezettségeinkhez. Az ősz ugyanakkor 

az összegzés, a termés és az új kezdetek idő-
szaka is. A fák levelei sárgulni kezdenek, a 
levegő lehűl, és a napok egyre rövidebbek 
lesznek. Ez az időszak ideális arra, hogy lelas-
sítsunk, és időt szánjunk azokra a dolgokra, 
amelyekkel a nyáron nem foglalkoztunk.
Emellett novemberben és decemberben je-
lentős eseményre készülünk, mégpedig az 
új bérlakások átadására, amelyet már so-
kan vártak. Nem volt könnyű feladat, mi-
vel a múlt hibáiból fakadóan sok mindent 
ki kellett javítanunk ebben a projektben, 
végül azonban sikerült. Ez egy fontos lépés 
a lakhatás elérhetőségének javítása felé, és 
bízom benne, hogy sok fiatal családnak és 
másoknak is segít majd, akik minőségi és 
megfizethető lakhatást keresnek. Jó úton 
haladunk afelé, hogy Galánta olyan hellyé 
váljon, ahol mindenki otthonra lelhet.
Végezetül pedig szeretném biztosítani Önö-
ket afelől, hogy továbbra is dolgozunk más 
olyan projekteken, amelyek hozzájárulnak 
városunk életminőségének javításához. 
Legyen szó az infrastruktúra karbantartá-
sáról, új kulturális és sporteseményekről, 
vagy a közösségfejlesztésbe történő beruhá-
zásokról – mindezek célja, hogy városun-
kat még jobb hellyé tegyük mindannyiunk 
számára. Élvezzék ki ezt az évszakot, kívá-
nom, hogy a nyárból merítve újult erővel és 
elszántsággal kezdjenek hozzá feladataik-
hoz. Ne feledkezzenek meg azonban az őszi 

időszakban sem a pihenés fontosságáról 
és arról, hogy időt töltsenek a legközelebbi 
hozzátartozóikkal.
Köszönöm a bizalmukat, és bízom benne, 
hogy nemcsak a Galántai Újság hasábjain, 
hanem városunk különféle rendezvényein 
és eseményein is találkozunk majd.

Üdvözlettel,
Mgr. Peter Kolek – a város polgármestere
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Augusztus utolsó hétvégéje felejthetetlen élményt nyújtott Galánta látogatóinak – egy hősies párbajokkal és történelmi eseményekkel teli időutazást. A 
városi park 2024. augusztus 24-én és 25-én csatatérré változott, ahol a híres nagyvezekényi csata nagyszabású újrajátszása zajlott. A Hírneves Esterházy 
de Galantha család elnevezésű rendezvény a történelem szerelmeseit és a korabeli kultúra kedvelőit egyaránt vonzotta. Jelenlétével megtisztelt minket 
a 38 éves örökös herceg, Pavol VI. Anton Maximilian Nikolaus Esterházy de Galantha, Antal II. Esterházy de Galantha XIII. herceg (a fraknói ág) fia, 
aki feleségével, Franziskával, becenevén Sissivel, és fiukkal érkezett. Apja, Antal II. Esterházy de Galantha XIII. herceg 2023-ban látogatott el hozzánk 

a 38. Galántai Vásár alkalmából, amikor 
Galánta város díszpolgárává avatták. A 
herceg unokatestvérei, Moritz Esterházy 
de Galantha (a zólyomi grófi ág) és Béla 
Esterházy de Galantha (a cseszneki grófi 
ág) szintén ellátogattak Galántára. A hét-
vége egyik csúcspontja Galánta város új, 
határon átnyúló projektjének bemutatása 
volt az Interreg Magyarország program 
keretében, amely a Esterházy örökség – a 
történelem megőrzése a jövő generációi 
számára nevet viseli. Ez az kezdeményezés 
azt ígéri, hogy az Esterházy család gazdag 
történelmét nemcsak a jelen, hanem a jövő 
generációi számára is megőrzi. Városunk 
ugyanis 800 000 euró támogatást kapott a 
kastély felújítására. (Az esemény részletes, 
bővebb beszámolóját a következő számban 
közöljük.)
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 A képen az Esterházy de Galantha család leszármazottai, Galánta polgármestere, Zsolt Takács, Jozef Keppert, 
a Galántai Honismereti Múzeum volt igazgatója és az NKGA polgári társulás alapítója találató
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„Minden bejelentést felelősségteljesen kezelünk, függetlenül attól, hogy az 
névtelen, bosszú, irigység, vagy személyes negatív tapasztalat motiválja” 

- mondja MUDr. Iveta Šuleková, galántai regionális higiénikus
A Regionális Közegészségügyi 
Hivatal egy állami intézmény, 
amelynek feladata a lakosság 
közegészségének védelme. Ez 
magában foglalja az életkör-
nyezetet, a munkakörnyeze-
tet, az élelmiszerbiztonságot, 
valamint a fertőző betegségek 
ellenőrzését, a lakosság és az 
oktatási intézmények egész-
ségnevelését. A hivatal mun-
kája olyan széles körű, hogy 
különböző intézményekkel is 
együttműködik, mint például 
a Regionális Állategészség-
ügyi és Élelmiszerbiztonsági 
Hatóság, a Járási Hivatal környezetvédelmi 
osztálya, az építési hatóságok, az oktatásügyi 
osztály, a munkaügyi felügyelőség, valamint 
a városi és községi hivatalok és egészségügyi 
intézmények. A Galántai Regionális Köz-
egészségügyi Hivatal székhelye a galántai 
kórház területén található, 35 alkalmazottat 
foglalkoztat. Hatásköre a Galántai járásra 
terjed ki. A hivatal vezetőjével, MUDr. Iveta 
Šulekovával beszélgettünk lakosságot érdeklő 
aktuális kérdésekről, aki 2011 óta tölti be ezt a 
pozíciót, az interjúból egy rendkívül érdekes 
beszélgetés született.
• Melyek a leggyakoribb problémák, ame-
lyekkel a hatóság foglalkozik, és melyek a 
legkiemelkedőbbek az utóbbi években? 
- A problémák mindig az adott időszaktól füg-
genek, a nyári szezonban elsősorban a fürdő-
helyekkel, szezonális jellegű kockázatos élel-
miszerekkel (amelyeket főleg fürdőhelyeken, 
piacokon, vásárokon árulnak), fagylaltokkal, 
valamint különféle kulturális és társadalmi 
események (fesztiválok, vásárok, községi ren-
dezvények) biztosításával, gyermektáborok-
kal foglalkozunk.

• A vállalkozók, vállalatok és szolgáltatások 
mely csoportjait ellenőrzi a hatóság? 
- Az állami egészségügyi felügyeletet (elle-
nőrzéseket) a 355/2007-es törvény alapján 
végezzük minden olyan létesítményben, ahol 
olyan szolgáltatásokat nyújtanak, amelyek az 
egészséget veszélyeztethetik. Az ellenőrzések 
a vendéglátóipari létesítményekben, gyer-
mek- és ifjúsági intézményekben, testápolási 
létesítményekben (fodrászatok, kozmetikák, 
masszázsok, szoláriumok, pedikűr-manikűr 
stúdiók, fitneszközpontok) és egészségügyi 
intézményekben zajlanak. Az állami egész-
ségügyi felügyelet és az élelmiszerhigiéniai 
ellenőrzések tervei éves, negyedéves és heti 
szinten készülnek.

• Melyek a leggyakoribb higiéniai hiányos-
ságok a vendéglátásban és egyéb szolgáltatá-
sokban? 
- Minden létesítmény kockázati kategóriába 
van sorolva, amely meghatározza az ellenőr-
zések gyakoriságát. A kockázati besorolást 
aszerint értékelik, hogy az egyes létesítmé-
nyek milyen egészségügyi kockázatot jelen-
tenek a vásárlók vagy a munkavállalók szá-
mára. Az ellenőrzések gyakoriságát ezután a 
kockázati kategória, a létesítmény típusa (pl. 
egy étterem, ahol ételeket készítenek, kocká-
zatosabb, mint egy vendéglátóhely, ahol csak 
italokat szolgálnak fel), a korábbi ellenőrzések 
eredményei, a vizsgált minták nem kielégítő 
laboratóriumi eredményei és a polgárok pana-
szai alapján határozzák meg.

• Az egyéni vállalkozók és kisvállalkozások 
rémálma maga a bírság (mivel pénzügyileg 
nem állnak olyan jól, mint a nagy cégek – a 

szerkesztő megjegyzése). Azt 
mondják, ha jön az ellenőr-
zés, mindig találnak valamit, 
és mindig kapnak bírságot. 
Valóban így van? Hangsúlyt 
fektetnek a megelőzésre, hely-
színi oktatásra, tanácsadásra 
és nevelésre a büntetés azon-
nali kiszabása helyett, illetve 
van-e lehetőség az ellenőrzés 
előzetes bejelentésére, hogy az 
ellenőrzött alanynak is legyen 
elég ideje felkészülni, akár-
csak az ellenőrző hatóságnak? 
- A bírságok mértékét egyér-

telműen a 355/2007. sz. törvény 
szabályozza, így csak a törvény által meghatá-
rozott kereteken belül mozoghatunk. A bírsá-
gok nagysága mindig a szabálysértések súlyos-
ságától függ, amelyeket az üzemeltető követett 
el. Regionális higiénikusként végzett többéves 
pályafutásom során csak kivételes esetekben, 
súlyos szabálysértések esetén szabtunk ki ma-
gas bírságokat, amikor komoly veszély fenye-
gette a lakosság egészségét. A legtöbb bírság az 
alsó határon mozog, és egyáltalán nem jelent 
megsemmisítő hatást az üzemeltető számára. 
A bírság számunkra inkább nevelési, mintsem 
büntetési célt szolgál. Természetesen a bírság 
kiszabása az utolsó lépés, először igyekszünk 
útmutatást adni és felhívni az üzemeltetők fi-
gyelmét a hibákra. Munkatársaink bármikor 
készséggel adnak tanácsot, ha az üzemeltetők 
részéről igény mutatkozik rá. Munkánk nem 
csak az ellenőrzési tevékenységre korlátozó-
dik. Sok időt fordítunk az üzemeltetőkkel 
folytatott konzultációkra és új üzemek meg-
nyitása előtti tanácsadásra is. Ugyanígy az 
ellenőrzések során tájékoztatjuk az üzemel-
tetőket a jogszabályi változásokról, hiszen 
tisztában vagyunk azzal, hogy nem feltétlenül 
tudják nyomon követni az összes változást. 
A Regionális Közegészségügyi Hivatal mun-
katársai zárt közétkeztetési intézményekben 
is ellenőrzéseket végeznek (például szociális 
intézményekben, üzemi konyhákban), ahol az 
étlapokat is ellenőrzik, hogy megfelelnek-e az 
egészséges táplálkozás alapelveinek. Ugyan-
akkor figyelmeztetik az étlapok összeállításá-
ért felelős személyeket a nem megfelelő étke-
zési szokások (mint a túlsúly, elhízás, magas 
vérnyomás, érelmeszesedés, cukorbetegség, 
csontritkulás, rákos megbetegedések) követ-
kezményeire.

• Nem túlzottan részletekbe menőek ezek 
az ellenőrzések és az ezekből fakadó bírsá-
gok Szlovákiában a hatóság részéről, az EU 
szomszédos országaihoz viszonyítva? Nem 
túl magasak a bírságok, különösen a legki-
szolgáltatottabb egyéni vállalkozók számá-
ra?
- Hibás feltételezés, hogy minden ellenőrzés-
nek bírsággal kell végződnie. Járásunkban 
számos olyan vállalkozás van, amelyeket nem 
lep meg egy nem bejelentett ellenőrzés, mert 
ha betartják az alapvető higiéniai követelmé-
nyeket, nincs mitől tartaniuk. Vannak olyan 
üzemeltetők is, akiket a következő mottó ve-
zérel: „Úgy tartom fenn a higiéniai normákat 
a létesítményemben, mintha saját magam és  a 
családom számára főznék.” 

• Milyen rendszer vagy elv alapján választja 
ki a hivatal az ellenőrizni kívánt alanyokat? 
Van a hivatalnak saját rendszere az ellenőr-
zések végrehajtására, függetlenül a névtelen 
bejelentésektől vagy emberi rosszindulattól? 
És most térjünk rá egy kellemetlen területre 
is, azaz a feljelentésekre, névtelen panaszok-

ra. Milyen mértékben fogadják el ezeket, 
figyelembe veszik őket? Ugyanis nyíltan ki 
kell mondanunk, hogy az emberiség negatív 
érzelmei évszázadok óta léteznek, és ezek 
nem változnak, csak a formájuk. Napjaink-
ban a bosszú, irigység, rosszindulat és rágal-
mazás megnyilvánulásai gyakran nagyon 
alattomosak. Egy magánszemély vagy más 
üzleti szereplő szándékosan akar ártani a 
másiknak. Lehetséges, hogy éppen az embe-
ri rosszindulat miatt valakit folyamatosan 
ellenőriznek, míg másokat egyáltalán?
- A hivatalunkhoz beérkező bejelentések és 
panaszok, amelyek gyanút keltenek a külön-
böző üzemekben elkövetett szabálysértések-
kel kapcsolatban, a mindennapi munkánk 
részét képezik. Azonban a vendéglátóiparban 
ezek száma, csupán néhány tucatban mérhető 
(2023-ban 23 ilyen eset volt, ebből csak 8 bi-
zonyult megalapozottnak). Az ilyen alacsony 
számú megalapozott bejelentés azt jelzi, hogy 
úgy végezzük a munkánkat a létesítmények-
ben, hogy az embereknek nem kell aggódni-
uk, ha étterembe mennek enni, vagy fagylal-
tot vesznek. Minden bejelentést egyformán 
komolyan veszünk, függetlenül attól, hogy 
az névtelen, személyes negatív tapasztalaton 
alapul, vagy bosszú, irigység motiválja. A be-
érkezett bejelentések közül sokat a Regionális 
Állategészségügyi és Élelmiszerfelügyeleti Hi-
vatalnak továbbítunk, mert a polgárok gyak-
ran egy hivatalnak tekintenek minket. Ilyen 
bejelentések tárgya lehet például romlott hús, 
penészes zöldség, rágcsálók jelenléte az élel-
miszerláncokban és más élelmiszerüzletek-
ben, amelyek nem a Regionális Közegészség-
ügyi Hivatal hatáskörébe tartozik.

• Nem elavult, illetve nem túl szigorú né-
hány államilag előírt szabvány, rendelet és 
intézkedés Szlovákiában, akár az Európai 
Unió követelményeihez képest is? Hétközna-
pi nyelvre lefordítva, nem vagyunk Szlová-
kiában szigorúbbak a kelleténél, csak azért, 
hogy mindenáron, akár egy jelentéktelen 
apróságért is bírságot szabjunk ki?
- A „jelentéktelen apróság” fogalmát a vállal-
kozók/munkavállalók és a fogyasztók eltérő-
en értelmezik. Míg az üzemeltetők gyakran 
természetesnek tartják, hogy a megmaradt 
gulyást, a megfőtt tésztát vagy a fogyasztható-
sági idő előtt vagy után megmaradt brindzát 
lefagyasztják, a fogyasztónak ezek elfogyasz-
tása komoly egészségügyi problémákat, pél-
dául hasmenést vagy hányást okozhat. Nyáron 
például a fürdők gyorséttermeinek ellenőrzése 
során fokozott figyelmet fordítunk a kockáza-
tos élelmiszerek, mint a tojás, majonéz, hús 
tárolási hőmérsékletének betartására. A fo-
gyasztónak nincs lehetősége ellenőrizni, hogy 
az említett élelmiszerek nem a raktár polcán 
voltak-e tárolva, mert már nem fértek be a hű-
tőszekrénybe. Ezt a feladatot mi látjuk el. Az 
utóbbi időben növekszik azok száma, akik al-
lergiásak bizonyos élelmiszerekben, ételekben 
vagy akár fagylaltokban található összetevők-
re, ezért a Regionális Közegészségügyi Hiva-
tal munkatársainak feladata, hogy az étlapo-
kon ellenőrizzék, az allergének megfelelően és 
érthetően fel vannak-e tüntetve a fogyasztók 
számára. Pár évvel ezelőtt volt egy esetünk, 
amikor egy cukrászda alkalmazottja jelenték-
telen apróságnak tartotta, hogy tájékoztassa a 
vásárlót a sütemény gluténtartalmáról. Azon-
ban a vásárló végül anafilaxiás sokkot kapott 
és kórházba került, mert a sütemény glutént 
tartalmazott.

kérdezett: Juraj Stern
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„A nyilvános megjelenés és a kommunikáció módja teljesen megváltozott 
a 20 évvel ezelőttihez képest“– állítja PaedDr. Peter Černý, PhD.

Az 1990-es években független jelöltként kötelez-
te el magát a képviselői hivatás mellett. A „nagy” 
és a helyi, önkormányzati politika egyaránt ér-
dekelte. PaedDr. Peter Černý, PhD., politológi-
ai, filozófiai és szociológiai ismeretekből merít, 
amelyek szorosan kapcsolódnak az emberi tár-
sadalomhoz. Úgy véli, hogy az önkormányzati 
politikában fontos az együttműködés, a kölcsö-
nös segítségnyújtás, a tisztelet és a megbecsülés. 
A hosszú évek óta képviselőként tevékenykedő 
politikus szeret utazni, olvasni, színházba járni, 
sportolni. Mit árult még el az interjúban?

„Az állampolgári megértés, az együttműködés, a 
kölcsönös tisztelet, a tolerancia és az összetarto-
zás voltak azok az értékek, amelyeket szerettem 
volna, ha a politika magában foglal. Ide tartozik 
a rászorulók társadalmi segítése, az emberek 
közötti tisztelet kialakítását nemzetiség, val-
lás, társadalmi státusz tekintetében. Ezek azok 
a tényezők, amelyek véleményem szerint hozzá 
tartoznak mind az országos, mind az önkor-
mányzati politikához „ – nyilatkozta a galántai 
városi képviselő-testület tagja és az Oktatásügyi 
bizottság elnöke.

• Ki tud teljesedni a képviselői feladatokban, 
vagy más, mint amire számított? 
- Őszintén köszönetet kell mondanom minden 
választónak, aki rám adta a szavazatát, és bizal-
mat szavazott nekem. Csak a lakosok támogatá-
sával lehet leküzdeni az akadályokat és igazság-
talanságokat, amelyeket ez a munka magában 
hordoz. Természetesen kiteljesedem ebben a 

munkában, bár 
a nyilvánosság 
előtti megjelenés 
és a kommuniká-
ció módja teljesen 
más, mint 20 évvel 
ezelőtt. Az embe-
rek, különösen a 
közösségi médián 
keresztül, nagyon 
bántóan tudnak 
viselkedni egy-
mással, ami nem 
kedvez a kommu-
nikáció minőségé-
nek. Ezért gyak-
ran rossz fényben 
tűnik fel az ember, 
amikor minden képviselő természetesen azt pró-
bálja érvényesíteni, ami számára a legfontosabb. 
A prioritások meghatározásáról a képviselőknek 
kell dönteniük, miután meghallgatták a polgá-
rok véleményét és konstruktív vitát folytattak 
egymás között. Ezért ezek a döntések mindig ki-
hívást jelentenek az egyes szakbizottságok és az 
egész képviselő-testület számára.

• Ön az Oktatásügyi bizottság elnöke és továb-
bi két bizottság tagja. Hogyan értékeli az okta-
tás jelenlegi helyzetét? 
- Nehéz választ adni arra a kérdésre, hogy elé-
gedett vagyok-e az oktatás helyzetével. Ez egy 
óriási társadalmi probléma. Nem használtuk ki a 
rendszerváltás után, 1989-ben adódó lehetőséget 

az oktatás reformjára 
és átalakítására.

• Mi okoz örömet a 
munkájában, és mi 
az, amivel nehezen 
birkózik meg? 
- Az egyik végletből a 
másikba esünk: egy-
szer tetszik nekünk a 
finn oktatási modell, 
aztán egy másik, és 
közben elvetettük 
azokat a dolgokat, 
amelyek az oktatási 
rendszerünkben jól 
működtek, és átvesz-
szük azokat, amelyek 
véleményem szerint 
helytelenek és nem 
vezetnek sehová. Túl 
sok egyetemünk van, 

és túl sok diplomás emberünk, akik nem tudnak 
elhelyezkedni a szakmájukban. Sok tehetséges 
diákunk külföldre megy, és nem tér vissza, mi-
közben hiányoznak a szakmunkások és ipari, 
építőipari szakemberek. Ez mind az oktatásügy 
pénzhiányához vezet, és ezek a problémák az 
önkormányzatokra is kihatnak. Jelenleg példá-
ul nagy szükség lenne szakképzett munkaerőre 
informatikában, fizikában, természettudomá-
nyokban. Azok a felelős munkatársak, akik 
galántai iskoláinkban ezzel a problémával küz-
denek, megérdemlik a köszönetet. Szeretném 
megemlíteni, hogy sem a város, sem a képvise-
lő-testület soha nem fordított hátat egyetlen ha-
táskörébe tartozó iskolának sem, éppen ellenke-
zőleg.

• Mit jelent Önnek Galánta, hogyan tekint erre 
a városra? 
- Galántán már több éve élek, mint a szülőváro-
somban. Itt születtek a gyermekeim, és már több 
mint 35 éve dolgozom a helyi gimnáziumban, így 
ezt a várost tekintem otthonomnak. Itt vannak a 
barátaim, a családom, és véleményem szerint jó 
itt élni.

• Hogyan töltötte a nyarat? 
A nyarat Ausztriában, Schladmingban töltöttem 
nyaralással. Először jártam ott, gyönyörű hely, 
és ajánlom mindenkinek, aki szereti a hegyeket 
és a túrázást. A legnagyobb örömet azonban az 
szerezte, hogy a szabadságom néhány hetét az 
unokámmal tölthettem. Dél-Morvaországot is 
kedvelem, különösen Mikulov környékét. Ter-
mészetesen szeretem a galántai régiót is, mely 
sok mindent kínál a lakosainak és az ide látoga-
tóknak.

ZLG

Fogadás Vlk bíborosnál a Prágai Nemzetközi 
Történelmi Verseny alkalmából

A GALAKARTA ÚJ PARTNERE!

Találkozás a csehszlovák futball-legendával, Karol Dobiášsal

A Mirci, s. r. o. a tikkasztó meleg és a hőségriasztások idején rukkolt elő kedvezmé-
nyes ajánlatával. Bár az idei forróságok már mögöttünk vannak, jövőre sem ússzuk 
meg őket, érdemes időben felkészülni rájuk. Vegye igénybe a Mirci, s. r. o. szolgál-

tatásait, hogy jövőre ne érje meglepetés a hőség miatt. Miroslav Hrabovský, a tulaj-
donos szívesen segít és tanácsot is ad (tel.: 0905 810 885). A cég úgy döntött, hogy 

egyedi kedvezményt nyújt azoknak a nyugdíjasoknak, súlyosan egészségkárosodott 
személyeknek és az egyedülálló anyáknak (olyan nőről van szó, aki nem él együtt a 
gyermeke apjával, nem ment hozzá a gyermek apjához, vagy az apa nincs is feltün-

tetve a gyermek születési anyakönyvi kivonatában), akik GalaKarta-tulajdonosok. A 
Mirci, s. r. o. légkondicionálók, szellőztető rendszerek, hőszivattyúk, hővisszanyerő 
rendszerek és alternatív energiaforrások szervizelésével és telepítésével foglalkozik, 

különös fi gyelmet fordítva a környezetvédelemre és az energiatakarékosságra.
A GalaKARTA-tulajdonosoknak, akik megfelelnek a szolgáltató által meghatározott 
feltételeknek 693 €-ért kínálják a légkondicionáló telepítését és szállítását. A Gala-

Kartát egyszerűen regisztrálhatja és letöltheti mobiljára a www.galakarta.sk oldalon.
A GalaKARTA egy olyan kedvezménykártya, amely számos előnyt kínál a Ga-

lántán állandó lakóhellyel rendelkező lakosok számára.
Ön is érdekes szolgáltatásokat nyújt, kávézót, üzletet, vállalkozást vagy egyéb lé-
tesítményt üzemeltet, és kedvezményeket szeretne nyújtani városunk lakóinak? 
Keressen fel minket, a feltételek nagyon egyszerűek, és mi segítünk, hogy még 
ismertebbé váljon a helyi lakosok körében. Kapcsolat: galakarta@galanta.sk.

 Mgr. Mária Kilácskóová
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folytatás a 7. oldalon

VILLÁMHÍREK 
Galántáról

2024. szeptember 6–8. között Galánta város küldöttsé-
ge, Peter Kolek polgármester vezetésével részt vett az idei 
Pálavai szüreten, partnertelepülésünkön, Mikulovban. Ez 
az évente megrendezett esemény, amely a régió borásza-
ti hagyományait ünnepli, nemcsak a baráti kapcsolatok 
erősítésére adott lehetőséget városaink között, hanem ta-
pasztalatcserére és a kulturális értékek megosztására is. A 
galántai küldöttség találkozott Mikulov vezetőivel és más 
vendégekkel, együtt élvezték a szüreti fesztivál hangulatát, 
a népi hagyományokat, zenét és a kiváló borokat. Peter 
Kolek polgármester beszédében hangsúlyozta a városok 
közötti partnerkapcsolatok fontosságát, és köszönetet 
mondott a galántai küldöttségnek nyújtott vendéglátásért. 
Az esemény ismét remek lehetőséget nyújtott a városok 
közötti együttműködés elmélyítésére és a régóta fennáló 
baráti kapcsolatok megünneplésére.

k
Kivételes zenei est tele tehetséggel és remek hangu-
lattal – ilyen volt a 2024. szeptember 6-i Galántai est 
a neogótikus kastély udvarán, amelyen sok nagyszerű 
helyi művész lépett fel, köztük Martin Bohém, Zuza-
na Szpevár, Etien, Petra Sabová, Boris Červeňanský, 
Sofi a Červeňanská, Brigitta Molnosiová, Katarína Ko-
vácsová, Karin Garajová, Adrian Fahn és Laco Kováč. 
Az est vendége a Th e SHELLDOVES zenekar volt. Az 
eseményt Galánta városa és a Nagyszombat Megyei Ön-
kormányzat támogatta.

k
A Slovan Galanta teniszklub 1974-ben alakult. 2024. szep-
tember 7-én ünnepelte évfordulóját a Slovan Galanta TK 
teniszpályáin egy nagyszabású páros teniszversennyel.

k
Nezábudka klub – egy mentális egéészséget támogató 
csoport – minden szerdán 16:00 órakor az M-KLUB-
ban, a Galántai Városi Művelődési Központban. Kon-
zultánsok, Petra Hofi erková és Timea Ochabová, 
valamint Erika Veselá pszichológus fogadják az érdek-
lődőket. A Nezábudka klub ajtaja nyitva áll a mentális 
egészséggel kapcsolatos kihívásokkal küzdő felnőttek, 
valamint hozzátartozóik és a mentális egészséggel kap-
csolatos témák iránt érdeklődők előtt. A részvétel IN-
GYENES!

k
2024. augusztus 27-én délután a Szlovák Nemzeti Fel-
kelés 80. évfordulója alkalmából koszorúzási ünnepségre 
került sor a Sellyei utcai SZNF-emlékműnél, Galánta város 
és a Szlovák Antifasiszta Harcosok Szövetsége képviselői-
nek részvételével.

k
A galántai városi képviselők 21. rendkívüli ülésén dön-
töttek arról, hogy bérlakásokat kaphatnak azok is, akik 
jelenleg nem galántai lakosok. Azonban ha úgy dönte-
nek, hogy ezekben a lakásokban szeretnének lakni, az új 
megállapodás szerint egy meghatározott határidőig át 
kell íratniuk állandó lakóhelyüket Galántára.

k
A 2024. augusztus 5-én a Galántai Városi Hivatalvban 
megrendezett kiválasztási eljárás alapján Katarína Kande-
rovát választották a Správa mestského majetku Galanta, 
s. r. o. ügyvezető igazgatójává.

k
Az Északi lakótelepen új ivókutat telepítettek. 2024. au-
gusztus 5-én Marek Illéš, a Nyugat-szlovákiai Vízművek 
vezérigazgatója adta át jelképesen a kutat a városnak a 
Šverma utcában. A kútnál üres palackokat is feltölthe-
tünk vízzel, és még a négylábú házi kedvencek is olthat-
ják szomjukat.

k
A Harmadik Kor Egyeteme egy együttműködési megál-
lapodás aláírásával hamarosan hivatalosan is megnyitja 
kapuit. A megállapodást 2024. szeptember 10-én Peter Ko-
lek, Galanta város polgármestere és prof. Ing. Ferdinand 
Daňo, PhD., a Pozsonyi Közgazdaságtudományi Egyetem 
rektora írta alá.

k
Galánta város polgármestere, Peter Kolek ebben a hó-
napban aláírta a McDonald’s gyorsétterem Galántán 
tervezett építéséről szóló kötelező érvényű állásfogla-
lást. Elmondása szerint a befektető 2025 őszén kezdheti 
meg az építkezést. Az ilyen beruházások hozzájárulnak 
közösségünk fejlődéséhez és modernizálásához.

-R-

Lényeges változás történt 
a bérlakások kérelmezésében

A galántai képviselő-testület legutóbbi rendkívüli ülésén elfogadták a 23/2024-es sz. 
rendeletet, amely módosítja és kiegészíti a 30/2022-es sz. rendeletet a Galánta város tu-
lajdonában lévő lakások kezeléséről az Esterházy utcában. Alapvető változás történt: 
a bérlakásért folyamodóknak NEM KELL a kérelem benyújtásakor állandó lakóhellyel 
rendelkezniük Galántán. Ezt a feltételt (állandó lakhely Galánta városában) legkésőbb az 
ingatlan átvételétől számított 5 napon belül kell teljesíteni, a bérlakás címére kell beje-
lenteni állandó lakhelynek. Bízunk benne, hogy már semmi sem állhat az útjába annak, 
hogy a lakásokat átadjuk. A bérlakásokról hamarosan további információkat közlünk.

- Galánta városa -

Galántán helyreállították Emil Venkov bolgár származású 
szobrászművész Torzo szobrának egykori szépségét

Szlovákia történelmi műemlékekben és művészeti kincsekben rendkívül gazdag. Szinte minden fa-
luban vagy városban találhatók csodálatra méltó műalkotások. Azonban a környezetük megszépítése 
mellett ezek karbantartását is szem előtt kell tartani. Nemrégiben Galántán helyreállították Emil 
Venkov szlovák szobrász (bolgár származású) alkotását, amiről Nikoleta Bukovská művészettörté-
nész mesélt, a Pozsonyi Városi Galéria köztéri művészeti osztályának munkatársa. Hogyan, mikor 
és kinek jutott eszébe a néhai szobrász, Emil Venkov művének restaurálása? „A szobrokat a Szlo-
vák Nemzeti Levéltárban végzett kutatásom során fedeztem fel újra, amikor a Művészet Galántán 
projektemhez kerestem levéltári anyagokat. A projekt célja a 20. század második felében készült 
galántai műalkotások feltérképezése, és azok teljes jegyzékének kiadása” – magyarázta Nikoleta Bu-
kovská. A szakértő a levéltári kutatást követően a terepen rossz állapotban lévő szobrokat talált. A 
levéltári dokumentumok keresése közben bukkant rá Asen Cvetanov munkájára, aki éppen akkor 
restaurálta Emil Venkov szobrát. „Megkérdeztem tőle, hogy szeretne-e együttműködni a galántai 
szobrok szakszerű megtisztításában, amibe meglepetésemre azonnal beleegyezett. Kiderült, hogy 

Asen nemcsak szakképzett restaurátor, hanem a néhai Emil Venkov unokája is. Elmondta nekem, 
hogy lelki kötelességének érzi gondoskodni a nagyapja szobrairól, hogy megőrizze őket a következő 
generációk számára” – mesélte a galántai születésű művészettörténész. A restaurálás során külö-
nösen fontos volt, hogy olyan tapasztalt restaurátort találjon, aki ingyen vállalta a Torzo mészkő 
szobor megtisztítását. „Az is fontos volt, hogy Emil Venkov mindhárom alkotása önkormányzati 
területen található. A városnak átadtam a Szlovák Nemzeti Levéltárból származó dokumentumo-
kat, amelyek szerint a szobrokat a Galántai Nemzeti Bizottság rendelte meg, és a város gondozásá-
ban állnak. Így a város visszamenőleg bejegyezheti a műveket a saját vagyonába, karbantarthatja és 
védheti azokat. Remélem, hogy az Asennel végzett munkánk révén a város nagyobb figyelmet fog 
fordítani a területén lévő kulturális örökségre” – reménykedik Nikoleta Bukovská. És milyen mó-
don állították helyre a művet eredeti állapotába? A restaurátor vegyszerekkel és drótkefével tisztí-
totta a szobrot, majd magas nyomású mosóval mosta le. Munkájával a művészettörténész rendkívül 
elégedett. „Arra szeretném bátorítani az olvasókat, hogy fedezzék fel a környezetük műalkotásait, 
és menjenek el megnézni a szobrot. Míg korábban visszataszítónak tűnt, most ragyog és vonzza a 
figyelmet, eredeti fehér színében pompázik. A városban elsőosztályú műalkotások vannak, egye-
dülálló művészi értékkel, amelyek mellett naponta elsétálunk, de nem vesszük észre őket. Ezért fon-
tos felhívni rájuk a figyelmet és felfedezni a szépségüket” – elmélkedett a művészettörténész, aki 
szerint a jövőben is szívesen folytatnák a restaurálást, ám nem saját pénzből, szabadidejükben és a 
város segítsége nélkül.       

Bc. Zl. Gregorová
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„A nyilvános megjelenés és a kommunikáció módja teljesen megváltozott 
a 20 évvel ezelőttihez képest“– állítja PaedDr. Peter Černý, PhD.

Az 1990-es években független jelöltként kötelez-
te el magát a képviselői hivatás mellett. A „nagy” 
és a helyi, önkormányzati politika egyaránt ér-
dekelte. PaedDr. Peter Černý, PhD., politológi-
ai, filozófiai és szociológiai ismeretekből merít, 
amelyek szorosan kapcsolódnak az emberi tár-
sadalomhoz. Úgy véli, hogy az önkormányzati 
politikában fontos az együttműködés, a kölcsö-
nös segítségnyújtás, a tisztelet és a megbecsülés. 
A hosszú évek óta képviselőként tevékenykedő 
politikus szeret utazni, olvasni, színházba járni, 
sportolni. Mit árult még el az interjúban?

„Az állampolgári megértés, az együttműködés, a 
kölcsönös tisztelet, a tolerancia és az összetarto-
zás voltak azok az értékek, amelyeket szerettem 
volna, ha a politika magában foglal. Ide tartozik 
a rászorulók társadalmi segítése, az emberek 
közötti tisztelet kialakítását nemzetiség, val-
lás, társadalmi státusz tekintetében. Ezek azok 
a tényezők, amelyek véleményem szerint hozzá 
tartoznak mind az országos, mind az önkor-
mányzati politikához „ – nyilatkozta a galántai 
városi képviselő-testület tagja és az Oktatásügyi 
bizottság elnöke.

• Ki tud teljesedni a képviselői feladatokban, 
vagy más, mint amire számított? 
- Őszintén köszönetet kell mondanom minden 
választónak, aki rám adta a szavazatát, és bizal-
mat szavazott nekem. Csak a lakosok támogatá-
sával lehet leküzdeni az akadályokat és igazság-
talanságokat, amelyeket ez a munka magában 
hordoz. Természetesen kiteljesedem ebben a 

munkában, bár 
a nyilvánosság 
előtti megjelenés 
és a kommuniká-
ció módja teljesen 
más, mint 20 évvel 
ezelőtt. Az embe-
rek, különösen a 
közösségi médián 
keresztül, nagyon 
bántóan tudnak 
viselkedni egy-
mással, ami nem 
kedvez a kommu-
nikáció minőségé-
nek. Ezért gyak-
ran rossz fényben 
tűnik fel az ember, 
amikor minden képviselő természetesen azt pró-
bálja érvényesíteni, ami számára a legfontosabb. 
A prioritások meghatározásáról a képviselőknek 
kell dönteniük, miután meghallgatták a polgá-
rok véleményét és konstruktív vitát folytattak 
egymás között. Ezért ezek a döntések mindig ki-
hívást jelentenek az egyes szakbizottságok és az 
egész képviselő-testület számára.

• Ön az Oktatásügyi bizottság elnöke és továb-
bi két bizottság tagja. Hogyan értékeli az okta-
tás jelenlegi helyzetét? 
- Nehéz választ adni arra a kérdésre, hogy elé-
gedett vagyok-e az oktatás helyzetével. Ez egy 
óriási társadalmi probléma. Nem használtuk ki a 
rendszerváltás után, 1989-ben adódó lehetőséget 

az oktatás reformjára 
és átalakítására.

• Mi okoz örömet a 
munkájában, és mi 
az, amivel nehezen 
birkózik meg? 
- Az egyik végletből a 
másikba esünk: egy-
szer tetszik nekünk a 
finn oktatási modell, 
aztán egy másik, és 
közben elvetettük 
azokat a dolgokat, 
amelyek az oktatási 
rendszerünkben jól 
működtek, és átvesz-
szük azokat, amelyek 
véleményem szerint 
helytelenek és nem 
vezetnek sehová. Túl 
sok egyetemünk van, 

és túl sok diplomás emberünk, akik nem tudnak 
elhelyezkedni a szakmájukban. Sok tehetséges 
diákunk külföldre megy, és nem tér vissza, mi-
közben hiányoznak a szakmunkások és ipari, 
építőipari szakemberek. Ez mind az oktatásügy 
pénzhiányához vezet, és ezek a problémák az 
önkormányzatokra is kihatnak. Jelenleg példá-
ul nagy szükség lenne szakképzett munkaerőre 
informatikában, fizikában, természettudomá-
nyokban. Azok a felelős munkatársak, akik 
galántai iskoláinkban ezzel a problémával küz-
denek, megérdemlik a köszönetet. Szeretném 
megemlíteni, hogy sem a város, sem a képvise-
lő-testület soha nem fordított hátat egyetlen ha-
táskörébe tartozó iskolának sem, éppen ellenke-
zőleg.

• Mit jelent Önnek Galánta, hogyan tekint erre 
a városra? 
- Galántán már több éve élek, mint a szülőváro-
somban. Itt születtek a gyermekeim, és már több 
mint 35 éve dolgozom a helyi gimnáziumban, így 
ezt a várost tekintem otthonomnak. Itt vannak a 
barátaim, a családom, és véleményem szerint jó 
itt élni.

• Hogyan töltötte a nyarat? 
A nyarat Ausztriában, Schladmingban töltöttem 
nyaralással. Először jártam ott, gyönyörű hely, 
és ajánlom mindenkinek, aki szereti a hegyeket 
és a túrázást. A legnagyobb örömet azonban az 
szerezte, hogy a szabadságom néhány hetét az 
unokámmal tölthettem. Dél-Morvaországot is 
kedvelem, különösen Mikulov környékét. Ter-
mészetesen szeretem a galántai régiót is, mely 
sok mindent kínál a lakosainak és az ide látoga-
tóknak.

ZLG

Fogadás Vlk bíborosnál a Prágai Nemzetközi 
Történelmi Verseny alkalmából

A GALAKARTA ÚJ PARTNERE!

Találkozás a csehszlovák futball-legendával, Karol Dobiášsal

A Mirci, s. r. o. a tikkasztó meleg és a hőségriasztások idején rukkolt elő kedvezmé-
nyes ajánlatával. Bár az idei forróságok már mögöttünk vannak, jövőre sem ússzuk 
meg őket, érdemes időben felkészülni rájuk. Vegye igénybe a Mirci, s. r. o. szolgál-

tatásait, hogy jövőre ne érje meglepetés a hőség miatt. Miroslav Hrabovský, a tulaj-
donos szívesen segít és tanácsot is ad (tel.: 0905 810 885). A cég úgy döntött, hogy 

egyedi kedvezményt nyújt azoknak a nyugdíjasoknak, súlyosan egészségkárosodott 
személyeknek és az egyedülálló anyáknak (olyan nőről van szó, aki nem él együtt a 
gyermeke apjával, nem ment hozzá a gyermek apjához, vagy az apa nincs is feltün-

tetve a gyermek születési anyakönyvi kivonatában), akik GalaKarta-tulajdonosok. A 
Mirci, s. r. o. légkondicionálók, szellőztető rendszerek, hőszivattyúk, hővisszanyerő 
rendszerek és alternatív energiaforrások szervizelésével és telepítésével foglalkozik, 

különös fi gyelmet fordítva a környezetvédelemre és az energiatakarékosságra.
A GalaKARTA-tulajdonosoknak, akik megfelelnek a szolgáltató által meghatározott 
feltételeknek 693 €-ért kínálják a légkondicionáló telepítését és szállítását. A Gala-

Kartát egyszerűen regisztrálhatja és letöltheti mobiljára a www.galakarta.sk oldalon.
A GalaKARTA egy olyan kedvezménykártya, amely számos előnyt kínál a Ga-

lántán állandó lakóhellyel rendelkező lakosok számára.
Ön is érdekes szolgáltatásokat nyújt, kávézót, üzletet, vállalkozást vagy egyéb lé-
tesítményt üzemeltet, és kedvezményeket szeretne nyújtani városunk lakóinak? 
Keressen fel minket, a feltételek nagyon egyszerűek, és mi segítünk, hogy még 
ismertebbé váljon a helyi lakosok körében. Kapcsolat: galakarta@galanta.sk.

 Mgr. Mária Kilácskóová
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folytatás a 7. oldalon

VILLÁMHÍREK 
Galántáról

2024. szeptember 6–8. között Galánta város küldöttsé-
ge, Peter Kolek polgármester vezetésével részt vett az idei 
Pálavai szüreten, partnertelepülésünkön, Mikulovban. Ez 
az évente megrendezett esemény, amely a régió borásza-
ti hagyományait ünnepli, nemcsak a baráti kapcsolatok 
erősítésére adott lehetőséget városaink között, hanem ta-
pasztalatcserére és a kulturális értékek megosztására is. A 
galántai küldöttség találkozott Mikulov vezetőivel és más 
vendégekkel, együtt élvezték a szüreti fesztivál hangulatát, 
a népi hagyományokat, zenét és a kiváló borokat. Peter 
Kolek polgármester beszédében hangsúlyozta a városok 
közötti partnerkapcsolatok fontosságát, és köszönetet 
mondott a galántai küldöttségnek nyújtott vendéglátásért. 
Az esemény ismét remek lehetőséget nyújtott a városok 
közötti együttműködés elmélyítésére és a régóta fennáló 
baráti kapcsolatok megünneplésére.

k
Kivételes zenei est tele tehetséggel és remek hangu-
lattal – ilyen volt a 2024. szeptember 6-i Galántai est 
a neogótikus kastély udvarán, amelyen sok nagyszerű 
helyi művész lépett fel, köztük Martin Bohém, Zuza-
na Szpevár, Etien, Petra Sabová, Boris Červeňanský, 
Sofi a Červeňanská, Brigitta Molnosiová, Katarína Ko-
vácsová, Karin Garajová, Adrian Fahn és Laco Kováč. 
Az est vendége a Th e SHELLDOVES zenekar volt. Az 
eseményt Galánta városa és a Nagyszombat Megyei Ön-
kormányzat támogatta.

k
A Slovan Galanta teniszklub 1974-ben alakult. 2024. szep-
tember 7-én ünnepelte évfordulóját a Slovan Galanta TK 
teniszpályáin egy nagyszabású páros teniszversennyel.

k
Nezábudka klub – egy mentális egéészséget támogató 
csoport – minden szerdán 16:00 órakor az M-KLUB-
ban, a Galántai Városi Művelődési Központban. Kon-
zultánsok, Petra Hofi erková és Timea Ochabová, 
valamint Erika Veselá pszichológus fogadják az érdek-
lődőket. A Nezábudka klub ajtaja nyitva áll a mentális 
egészséggel kapcsolatos kihívásokkal küzdő felnőttek, 
valamint hozzátartozóik és a mentális egészséggel kap-
csolatos témák iránt érdeklődők előtt. A részvétel IN-
GYENES!

k
2024. augusztus 27-én délután a Szlovák Nemzeti Fel-
kelés 80. évfordulója alkalmából koszorúzási ünnepségre 
került sor a Sellyei utcai SZNF-emlékműnél, Galánta város 
és a Szlovák Antifasiszta Harcosok Szövetsége képviselői-
nek részvételével.

k
A galántai városi képviselők 21. rendkívüli ülésén dön-
töttek arról, hogy bérlakásokat kaphatnak azok is, akik 
jelenleg nem galántai lakosok. Azonban ha úgy dönte-
nek, hogy ezekben a lakásokban szeretnének lakni, az új 
megállapodás szerint egy meghatározott határidőig át 
kell íratniuk állandó lakóhelyüket Galántára.

k
A 2024. augusztus 5-én a Galántai Városi Hivatalvban 
megrendezett kiválasztási eljárás alapján Katarína Kande-
rovát választották a Správa mestského majetku Galanta, 
s. r. o. ügyvezető igazgatójává.

k
Az Északi lakótelepen új ivókutat telepítettek. 2024. au-
gusztus 5-én Marek Illéš, a Nyugat-szlovákiai Vízművek 
vezérigazgatója adta át jelképesen a kutat a városnak a 
Šverma utcában. A kútnál üres palackokat is feltölthe-
tünk vízzel, és még a négylábú házi kedvencek is olthat-
ják szomjukat.

k
A Harmadik Kor Egyeteme egy együttműködési megál-
lapodás aláírásával hamarosan hivatalosan is megnyitja 
kapuit. A megállapodást 2024. szeptember 10-én Peter Ko-
lek, Galanta város polgármestere és prof. Ing. Ferdinand 
Daňo, PhD., a Pozsonyi Közgazdaságtudományi Egyetem 
rektora írta alá.

k
Galánta város polgármestere, Peter Kolek ebben a hó-
napban aláírta a McDonald’s gyorsétterem Galántán 
tervezett építéséről szóló kötelező érvényű állásfogla-
lást. Elmondása szerint a befektető 2025 őszén kezdheti 
meg az építkezést. Az ilyen beruházások hozzájárulnak 
közösségünk fejlődéséhez és modernizálásához.

-R-

Lényeges változás történt 
a bérlakások kérelmezésében

A galántai képviselő-testület legutóbbi rendkívüli ülésén elfogadták a 23/2024-es sz. 
rendeletet, amely módosítja és kiegészíti a 30/2022-es sz. rendeletet a Galánta város tu-
lajdonában lévő lakások kezeléséről az Esterházy utcában. Alapvető változás történt: 
a bérlakásért folyamodóknak NEM KELL a kérelem benyújtásakor állandó lakóhellyel 
rendelkezniük Galántán. Ezt a feltételt (állandó lakhely Galánta városában) legkésőbb az 
ingatlan átvételétől számított 5 napon belül kell teljesíteni, a bérlakás címére kell beje-
lenteni állandó lakhelynek. Bízunk benne, hogy már semmi sem állhat az útjába annak, 
hogy a lakásokat átadjuk. A bérlakásokról hamarosan további információkat közlünk.

- Galánta városa -

Galántán helyreállították Emil Venkov bolgár származású 
szobrászművész Torzo szobrának egykori szépségét

Szlovákia történelmi műemlékekben és művészeti kincsekben rendkívül gazdag. Szinte minden fa-
luban vagy városban találhatók csodálatra méltó műalkotások. Azonban a környezetük megszépítése 
mellett ezek karbantartását is szem előtt kell tartani. Nemrégiben Galántán helyreállították Emil 
Venkov szlovák szobrász (bolgár származású) alkotását, amiről Nikoleta Bukovská művészettörté-
nész mesélt, a Pozsonyi Városi Galéria köztéri művészeti osztályának munkatársa. Hogyan, mikor 
és kinek jutott eszébe a néhai szobrász, Emil Venkov művének restaurálása? „A szobrokat a Szlo-
vák Nemzeti Levéltárban végzett kutatásom során fedeztem fel újra, amikor a Művészet Galántán 
projektemhez kerestem levéltári anyagokat. A projekt célja a 20. század második felében készült 
galántai műalkotások feltérképezése, és azok teljes jegyzékének kiadása” – magyarázta Nikoleta Bu-
kovská. A szakértő a levéltári kutatást követően a terepen rossz állapotban lévő szobrokat talált. A 
levéltári dokumentumok keresése közben bukkant rá Asen Cvetanov munkájára, aki éppen akkor 
restaurálta Emil Venkov szobrát. „Megkérdeztem tőle, hogy szeretne-e együttműködni a galántai 
szobrok szakszerű megtisztításában, amibe meglepetésemre azonnal beleegyezett. Kiderült, hogy 

Asen nemcsak szakképzett restaurátor, hanem a néhai Emil Venkov unokája is. Elmondta nekem, 
hogy lelki kötelességének érzi gondoskodni a nagyapja szobrairól, hogy megőrizze őket a következő 
generációk számára” – mesélte a galántai születésű művészettörténész. A restaurálás során külö-
nösen fontos volt, hogy olyan tapasztalt restaurátort találjon, aki ingyen vállalta a Torzo mészkő 
szobor megtisztítását. „Az is fontos volt, hogy Emil Venkov mindhárom alkotása önkormányzati 
területen található. A városnak átadtam a Szlovák Nemzeti Levéltárból származó dokumentumo-
kat, amelyek szerint a szobrokat a Galántai Nemzeti Bizottság rendelte meg, és a város gondozásá-
ban állnak. Így a város visszamenőleg bejegyezheti a műveket a saját vagyonába, karbantarthatja és 
védheti azokat. Remélem, hogy az Asennel végzett munkánk révén a város nagyobb figyelmet fog 
fordítani a területén lévő kulturális örökségre” – reménykedik Nikoleta Bukovská. És milyen mó-
don állították helyre a művet eredeti állapotába? A restaurátor vegyszerekkel és drótkefével tisztí-
totta a szobrot, majd magas nyomású mosóval mosta le. Munkájával a művészettörténész rendkívül 
elégedett. „Arra szeretném bátorítani az olvasókat, hogy fedezzék fel a környezetük műalkotásait, 
és menjenek el megnézni a szobrot. Míg korábban visszataszítónak tűnt, most ragyog és vonzza a 
figyelmet, eredeti fehér színében pompázik. A városban elsőosztályú műalkotások vannak, egye-
dülálló művészi értékkel, amelyek mellett naponta elsétálunk, de nem vesszük észre őket. Ezért fon-
tos felhívni rájuk a figyelmet és felfedezni a szépségüket” – elmélkedett a művészettörténész, aki 
szerint a jövőben is szívesen folytatnák a restaurálást, ám nem saját pénzből, szabadidejükben és a 
város segítsége nélkül.       

Bc. Zl. Gregorová
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A Spektrum Galanta Szabadidőközpont 
sikeres tanévet és nyarat zárt

Hogyan készültek a galántai óvodák 
és alapiskolák az új tanévre?

2024. szeptember 2-án Galántán, ahogy Szlovákiában mindenütt, újra meg-
nyíltak az óvodák és alapiskolák kapui. A nyári szünet után, melynek során 
nemcsak pihentek, hanem felújítási és karbantartási munkálatokat is végez-
tek, az iskolák készen álltak a diákok fogadására. A 2024/2025-ös tanévben 
154 gyermeket vettek fel az óvodákba és 239 gyermeket az alapiskolákba. Az 
ünnepélyes tanévnyitókra az egyes iskolákban került sor a város vezetőinek 
részvételével. Galánta város polgármestere, Mgr. Peter Kolek a Štefánik utcai 
alapiskolában nyitotta meg az új tanévet, míg az alpolgármester, Peter Zá-
vodský a SZNF-lakótelepi alapiskolát látogatta meg. Mgr. Lívia Gešková és 
Mgr. Renáta Zsidóová a Gejza Dusík alapiskolában, illetve a Kodály Zoltán 
Alapiskolában nyitotta meg a tanévet. A 2023/2024-es tanévben Galántán az 
óvodákat 466 gyermek, az alapiskolákat 1981 diák látogatta. A 2024/2025-ös 
tanévben a számok nagyon hasonlóak az óvodákba 471 gyerek jár, az alapis-
kolákba pedig 1985 tanuló. Amint azt az Oktatásügyi, Kulturális, Sport- és 
Ifjúsági Osztály vezetője, Mgr. Lívia Gešková elmondta, az óvodák teljesen 
megteltek. „Az öt óvodába idén is fel tudtuk venni az összes olyan gyermeket, 
akik szeptemberre betöltötték a harmadik életévüket. Ami az alapiskolákat 
illeti, a Gejza Dusík Alapiskola és a SZNF-lakótelepi Alapiskola első osztá-
lyai megteltek, de néhány hely még van a Štefánik utcai Alapiskolában és a 
Kodály Zoltán Alapiskolában” – tette hozzá. A galántai alapiskolákat a gye-
rekek az iskolai körzetek alapján látogatják, amelyeket a város 08/2020 szá-
mú általános érvényű rendelete határoz meg. E rendelet tartalmazza Galánta 
város iskolai körzeteit, valamint azokat a közös iskolai körzeteket, amelye-
ket a város a környező településekkel kötött megállapodások alapján hozott 

létre. Az Oktatási, Kutatási, Fejlesztési 
és Ifjúságügyi Minisztérium idén több 
pedagógiai asszisztenst biztosított Ga-
lántának, mint tavaly. „Ennek nagyon 
örülünk, mert egyre több gyermeknek 
van szüksége segítségre a nevelési-ok-
tatási tevékenységek során. A pedagógi-
ai asszisztenseket a Oktatási, Kutatási, 
Fejlesztési és Ifjúságügyi Minisztérium 
Támogató intézkedések projektje fi-
nanszírozza, és szeptember 1-jétől 5 
óvodában és 4 alapiskolában, valamint 
további iskolai támogató személyzet 3 
alapiskolában és 5 óvodában fog segí-
teni városunkban” – nyilatkozta Lívia 

Gešková, majd zárásképpen hozzáfűzte: „A 2024/2025-ös tanévben minden 
galántai pedagógusnak, és az iskolák és oktatási intézmények dolgozóinak is 
sok sikert, kitartást, erőt és a mindehhez nélkülözhetetlen jó egészséget kívá-
nok!”  A nyári szünet alatt is sok minden történt, a galántai óvodák ugyanis 
nyáron is működtek. A Nová doba lakótelepi Óvoda, a Nová dobalakótelepi 
Magyar Óvoda, valamint a Clementis kertvárosi Óvoda júliusban, míg az 
SZNF-lakótelepi Óvoda és az Észak-lakótelepi Óvoda augusztusban nyújtott 
szolgáltatásokat. Emellett számos iskolában jelentős felújítási munkálatokra 
került sor. A Gejza Dusík Alapiskolában a nagy tornaterem hátsó falát és a B 
pavilon tetejét újították fel. Az SZNF-lakótelepi Alapiskolában négy bejárati 
lépcsőt javítottak meg, a Štefánik utcai Alapiskolában az iskola épületének 
külső falát, a Kodály Zoltán Alapiskolában pedig a hosszú folyosókat, lép-
csőházakat és a tornatermet festették újra. Az Észak lakótelepi Óvodában a 
B pavilon bejárati ajtajait cserélték ki, a J. Haydn Művészeti Alapiskolában 
pedig a belső tereket festették ki. Ezeket a munkálatokat a város hozzájárulá-
sából finanszírozták, amelyet az iskolák igazgatóinak kérelmei és az oktatási 
bizottság 2024. május 7-i döntése alapján ítéltek oda. Az iskolai létesítmények 
karbantartására és felújítására összesen 58 700 eurót biztosítottak. A galán-
tai iskolák tehát elegendő kapacitással és jobb feltételekkel kezdik meg az új 
tanévet, ami az előkészületek és a város és az oktatási intézmények közötti 
sikeres együttműködés eredménye.

-R-
foto: Mgr. Mária Kilácskóová

Véget ért a kéthónapos nyári szünet, amelyet a 
gyerekek pihenéssel, rokonlátogatással, belföldi 
és külföldi nyaralással töltöttek. A forró nyár 
alatt, amilyenre talán idáig még nem volt példa, 
a kicsik és nagyok egyaránt jól szórakozhattak 
táborokban vagy különféle speciális szabadidős 
létesítményekben. Erről mesélt bővebben a 

Spektrum Galanta Szaba-
didőközpont igazgatója, 
PaedDr. Katarína Ková-
csová. A központ ismét 
napközis nyári táborokat 
szervezett, amelyekből 
két turnus júliusban, to-
vábbi két turnus pedig 
augusztusban zajlott. 
Igazgatónő, milyen ér-
dekességekkel készült 
még a Spektrum Galanta 
látogatói számára? „Júli-
usban, a zenei péntekek 
keretében, dobos show-t 
rendeztünk az udvaron. Emellett részt vettünk 
a Kultúra összeköt rendezvényen és a Galántai 
Vásáron a Galanta má talent (Galánta tehetségei) 
programunkkal. Ezen kívül kreatív műhelyeket 
is szerveztünk a gyerekek számára ezeken a ren-
dezvényeken.” Az igazgatónő elmondása szerint 
elégedettek az intézmény nyári látogatottságával, 
sikeresnek könyvelik el a nyarat. A múlt tanév 
során is elegendő érdeklődő volt, a szakkörökre 
körülbelül 300 gyerek iratkozott be. Hogy az idei 
tanévben mennyi lesz az érdeklődő, azt még nem 
lehet biztosan megmondani. A beiratkozás 2024. 
szeptember 2-án zajlott a Spektrum Galanta 
Szabadidőközpontba, a szakkörök októberben 
kezdik meg tevékenységüket. Mely rendezvény, 
tevékenység volt a legnépszerűbb, volt-e elég 
pénz az ilyen programok megszervezésére, vagy 
segítettek a szponzorok, a város? „A legvonzóbb 
rendezvény talán a Halloweenska noc – straší 
nám v kaštieli (Halloweeni éjszaka – Szellemek a 
kastélyban) volt. Ezen az éjszakán a gyerekeknek 
a bátorság útját kellett végigjárniuk a parkban és 

a kastélyban, ahol különböző feladatok, játékok, 
váratlan helyzetek és szellemek várták őket. A 
másik a Mézeskalács nap volt, amikor a gyerekek 
mézeskalácsot sütöttek és díszítettek, alkotásai-
kat haza is vihették. Emellett említést érdemel a 
nemzetközi gyermeknap is az egyes városrészek-
ben (Nemesnebojsza és Javorinka), amelyre a vá-
rostól kaptunk támogatást. Természetesen nagy 
figyelmet kapott a Pop Aréna könnyűzenei ének-
verseny is. A részvétel, mint minden évben, most 
is nagy volt. Ezt az eseményt a Nagyszombat Me-
gyei Önkormányzat és Galánta városa támogat-
ta” – részletezte PaedDr. Katarína Kovácsová. Az 
új tanévvel vonzó szakkörökkel bővült a központ 
kínálata: Padingtonnal Anglián át, hegedű, és 
furulya, amelyek biztosan felkeltik a gyerekek ér-
deklődését. A Spektrum Galanta Szabadidőköz-
pont további tervei között szerepel egy kvíz szer-
vezése 6-10 éves gyerekeknek Gyerekek kvízestje 
néven, valamint a Szeretem Galántát rendezvény 
nagyobb gyerekeknek és fiataloknak.

Bc. Z. Gregorová

A Galántai Štefánik Utcai Alapiskola diákjai az új tanév megnyitója előtt.
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Az elmúlt hetekben jelentős modernizáláson esett át az Iskola és a Štefánik utca, amelyek az alapiskola előtt haladnak el. Az építési munkálatok 
során olyan felújításokat végeztek, amelyek jelentősen javították a hosszú évek óta elhanyagolt útfelület minőségét, valamint a gyalogosok és 
a gépjárművezetők biztonságát. Először az eredeti aszfaltréteget marták fel, eltávolították a régi szegélyköveket, és korszerűbbre cserélték. Az 

útra két új aszfaltréteg került, és új közlekedési jelzéseket is felfestettek. A közeli park melletti járdát is felújították, valamint előkészítő munká-
latokat végeztek a park jövőbeli revitalizációjához. A munkálatok része volt a meglévő bejáratok javítása, valamint a buszmegálló környékének 
rendezése is. A felújítás összköltsége 149 750,80 euró áfával, az építési munkák körülbelül egy hónapot vettek igénybe. Az eredmény egy minő-

ségi útfelület és egy jobb környezet a gyermekek, tanárok és minden lakos számára, akik nap mint nap használják ezeket az utcákat.
-Galánta-

Felújítottuk az Iskola és a Štefánik utcát

A galántai művészeti iskolák a nyár 
után vonzó újdonságokkal érkeznek

Galántán két 
m ű v é s z e t i 
alapiskola mű-
ködik. Az egyik 
képzőművésze-
ti, a másik zenei 
oktatást kínál. 
Mindkettő új 
tervekkel és 
bizonyos elvá-

rásokkal vágott bele az új tanévbe. Hogy 
mit sikerült véghez vinniük a nyári szünet 
alatt, és mi vár rájuk a közeljövőben, arról 
az igazgatónők, Mgr. art. Zuzana Daniš-
ková és Mgr. Mária Takáčová, Dis. art. 
(fotón) meséltek nekünk. A képzőművé-
szeti alapiskolában a nyár folyamán nem 
végeztek felújítást, viszont karbantartási 
munkálatokat igen, hogy a diákoknak kel-
lemesebb környezetet biztosítsanak, a sze-
mélyzet körében is történtek változások. Az 
iskolában 9 tanár adja át tudását több mint 
500 tehetséges, 5 és 19 év közötti diáknak. 
Aki ellátogat az iskolába, nem hagyhatja 
figyelmen kívül az eredeti, lenyűgöző al-
kotásokat, amelyek az ügyes diákok keze 
munkái. A zeneiskolában a nyár folyamán 
felújították a helyiségeket, hogy a tanév 
zökkenőmentesen indulhasson. „Nyáron 
kicseréltük a padlókat. Több fal repedéseit 
vakoltuk és festettük, többek között a lép-
csőházban és néhány tanteremben” – ma-
gyarázta Takáčová igazgatónő. És milyen 
újdonságokra számíthatnak a diákok? „Eb-
ben a tanévben kóruséneket indítunk Iveta 
Weis Viskupová karnagy vezetésével. Már 
a tavalyi tanévben is tartott nálunk egy kó-
ruséneklés workshopot, ennek keretében 
néhány diákunkkal dolgozott együtt, ők az 
év végi promenádkoncertünkön léptek fel” 

– nyilatkozta az igazgatónő. A kórusba 5 
éves kortól jelentkezhetnek az érdeklődők, 
alapiskolások, középiskolások és felnőttek 
is. „Rögtön a tanév elején meghirdettünk 
egy meghallgatást, ahol minden jelentkező 
bemutathatta képességeit” – mondta Mgr. 
Mária Takáčová, Dis. art. Jelenleg több mint 
240 diákjuk van. A következő évben nyílt 
napot terveznek (2025. március 18-án 13.00 
órától), és 17.00 órától a neogótikus kastély 
északi szárnyában koncertet rendeznek. A 
leendő képzőművészek festészetben, rajz-
ban, grafikában, dekoratív tevékenységek-
ben, modellezésben csiszolhatják képessé-
geiket, de a számítógépes grafika, valamint 
fazekaskorongozás is szerepel a kínálatban. 
Ki jelentkezhet hozzájuk, mik a követelmé-
nyek? „Nincsenek különleges felvételi felté-
teleink, az első szeptemberi héten tartottuk 
felvételi beszélgetéseinket, ahol nem a te-
hetséget vizsgáltuk, hanem inkább a gyere-
kek türelmét” – magyarázta Mgr. art. Zuza-
na Danišková, és hozzátette, hogy iskolájuk 
iránt nagy az érdeklődés, és a felsőoktatási 
intézményekbe való felvétel magas aránya 
az intézmény minőségét igazolja. A kép-
zőművészek minden évben, többek között 
a városi könyvtárral is együttműködnek, 
ahol a gyerekek bemutatják alkotásaikat. 
Mindkét igazgatónő nagyon elhivatott, de 
mi az, amit a leginkább vártak a nyár után? 
„Személy szerint nagyon vártam, hogy lát-
hassam a kollégákat, azt, hogy az épületünk 
újra megteljen élettel és zenével. Nagyon 
örülök az új kórusnak, és sok sikert kívá-
nok Iveta Weis Viskupová karnagynak. A 
Galántai Zenei Napokat is nagyon várjuk, 
idén már 27. alkalommal rendezik meg ezt 
a komolyzenei fesztivált. Ebben az évben 
már 2024 októberében kezdünk, mindenkit 

szeretettel várunk” – mondta Mgr. Mária 
Takáčová, Dis. art. Mgr. art. Zuzana Daniš-
ková igazgatónőnek pedig mindig rengeteg 
ötlete van, hogyan örvendeztesse meg is-
kolájuk diákjait, ezért többek között olyan 
projektekkel foglalkozik majd, amelyeket a 
várossal együttműködve terveznek, és ter-
mészetesen már várja a kreatív és barátsá-
gos légkört, ami iskolájukat jellemzi.

Bc. Z. Gregorová

A Joseph Haydn Művészeti 
Alapiskola koncertjei

2024. 10. 11., 17:30 – nyitó zongorakoncert a 
Galántai Neogótikus Kastély északi szárnyá-
ban. Fellép: Mgr. art. Tamás Fekete zongo-
raművész.

2024. 10. 20., 16:00 – orgonakoncert a galán-
tai Szent István király római katolikus temp-
lomban. Fellép: Mgr. art. Denisa Ternóczka.

2024. 10. 25., 17:30 – kamarazenei est a Ga-
lántai Neogótikus Kastély északi tornyában. 
Fellép: Ad Libitum kamaraegyüttes.

2024. 11. 08., 17:30 – operaáriák estje a Ga-
lántai Neogótikus Kastély északi tornyában. 
Fellépők: Mgr. art. Marek Pobuda és Mgr. art. 
Carmen Štroffek Ferenceiová, kíséri Mgr. art. 
Mária Farkašová.

2024. 11. 12., 17:30 – zárókoncert a Galántai 
Zenei Napok keretében, a galántai Művelődé-
si Központban. Ez egy jótékonysági koncert, 
amelyet idén diákunk, Sára Margita Baluší-
ková támogatására rendezünk, aki ritka be-
tegségben, Wilkie-szindrómában szenved. 
Reméljük, hogy a befolyt összeg lehetővé teszi 
számára a külföldi műtétet, amely reménye-
ink szerint segíteni fogja a gyógyulásban. 
Fellépők: a Joseph Haydn Művészeti Alapis-
kola diákjai, tanárai és meghívott vendégek.
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A Spektrum Galanta Szabadidőközpont 
sikeres tanévet és nyarat zárt

Hogyan készültek a galántai óvodák 
és alapiskolák az új tanévre?

2024. szeptember 2-án Galántán, ahogy Szlovákiában mindenütt, újra meg-
nyíltak az óvodák és alapiskolák kapui. A nyári szünet után, melynek során 
nemcsak pihentek, hanem felújítási és karbantartási munkálatokat is végez-
tek, az iskolák készen álltak a diákok fogadására. A 2024/2025-ös tanévben 
154 gyermeket vettek fel az óvodákba és 239 gyermeket az alapiskolákba. Az 
ünnepélyes tanévnyitókra az egyes iskolákban került sor a város vezetőinek 
részvételével. Galánta város polgármestere, Mgr. Peter Kolek a Štefánik utcai 
alapiskolában nyitotta meg az új tanévet, míg az alpolgármester, Peter Zá-
vodský a SZNF-lakótelepi alapiskolát látogatta meg. Mgr. Lívia Gešková és 
Mgr. Renáta Zsidóová a Gejza Dusík alapiskolában, illetve a Kodály Zoltán 
Alapiskolában nyitotta meg a tanévet. A 2023/2024-es tanévben Galántán az 
óvodákat 466 gyermek, az alapiskolákat 1981 diák látogatta. A 2024/2025-ös 
tanévben a számok nagyon hasonlóak az óvodákba 471 gyerek jár, az alapis-
kolákba pedig 1985 tanuló. Amint azt az Oktatásügyi, Kulturális, Sport- és 
Ifjúsági Osztály vezetője, Mgr. Lívia Gešková elmondta, az óvodák teljesen 
megteltek. „Az öt óvodába idén is fel tudtuk venni az összes olyan gyermeket, 
akik szeptemberre betöltötték a harmadik életévüket. Ami az alapiskolákat 
illeti, a Gejza Dusík Alapiskola és a SZNF-lakótelepi Alapiskola első osztá-
lyai megteltek, de néhány hely még van a Štefánik utcai Alapiskolában és a 
Kodály Zoltán Alapiskolában” – tette hozzá. A galántai alapiskolákat a gye-
rekek az iskolai körzetek alapján látogatják, amelyeket a város 08/2020 szá-
mú általános érvényű rendelete határoz meg. E rendelet tartalmazza Galánta 
város iskolai körzeteit, valamint azokat a közös iskolai körzeteket, amelye-
ket a város a környező településekkel kötött megállapodások alapján hozott 

létre. Az Oktatási, Kutatási, Fejlesztési 
és Ifjúságügyi Minisztérium idén több 
pedagógiai asszisztenst biztosított Ga-
lántának, mint tavaly. „Ennek nagyon 
örülünk, mert egyre több gyermeknek 
van szüksége segítségre a nevelési-ok-
tatási tevékenységek során. A pedagógi-
ai asszisztenseket a Oktatási, Kutatási, 
Fejlesztési és Ifjúságügyi Minisztérium 
Támogató intézkedések projektje fi-
nanszírozza, és szeptember 1-jétől 5 
óvodában és 4 alapiskolában, valamint 
további iskolai támogató személyzet 3 
alapiskolában és 5 óvodában fog segí-
teni városunkban” – nyilatkozta Lívia 

Gešková, majd zárásképpen hozzáfűzte: „A 2024/2025-ös tanévben minden 
galántai pedagógusnak, és az iskolák és oktatási intézmények dolgozóinak is 
sok sikert, kitartást, erőt és a mindehhez nélkülözhetetlen jó egészséget kívá-
nok!”  A nyári szünet alatt is sok minden történt, a galántai óvodák ugyanis 
nyáron is működtek. A Nová doba lakótelepi Óvoda, a Nová dobalakótelepi 
Magyar Óvoda, valamint a Clementis kertvárosi Óvoda júliusban, míg az 
SZNF-lakótelepi Óvoda és az Észak-lakótelepi Óvoda augusztusban nyújtott 
szolgáltatásokat. Emellett számos iskolában jelentős felújítási munkálatokra 
került sor. A Gejza Dusík Alapiskolában a nagy tornaterem hátsó falát és a B 
pavilon tetejét újították fel. Az SZNF-lakótelepi Alapiskolában négy bejárati 
lépcsőt javítottak meg, a Štefánik utcai Alapiskolában az iskola épületének 
külső falát, a Kodály Zoltán Alapiskolában pedig a hosszú folyosókat, lép-
csőházakat és a tornatermet festették újra. Az Észak lakótelepi Óvodában a 
B pavilon bejárati ajtajait cserélték ki, a J. Haydn Művészeti Alapiskolában 
pedig a belső tereket festették ki. Ezeket a munkálatokat a város hozzájárulá-
sából finanszírozták, amelyet az iskolák igazgatóinak kérelmei és az oktatási 
bizottság 2024. május 7-i döntése alapján ítéltek oda. Az iskolai létesítmények 
karbantartására és felújítására összesen 58 700 eurót biztosítottak. A galán-
tai iskolák tehát elegendő kapacitással és jobb feltételekkel kezdik meg az új 
tanévet, ami az előkészületek és a város és az oktatási intézmények közötti 
sikeres együttműködés eredménye.

-R-
foto: Mgr. Mária Kilácskóová

Véget ért a kéthónapos nyári szünet, amelyet a 
gyerekek pihenéssel, rokonlátogatással, belföldi 
és külföldi nyaralással töltöttek. A forró nyár 
alatt, amilyenre talán idáig még nem volt példa, 
a kicsik és nagyok egyaránt jól szórakozhattak 
táborokban vagy különféle speciális szabadidős 
létesítményekben. Erről mesélt bővebben a 

Spektrum Galanta Szaba-
didőközpont igazgatója, 
PaedDr. Katarína Ková-
csová. A központ ismét 
napközis nyári táborokat 
szervezett, amelyekből 
két turnus júliusban, to-
vábbi két turnus pedig 
augusztusban zajlott. 
Igazgatónő, milyen ér-
dekességekkel készült 
még a Spektrum Galanta 
látogatói számára? „Júli-
usban, a zenei péntekek 
keretében, dobos show-t 
rendeztünk az udvaron. Emellett részt vettünk 
a Kultúra összeköt rendezvényen és a Galántai 
Vásáron a Galanta má talent (Galánta tehetségei) 
programunkkal. Ezen kívül kreatív műhelyeket 
is szerveztünk a gyerekek számára ezeken a ren-
dezvényeken.” Az igazgatónő elmondása szerint 
elégedettek az intézmény nyári látogatottságával, 
sikeresnek könyvelik el a nyarat. A múlt tanév 
során is elegendő érdeklődő volt, a szakkörökre 
körülbelül 300 gyerek iratkozott be. Hogy az idei 
tanévben mennyi lesz az érdeklődő, azt még nem 
lehet biztosan megmondani. A beiratkozás 2024. 
szeptember 2-án zajlott a Spektrum Galanta 
Szabadidőközpontba, a szakkörök októberben 
kezdik meg tevékenységüket. Mely rendezvény, 
tevékenység volt a legnépszerűbb, volt-e elég 
pénz az ilyen programok megszervezésére, vagy 
segítettek a szponzorok, a város? „A legvonzóbb 
rendezvény talán a Halloweenska noc – straší 
nám v kaštieli (Halloweeni éjszaka – Szellemek a 
kastélyban) volt. Ezen az éjszakán a gyerekeknek 
a bátorság útját kellett végigjárniuk a parkban és 

a kastélyban, ahol különböző feladatok, játékok, 
váratlan helyzetek és szellemek várták őket. A 
másik a Mézeskalács nap volt, amikor a gyerekek 
mézeskalácsot sütöttek és díszítettek, alkotásai-
kat haza is vihették. Emellett említést érdemel a 
nemzetközi gyermeknap is az egyes városrészek-
ben (Nemesnebojsza és Javorinka), amelyre a vá-
rostól kaptunk támogatást. Természetesen nagy 
figyelmet kapott a Pop Aréna könnyűzenei ének-
verseny is. A részvétel, mint minden évben, most 
is nagy volt. Ezt az eseményt a Nagyszombat Me-
gyei Önkormányzat és Galánta városa támogat-
ta” – részletezte PaedDr. Katarína Kovácsová. Az 
új tanévvel vonzó szakkörökkel bővült a központ 
kínálata: Padingtonnal Anglián át, hegedű, és 
furulya, amelyek biztosan felkeltik a gyerekek ér-
deklődését. A Spektrum Galanta Szabadidőköz-
pont további tervei között szerepel egy kvíz szer-
vezése 6-10 éves gyerekeknek Gyerekek kvízestje 
néven, valamint a Szeretem Galántát rendezvény 
nagyobb gyerekeknek és fiataloknak.

Bc. Z. Gregorová

A Galántai Štefánik Utcai Alapiskola diákjai az új tanév megnyitója előtt.
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Az elmúlt hetekben jelentős modernizáláson esett át az Iskola és a Štefánik utca, amelyek az alapiskola előtt haladnak el. Az építési munkálatok 
során olyan felújításokat végeztek, amelyek jelentősen javították a hosszú évek óta elhanyagolt útfelület minőségét, valamint a gyalogosok és 
a gépjárművezetők biztonságát. Először az eredeti aszfaltréteget marták fel, eltávolították a régi szegélyköveket, és korszerűbbre cserélték. Az 

útra két új aszfaltréteg került, és új közlekedési jelzéseket is felfestettek. A közeli park melletti járdát is felújították, valamint előkészítő munká-
latokat végeztek a park jövőbeli revitalizációjához. A munkálatok része volt a meglévő bejáratok javítása, valamint a buszmegálló környékének 
rendezése is. A felújítás összköltsége 149 750,80 euró áfával, az építési munkák körülbelül egy hónapot vettek igénybe. Az eredmény egy minő-

ségi útfelület és egy jobb környezet a gyermekek, tanárok és minden lakos számára, akik nap mint nap használják ezeket az utcákat.
-Galánta-

Felújítottuk az Iskola és a Štefánik utcát

A galántai művészeti iskolák a nyár 
után vonzó újdonságokkal érkeznek

Galántán két 
m ű v é s z e t i 
alapiskola mű-
ködik. Az egyik 
képzőművésze-
ti, a másik zenei 
oktatást kínál. 
Mindkettő új 
tervekkel és 
bizonyos elvá-

rásokkal vágott bele az új tanévbe. Hogy 
mit sikerült véghez vinniük a nyári szünet 
alatt, és mi vár rájuk a közeljövőben, arról 
az igazgatónők, Mgr. art. Zuzana Daniš-
ková és Mgr. Mária Takáčová, Dis. art. 
(fotón) meséltek nekünk. A képzőművé-
szeti alapiskolában a nyár folyamán nem 
végeztek felújítást, viszont karbantartási 
munkálatokat igen, hogy a diákoknak kel-
lemesebb környezetet biztosítsanak, a sze-
mélyzet körében is történtek változások. Az 
iskolában 9 tanár adja át tudását több mint 
500 tehetséges, 5 és 19 év közötti diáknak. 
Aki ellátogat az iskolába, nem hagyhatja 
figyelmen kívül az eredeti, lenyűgöző al-
kotásokat, amelyek az ügyes diákok keze 
munkái. A zeneiskolában a nyár folyamán 
felújították a helyiségeket, hogy a tanév 
zökkenőmentesen indulhasson. „Nyáron 
kicseréltük a padlókat. Több fal repedéseit 
vakoltuk és festettük, többek között a lép-
csőházban és néhány tanteremben” – ma-
gyarázta Takáčová igazgatónő. És milyen 
újdonságokra számíthatnak a diákok? „Eb-
ben a tanévben kóruséneket indítunk Iveta 
Weis Viskupová karnagy vezetésével. Már 
a tavalyi tanévben is tartott nálunk egy kó-
ruséneklés workshopot, ennek keretében 
néhány diákunkkal dolgozott együtt, ők az 
év végi promenádkoncertünkön léptek fel” 

– nyilatkozta az igazgatónő. A kórusba 5 
éves kortól jelentkezhetnek az érdeklődők, 
alapiskolások, középiskolások és felnőttek 
is. „Rögtön a tanév elején meghirdettünk 
egy meghallgatást, ahol minden jelentkező 
bemutathatta képességeit” – mondta Mgr. 
Mária Takáčová, Dis. art. Jelenleg több mint 
240 diákjuk van. A következő évben nyílt 
napot terveznek (2025. március 18-án 13.00 
órától), és 17.00 órától a neogótikus kastély 
északi szárnyában koncertet rendeznek. A 
leendő képzőművészek festészetben, rajz-
ban, grafikában, dekoratív tevékenységek-
ben, modellezésben csiszolhatják képessé-
geiket, de a számítógépes grafika, valamint 
fazekaskorongozás is szerepel a kínálatban. 
Ki jelentkezhet hozzájuk, mik a követelmé-
nyek? „Nincsenek különleges felvételi felté-
teleink, az első szeptemberi héten tartottuk 
felvételi beszélgetéseinket, ahol nem a te-
hetséget vizsgáltuk, hanem inkább a gyere-
kek türelmét” – magyarázta Mgr. art. Zuza-
na Danišková, és hozzátette, hogy iskolájuk 
iránt nagy az érdeklődés, és a felsőoktatási 
intézményekbe való felvétel magas aránya 
az intézmény minőségét igazolja. A kép-
zőművészek minden évben, többek között 
a városi könyvtárral is együttműködnek, 
ahol a gyerekek bemutatják alkotásaikat. 
Mindkét igazgatónő nagyon elhivatott, de 
mi az, amit a leginkább vártak a nyár után? 
„Személy szerint nagyon vártam, hogy lát-
hassam a kollégákat, azt, hogy az épületünk 
újra megteljen élettel és zenével. Nagyon 
örülök az új kórusnak, és sok sikert kívá-
nok Iveta Weis Viskupová karnagynak. A 
Galántai Zenei Napokat is nagyon várjuk, 
idén már 27. alkalommal rendezik meg ezt 
a komolyzenei fesztivált. Ebben az évben 
már 2024 októberében kezdünk, mindenkit 

szeretettel várunk” – mondta Mgr. Mária 
Takáčová, Dis. art. Mgr. art. Zuzana Daniš-
ková igazgatónőnek pedig mindig rengeteg 
ötlete van, hogyan örvendeztesse meg is-
kolájuk diákjait, ezért többek között olyan 
projektekkel foglalkozik majd, amelyeket a 
várossal együttműködve terveznek, és ter-
mészetesen már várja a kreatív és barátsá-
gos légkört, ami iskolájukat jellemzi.

Bc. Z. Gregorová

A Joseph Haydn Művészeti 
Alapiskola koncertjei

2024. 10. 11., 17:30 – nyitó zongorakoncert a 
Galántai Neogótikus Kastély északi szárnyá-
ban. Fellép: Mgr. art. Tamás Fekete zongo-
raművész.

2024. 10. 20., 16:00 – orgonakoncert a galán-
tai Szent István király római katolikus temp-
lomban. Fellép: Mgr. art. Denisa Ternóczka.

2024. 10. 25., 17:30 – kamarazenei est a Ga-
lántai Neogótikus Kastély északi tornyában. 
Fellép: Ad Libitum kamaraegyüttes.

2024. 11. 08., 17:30 – operaáriák estje a Ga-
lántai Neogótikus Kastély északi tornyában. 
Fellépők: Mgr. art. Marek Pobuda és Mgr. art. 
Carmen Štroffek Ferenceiová, kíséri Mgr. art. 
Mária Farkašová.

2024. 11. 12., 17:30 – zárókoncert a Galántai 
Zenei Napok keretében, a galántai Művelődé-
si Központban. Ez egy jótékonysági koncert, 
amelyet idén diákunk, Sára Margita Baluší-
ková támogatására rendezünk, aki ritka be-
tegségben, Wilkie-szindrómában szenved. 
Reméljük, hogy a befolyt összeg lehetővé teszi 
számára a külföldi műtétet, amely reménye-
ink szerint segíteni fogja a gyógyulásban. 
Fellépők: a Joseph Haydn Művészeti Alapis-
kola diákjai, tanárai és meghívott vendégek.

- 7 -  Galántai Újság



A Ovál jubileumi 20. évada lelkes
veteránrajongókat csalt az utcákra

Az augusztus járásunkban hagyományosan a 
történelmi járművek szerelmeseié. A veteránau-
tók tulajdonosai és rajongói ezúttal sem hagy-
ták ki a népszerű, csehszlovák részvétellel zajló 
rendezvényt. A szervezést a szeredi Veteran Car 
Club tagjai vállalták, akik többek között a helyi 
Oldtimer múzeumban mutatják be a bájos tör-
ténelmi autókat és motorokat. Emellett minden 
nyáron részt vesznek az Ovál elnevezésű autós 
rendezvény szervezésében. Ezúttal a korábban 

Galántai oválként ismert esemény jubileumi 20. 
évadára került sor. Martin Kuník, a szeredi Vete-
ran Car Club tagja, számos érdekességet osztott 
meg az eseményről. Az Ovál 2024 kétnapos ren-
dezvény volt, amely pénteken, 2024. augusztus 
2-án a vendégek fogadásával kezdődött. A nagy-
szabású esemény napja szombaton, augusztus 
3-án zajlott, két szakaszra bontva. „A járműki-
állítás Szereden, a Szabadság téren volt, ahon-
nan az autók egy előre megtervezett útvonalon 

indultak Nagysúr, Zavar, Vágkeresztúr, 
Farkashida, Apaj, Majtény irányába. Áb-
rahámban megálltak egy frissítőre, meg-
tekinthették a helyi múzeumot és részt 
vettek Ivan Dobrovodský polgármester 
fogadásán is” – mesélte Martin Kuník. A 
nosztalgikus hangulatú eseményt Peter 
Baláž, az egykori csehszlovák autóver-
senyző legenda indította el. Jelen volt Ja-
roslav Šerý, a híres motokrossz-verseny-
ző is. Az ünnepi menet Gány és Galánta 
irányába folytatódott, ahol a járműveket 
ismét megcsodálhatta a közönség, Jozef 
Váry, történelmijármű-szakértő kom-

mentárja kíséretében. Az 
Ovál 2024 második sza-
kasza Diószegen keresztül 
a királyfai méhészeti liget-
hez vezetett, ahol a részt-
vevők szakszerű beszámo-
lót hallhattak és frissítőt 
kaptak. „Innen a veterá-
nautók Hidaskürt irányá-
ba indultak, és a Kaskádyn 
fejezték be útjukat, ahol 
a szervezők értékelték az 

eseményt, és emléktárgyakkal jutalmazták a 
résztvevőket” – mesélte Martin Kuník. 
„Mivel ez egy jubileumi évad volt, különleges 
vendégeket hívtunk meg, és a történelmi jármű-
vek között nagyon sok gyöngyszemet vonultat-
tunk fel. Körülbelül 120 résztvevő csatlakozott 
az idei eseményhez, akik 60 autót és 25 motor-
kerékpárt mutattak be a nagyközönségnek.” 
Az esemény fénypontja minden bizonnyal a 
legrégebbi veteránautó, a 1910-es Maxwell volt. 
A rendezvény ismét nagy sikernek örvendett, a 
résztvevők fantasztikus hangulatot teremtettek, 
amelyet az útvonal községeinek lakói is fokoztak. 
Az Ovál 2024 sikeréhez jelentősen hozzájárult a 
rendőri kíséret is, amely biztosította a forgalom 
zavartalan áramlását, a szervezők Szered és Ga-
lánta városával való együttműködését is nagyra 
értékelték.

fotó: Juraj Stern

Bár az idei nyári szezon véget ért, a Galandia Vízi Vi-
lága azonban folytatja működését. Az időjárás ebben 
az évben kedvezett a strandoknak és aquaparkok-
nak, ami a Galandia megnövekedett látogatottsá-
gában is megmutatkozott. Jozef Huber igazgató így 
rendkívül sikeresnek értékeli a nyári szezont: „Ez a 
nyár valóban kedvezett nekünk. A meleg és napsüté-
ses napok számos látogatót vonzottak, akik úgy dön-
töttek, hogy a vízparton töltik az időt, kihasználva 
kedvezményes belépőinket is. Nagyon népszerű volt 
a 9:00 és 10:00 óra közötti kedvezményes belépés, 
amikor a látogatók alacsonyabb áron élvezhették az 
egész napos szórakozást és pihenést. A galántai la-
kosok gyakran éltek a délutáni belépőkkel is, hogy 
munka után lehűtsék magukat és kipihenjék a napi 
teendőket.”
Új attrakciók és népszerű szolgáltatások 

Idén nyáron a Galandia több újdonságot is bemutatott, amelyek főként a gyer-
mekes családok körében arattak sikert. „Látogatóink már régóta várták az új 
gyerekattrakció, a SprayPark megnyitását, amelyet idén nyár elején adtunk 
át, és a gyerekek igazán élvezték. A Galandia kültéri részén egy gyermek-
medencével kiegészítve létrejött egy zóna a legkisebbek számára. A szülők 
eközben nyugodtan pihenhettek a napozóágyakon az attrakciók mellett, mi-
közben figyelték gyermekeiket, ahogy élvezik a kellemes vizet” – folytatta Jo-
zef Huber. Az animációs csapat pedig egész idő alatt szórakoztatta nemcsak 
a gyerekeket, hanem a felnőtteket is. Óriási sikert aratott az új ételkínálat 
is. Az idei nyár újdonsága a Naše langoše (a mi lángosaink) voltak, amelye-
ket naponta szeretettel készítettek a vendéglátós munkatársak. „A látogatók 
dicsérték a lángos puhaságát, frissességét és méretét, amely néha nagyobb 
volt, mint egy pizza. Sok vendég kifejezetten ezért a hagyományos ételért tért 
vissza, mondván, hogy ilyen finom lángost már rég ettek” – mondta moso-
lyogva a Galandia Vízi Világ igazgatója.

A látogatók elégedettsége 
A Galandia nemcsak a galántaiakat vonzotta, hanem turistákat is Szlovákia 
különböző részeiről. Jozef Huber szerint sokan elsősorban a kényelem, a tisz-
taság, a biztonság és a kellemes környezet miatt látogatják meg a Galandia 

Vízi Világot, ami idén nyáron sem volt kivétel. „Az elégedett látogatóktól 
kapott visszajelzések egyértelműen megmutatják, hogy mi az, ami miatt 
örömmel térnek vissza Galántára fürdőzni.” Ezen kívül a egyes belépők mellé 
szaunalátogatás is járt, amely jótékony hatással van az emberi szervezetre. A 
szaunák a téli szezonban is működnek majd.

Ősz és tél a Galandiában 
És hogyan fog működni a Galandia a nyári szezon után? „A nyári szezon 
után a Galandiát egy nagyobb karbantartás várja öt napos technikai leállás-
sal (2024. 09. 16. – 2024. 09. 20.), amikor minden medencét leeresztenek és 
alaposan megtisztítanak a többi attrakcióval és területtel együtt” – árulta el 
a Galandia igazgatója. Ezt követően 2024. 09. 21-én újra megnyitja kapuit a 
Galandia Vízi Világ, hogy ismételten üdvözölje a fürdés, pihenés és vízi szó-
rakozás rajongóit. Újra használhatók lesznek a beltéri medencék, szaunák, 
csúszdák, aki szeretne, masszázsra is elmehet, és jó idő esetén a kültéri me-
dencék is üzemelni fognak. Már most érdemes készülni a különféle speciális 
akciókra. „Hétfőnként továbbra is kedvezményes áron válthatnak belépőt 
a szeniorok, de további újdonságokat is tervezünk, amelyekről a közösségi 
oldalainkon fogjuk tájékoztatni az érdeklődőket” – zárta Jozef Huber. A Ga-
landia tehát folytatja működését, és örömmel várja látogatóit ősszel és télen is.

Instagram: aquapark_galandia 
Facebook: Galandia Vízi világ

szöveg és fotó: Mária Májeková

Vége a nyárnak, de a Galandiában nem áll meg az élet
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Piacok és vásárok Galántán
A piacok és a vásárok mindig is a kereskedelem és a kézművesség bi-
zonyos fokú fellendülését jelentették minden városban. Ezeket olyan 
helyeken rendezték meg, ahol már kialakultak a mesterségek és a 
céhek. Galántán, amelyet 1613-ban már városként említenek, évente 
két vásárt tartottak. Az egyiket Szent István, a másikat pedig Gergely 
pápa ünnepén. II. Ferdinánd császár 1635. március 23-án kelt kivált-
ságlevelében további két vásár megtartását engedélyezte, így Galán-
tán négyre emelkedett a vásárok száma. Az első mindig március 12-
én volt, Gergely pápa napján, a második Pünkösd előtti szerdán, a 
harmadik augusztus 20-án, Szent István király ünnepén, a negyedik 
pedig december 4-én, Borbála napján. A vásárok időpontjait úgy ha-
tározták meg, hogy minden évszakban egyenletesen legyenek eloszt-
va az év folyamán. Az új vásárterek létrejötte nem a város méretétől, 
hanem inkább a specializált kereskedelem terjedelmétől függött. Ga-
lántán például marhavásárt tartottak a város déli részén. Ezek a nagy 
marhavásárok a két világháború közötti években is évente hatszor 
kerültek megrendezésre. A gabonapiacokat ősszel tartották, amikor 
a gazdák felesleges gabonatermésüket adták el. Ezeket hetente, csü-
törtökönként rendezték meg, amíg volt mit árulni.
1910-ben a városi képviselő-testület kérvényt nyújtott be a Keres-
kedelmi Minisztériumhoz, hogy az eddigi két téli vásár mellett egy 
úgynevezett kirakodóvásárt is rendezhessenek, amely mindig a vá-

sár második napján zajlott. 1929-ben például a galántai marhavásár 
problémájával foglalkoztak, mivel a járási állatorvos és az egészség-
ügyi hivatal szakvéleménye szerint nem felelt meg az előírásoknak. 
A marhavásár áthelyezésére tett javaslatot azonban nem valósították 
meg, mivel a város nem rendelkezett megfelelő területtel. A városi 
tanács foglalkozott a gabonapiac elhelyezésének kérdésével is. 1932 
októberében elutasították egy 4 kataszteri hold nagyságú telek meg-
vásárlását a gabonapiac számára, mivel az 5000 korona vételár túl 
magas volt, és a terület nem volt sík, sok gödör volt rajta. Megfelelő 
területhez csak a mai Diószegen lévő cukorgyár földjeinek kisajátítá-
sával lehetett volna jutni, amely a prágai Állami Földhivatal tulajdo-
nába került. A galántai vásárokkal kapcsolatos problémák azonban 
továbbra sem oldódtak meg. 1934 februárjában például a polgármes-
ter és a jegyző a Pozsonyi Községi Hivatalnál járt közben azért, hogy 
Galánta megkapja a jogot a községi vásárok megtartására. Ígéretet 
kaptak arra, hogy a város kérvényét lehetőség szerint teljesítik, külö-
nös tekintettel arra, hogy Galánta nem rendelkezett saját vásárjoggal, 
mivel ezt a galántai közbirtokosság birtokolta. A második világhábo-
rú után hasonló piacokat és vásárokat már nem rendeztek Galántán.

Pekarovič György Galánta régi képeslapokon 
című könyvéből összeállította Juraj Stern

Galántaiak találkozása Dr. Hargitay András úszóvilágbajnokkal
Korunk közép- és idősebb generációja 
még a mai napig szívesen tekint visz-
sza a 70-es évek magyar úszósikereire, 
legfőképpen Hargitay András úszásá-
ra. Csak a legnagyobb sikereit említve: 
olimpiai bronzérmes, háromszoros 
világ- és háromszoros Európa-bajnok, 
ő Magyarország első úszóvilágbajno-
ka. Már 13 évesen részt vett az ifjúsági 
Eb-n, ahol két aranyérmet szerzett. Egy 
évvel később 6 arany- és 1 bronzérem-
mel tért haza. 
A képernyők előtt buzdítottuk őt 
1972-ben a müncheni olimpián 400 
m vegyesen megszerzett bronzérmes 
sikerénél, ekkor 16 éves volt. 
Természetesen szurkoltunk az Úszó-
világbajnokságokon is a selejtezőktől 
egészen az 1973-as Belgrádban elnyert 
400 m vegyes aranyéremig, 1975-ös 

Caliban elnyert 200 m és 400 m vegyes 
aranyérmekig, az 1978-as Nyugat-
Berlinben szerzett 400 m vegyes 
bronzig. Az 1974-es Bécsi Eb-ről két 
aranyat és egy bronzot, 1977-ben 
Jönköpingi Eb-ről újra az aranyérmet 

sikerült elhoznia.
…és hogy miért említem ennyi év távla-
tából az úszó világklasszist? Augusztus 
elején fogadta Cservenka Lászlót, aki 
egész életét a sportnak szentelte. Most a 
Patria Nyugdíjasotthon lakója.
András állatorvos úr gratulált a 85. 
életévét aznap betöltő Lászlónak, aki-
nek dedikálta „Feszített víztükör” című 
könyvét, minden kérdésére nagyon 
nagy alázattal, készségesen válaszolt. 
Közösen felidézték a sikereket, a mai 
napig aktív András mesélt a jelenben 
kifejtett tevékenységeiről, hiszen az ál-
latok műtésén kívül aktív úszó és úszó-
edző. Tavaly adták át az ő nevét viselő 
tanuszodát Budakeszin, ahol különbö-
ző teendőket lát el. A látogatásról meg-
hatódva távoztunk.

Mgr. Lívia Gešková

Az 1910-es képeslapon a piactéren álló házak láthatók. Balra Pressbur-
ger élelmiszerboltja és egy trafi k áll. A szomszédos épület, Dávid Kólish 

tulajdona, Szálloda a zöld fához néven működött. Valójában ez egy ven-
déglő volt, amely szállást is kínált, ezért nevezte el szállodának. 1909-ben 

egy 7 x 12 méter és egy 8,5 x 14 méter nagyságú helyiséggel bővítették 
az épületet, szórakoztató rendezvényeket tartottak bennük. Érdekesség, 
hogy az építkezési munkálatokat Jozef Halzl szenci építész vezette, aki a 
vasútállomás bővítésén is dolgozott. Az átalakítás után a helyi újságok 

azt írták, hogy ilyen szép helyiségek sehol máshol nem találhatóak a 
környéken, és a létesítményt a nagyvárosi redutákhoz hasonlították.

A résztvevők nagy száma miatt az eredeti általános vásárt két részre 
osztották: „cserevásárra” (marhavásárra), amelyet a vásártéren tartottak, 
és az úgynevezett kirakodóvásárra. A piactérről 1933-ban készült felvétel 

a két világháború közötti évekre jellemző nagy nyüzsgést örökíti meg, 
a Fő utcán, ahol a kirakodó vásárt tartották – ez mindig a maravásár 
utáni napon zajlott. A vásárokon és piacokon mindenki találkozott: 

állatkereskedők, zöldségtermelők és a város, valamint környéke 
kézművesei. Valaki eladni jött, más vásárolni, ám az is előfordult, hogy az 

eladóból végül vevő lett. A vásárokat rendszeresen, előre meghatározott 
napokon rendezték, ami fontos volt a kereskedők, kézművesek és vásározók 

részvétele szempontjából, akik a távolabbi vidékekről érkeztek.
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Ing. Beáta Kissová

Mgr.Kamil Vydarený

PaedDr.Peter Černý, PhD.

Mgr. Marsall János

A galántai középiskolák vonzó 
szakokat indítanak szeptembertől

Elkezdődött az új tanév: hogyan segíthetünk a gyerekeknek megbirkózni a stresszel és az iskolával?

Bár a nyári szünet már csak emlék, a galántai középiskolákban a szünet alatt is nagy volt a nyüzsgés. Hogy mi-
ként telt a nyár, és hogyan indították az új tanévet, arról az iskolák igazgatói meséltek – Mgr. Kamil Vydarený 
a Kereskedelmi és Szolgáltóipari Szakközépiskolából, Ing. Beáta Kissová a Műszaki Szakközépiskolából, Mgr. 
Marsall János a Kodály Zoltán Gimnáziumból, ahol magyar nyelven folyik az oktatás, és PaedDr. Peter Černý, 
PhD. a J. Matúška Gimnáziumból. Mgr. Kamil Vydarený elmondta, hogy az iskolában karbantartási mun-
kákat végeztek és felújították a C blokk mosdóit. „Egy sikeres projektnek köszönhetően ritka gyümölcsfákat 
ültettünk. Az iskola mellett egy nagy felirat is megjelent, ami jól látható a járdáról és az útról” – jegyezte meg 
az igazgató. A Műszaki Szakközépiskolában is végeztek karbantartási munkákat – a tantermeket és a folyo-
sókat festették, valamint vízvezeték-szerelési munkákat végeztek. Jelenleg az informatika termet újítják fel. 
A Kodály Zoltán Gimnáziumban a nyár folyamán projektdokumentációval foglalkoztak – az akadálymen-
tesítéssel, a kémiai laboratóriummal, a sportpályával és a futópályával kapcsolatban. Nagyobb karbantartást 
végeztek az öltözőben és az alkalmazottak helyiségében is, valamint nagytakarításra is sor került. PaedDr. 
Peter Černý, PhD. elmondta, hogy a nyár folyamán kifestették az elsősök tantermeit, teljesen felújították a 
folyosók padlóit, a tantermek redőnyei is karbantartáson estek át. Az igazgatók elégedettek a diákok létszá-
mával. Mgr. Kamil Vydarený így fogalmazott: „A szakok beteltek, körülbelül 280 diákunk van, ebből 76 
elsős. Megnyitottuk a vállalkozás a kézműipar és a szolgáltatások területén felépítményi szakot.” A Műszaki 
Szakközépiskolában is elégedettek a 331 diákkal. „A diákok körében a legnagyobb érdeklődés az autószere-
lő-műszerész szak iránt van. Újdonság az agromechatronika szak, ahová tíz diák felvételét terveztük, és ezt si-
került is elérni” – mondta Ing. Kissová igazgatónő. Mgr. Marsall János megerősítette, hogy nőtt az érdeklődés 
az intézményük iránt, 80 diák jelentkezett a magyar tannyelvű gimnáziumba. Az igazgató hozzátette, hogy 
továbbra is a szakértelemre, a kultúrára, a sportra és a fiatal generáció kompetenciáinak fejlesztésére fektetik 
a hangsúlyt. „Örömmel mondhatom, hogy minden diákunk sikeresen leérettségizett. Van 16 osztályunk és 
340 diákunk” – mondta PaedDr. Peter Černý, PhD. A Kereskedelmi és Szolgáltatóipari Szakközépiskolában 
az A blokk akadálymentesítését tervezik, valamint egy közvilágítással ellátott multifunkciós sportpálya lét-
rehozását, ami a nyilvánosság számára is elérhető lesz. Megszervezik a Beszéljünk az ételről rendezvényt, 
amely az egészséges táplálkozásról szól, előadásokkal és ételkészítéssel. A Műszaki Szakközépiskolában is 
akadálymentesítik az épületet, és felújítják az atlétikai pálya gumiburkolatát. Az iskolában 2024. szeptember 
17-én érdekes esemény, Az élet zöld utat kap került megrendezésre, amelyet a Nagyszombat Megyei Önkor-
mányzattal közösen szerveztek, előadásokkal a Janka Matúška Gimnáziumban, és gyakorlati bemutatókkal 
a Műszaki Szakközépiskolában. A Janko Matúška Gimnáziumot a Nagyszombat Megyei Önkormányzattal 
együttműködve több nagyszabású projekt is várja. „Az első projekt az akadálymentesítés és egy lift építésé-
nek előkészítése a mozgáskorlátozott diákok számára, a második pedig az informatika terem teljes felújítása” 
– pontosította Černý igazgató úr, aki hozzátette, hogy 2025 októberének végén és novemberének elején a J. 
Matúška Gimnázium alapításának 80. évfordulóját ünneplik majd.

szöveg: Zlatica Gregorová

Szeptember beköszöntével több ezer diák számára 
elkezdődik az új tanév, ami nemcsak az osztály-
társakkal való találkozás örömét és az új élmények 
izgalmát hozza magával, hanem gyakran stresszt 
és aggodalmat is a közelgő iskolai kötelezettségek 
miatt. Sok gyerek számára nehézséget okozhat újra 
visszaszokni az iskolapadba. Az ismeretlentől való 
félelem, az új kihívások és a szülők vagy tanárok 
elvárásai szorongáshoz vezethetnek, különösen 
azoknál a gyerekeknél, akik tökéletes eredmények-
re vágynak. Hogyan segíthetünk a gyerekeknek 
átvészelni ezt a nehéz időszakot és csökkenteni a 
stresszt? Erről beszélgettünk PhDr. Miroslava Vaš-
kovával, a galántai Tanácsadó és Prevenciós Központ 
igazgatójával, amely már közel 50 éve segít a galántai 
járás gyermekeinek és szüleinek, hogy megbirkózza-
nak nemcsak az oktatással kapcsolatos kihívásokkal, 
hanem a fejlődési és nevelési problémákkal is.

• Melyek a leggyakoribb problémák, amelyekkel a 
szülők önökhöz fordulnak, és milyen szolgáltatá-
sokat nyújtanak a központban? 
- Központunk tanácsadást nyújt a születéstől kezdve 
egészen a szakmai képzés befejezéséig. Szolgáltatá-
saink széles skálán mozognak – a kisgyermekek fej-
lődési rendellenességeinek korai diagnosztizálásától 
kezdve az iskolai érettségi problémák, a tanulási ne-
hézségek, az ADHD, a figyelemzavarok kezeléséig. 
Egyre gyakrabban találkozunk autizmus spektrum-
zavarral és érzelmi zavarokkal is a gyerekeknél. 
Emellett pályaorientációs tanácsadást is nyújtunk, 
ahol segítünk a diákoknak megtalálni azt az irányt, 
amely leginkább megfelel képességeiknek és érdek-
lődésüknek, valamint prevenciós tevékenységeket is 
végzünk az iskolákban.

• Az óvodáskorban gyakran jelentkeznek a külön-
böző rendellenességek, például az ADHD első je-
lei. Melyek a tipikus tünetek, és hogyan működnek 
együtt az iskolákkal és a szülőkkel a diagnosztizá-
lásban és kezelésben? 
- Tipikus tünet a hiperaktivitás, az impulzivitás és 
a figyelem fenntartásának problémái. Mivel a gyer-
mek nem tud sokáig egy adott tevékenységre össz-

pontosítani, gyengébben fejlődnek 
a végrehajtó funkciói. A szülők ma-
napság gyakran maguk is felisme-
rik, hogy gyermekük nem úgy fejlő-
dik, mint kortársai, és saját maguk 
keresnek fel minket vizsgálat vagy 
szakmai tanácsadás céljából. Ilyen 
esetekben fontos, hogy szorosan 
együttműködjünk az iskolákkal – a 
tanárokkal és a szülőkkel egyaránt. 
Az iskolának nemcsak pszichológi-
ai, hanem speciális pedagógiai vizs-
gálatra is szüksége van ahhoz, hogy 
ajánlásokat tehessünk, és a lehető 
legmegfelelőbb feltételeket teremt-
sük meg a gyermek oktatásához.

• Mit javasolna a szülőknek, ho-
gyan készüljenek fel az iskolakez-
désre, és hogyan csökkentsék a stresszt? 
- Fontos, hogy ne keltsünk feszültséget, hanem in-
kább játékos formában ismételjük át a tananyagot a 
gyerekekkel. A pozitív visszajelzés kulcsfontosságú 
– a gyerekeknek érezniük kell, hogy felkészültek. 
Apró tevékenységek, mint a közös olvasás vagy szá-
molás, segíthetnek a gyermeknek újra hozzászokni 
az iskolai kötelezettségekhez. A szülőknek ezért a 
lehető legtöbb időt kellene gyermekeikkel tölteni-
ük, még a mindennapi feladatok ellenére is. Tudom, 
hogy sokan küzdenek megélhetési gondokkal, dol-
gozniuk kell, de azt is el kell mondanom, hogy sok 
szülő rengeteg időt tölt a mobilján. Úgy gondolom, 
ezt az időt inkább a gyermekeikkel kellene tölteniük, 
akiknek szükségük van arra, hogy érezzék, szüleik 
itt vannak mellettük, akár közös játékokkal, rajzo-
lással vagy egyszerű beszélgetésekkel.

• Említette, hogy fontos a pozitív visszajelzés. Ho-
gyan befolyásolhatja a gyermeket?
A dicséret és az elismerés hatalmas hatással van a 
gyerekekre. Számunkra, felnőttek számára ezek az 
apró elismerések talán természetesnek tűnhetnek, 
de a gyerekek számára motiváló tényezők, amelyek 
előreviszik őket. Amikor a gyerek észreveszi, hogy 

valaki látja és értékeli az erőfeszíté-
seit, az önbizalmat ad neki, és ösz-
tönzi a folytatásra. Ugyanakkor el-
engedhetetlen, hogy megtanítsuk 
nekik, a hibák az élet természetes 
részei, és a kudarc nem a vég, ha-
nem lehetőség a fejlődésre. Az 
iskolai jegyek nem az egyetlen si-
kerjelzők – sokkal fontosabb, hogy 
a gyerek hogyan birkózik meg a 
kudarcokkal, és hogyan készül fel 
a jövőbeli kihívásokra.

• És hogyan segíthetnek a szü-
lők a gyerekeknek felkészülni az 
óvodára, hogy ez a folyamat ne 
legyen stresszes számukra?
- Az óvoda nagy változást jelent 
a gyerekek számára, ezért fontos, 

hogy már a beiratkozás előtt elkezdjék a felkészü-
lést az új napirendre. A szülők otthon is fokozatosan 
bevezethetik az óvodai napirendet – például azzal, 
hogy a gyereket kicsit korábban ébresztik, és be-
építik a rendszeres tevékenységeket, mint a tízórai, 
játék, ebéd és a délutáni alvás. Az ismétlődő rend-
szeres tevékenységek és a napi rutin biztonságérzetet 
adnak a gyerekeknek, mivel tudják, mi következik, 
és mit kell tenniük. Ez segít nekik jobban kezelni az 
új helyzeteket az óvodai környezetben.

• A központban az iskolákban előforduló kockáza-
tos viselkedés megelőzésével is foglalkoznak...
Igen, a kockázatos viselkedés megelőzésével foglal-
kozó részlegünk a szociálisan kóros jelenségek, mint 
például a zaklatás, a cyberbullying vagy különböző 
függőségek megelőzésével foglalkozik. Jelentős rom-
lást tapasztalunk a gyerekek közötti kapcsolatok-
ban, ezért az iskolákban osztályspecifikus megelőző 
programokat valósítunk meg. Az iskolák gyakran 
megkeresnek minket, amikor problémás viselkedést 
tapasztalnak, és ennek alapján olyan megelőző tevé-
kenységeket szervezünk, amelyek segítenek megol-
dani a helyzetet.

szöveg és fotó: Mária Májeková
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A galántai CLIS Dance Family tánccsoport világbajnoki címet szerzett
A tánc az egyik legkedveltebb módja az érzelmek, öröm és szabadság kifejezé-
sének. A zene ritmusára mozogva egy olyan világba lépünk, ahol minden lé-
pésnek jelentősége van, és minden mozdulat egy történetet mesél el. A galán-
tai CLIS Dance Family tánccsoport évek óta a vezető gyermektánccsoportok 
közé tartozik Szlovákiában. „Dicsőségeik vitrinjében” több mint 750 serleg 
található érmes helyezéseikért, és idén még magasabbra törtek. A sikereikről 
és arról, mit jelent egy ilyen sikeres táncközösséget vezetni, Iveta Baloghová, a 
csoport alapítója és művészeti vezetője mesélt nekünk.

• Hogyan jellemezné a CLIS tánccsoport megalakulását és fejlődését? 
- A CLIS tánccsoport 34 évvel ezelőtt alakult meg a tánc iránti szeretetemből 
és abból a vágyból, hogy egy olyan helyet hozzak létre, ahol a gyerekek és a fi-
atalok fejleszthetik tehetségüket. Jelenleg Galántán és Dunaszerdahelyen mű-
ködünk, és 230 tagunk van 6 és 21 év közötti korosztályban, ami számomra 
óriási öröm és egyben elkötelezettség.

• Mit tart a tánccsoport legnagyobb sikerének? 
- A legnagyobb sikerünk, hogy létrehoztunk egy közösséget, ahol a gyerekek 
és fiatalok átélhetik első tánclépéseiket, győzelmeiket, vereségeiket, táboro-
kat, edzéseket, workshopokat és sok más tevékenységet. Természetesen büsz-
ke vagyok a számos díjra is, amit országos és nemzetközi versenyeken, európai 
fesztiválokon nyertünk, beleértve a szlovák, európai és világbajnoki címeket 
is... Idén 48 érmes helyezést szereztek a gyerekek kilenc országos és nemzet-
közi versenyen. Sőt, a 2024-es World Dance Masters „Dance Star” POREČ 
versenyen világbajnoki címet nyertünk az Urban dance kategóriában, és a 
„Na Kráľovej Holi” koreográfiánkkal a 600 junior koreográfiából kiválasztott 
TOP 20-ba is bekerültünk a rangos gálaesten.

• Ön számos dal szövegének, musicalek forgatókönyvének és több száz ko-
reográfiának a szerzője kezdő és haladó táncosok számára. Ezen a terüle-
ten is nagy eredményt ért el... 
- Igen, 2018-ban a „MATRIX” koreográfiámért megkaptam a rangos „Év Ko-
reográfusa” díjat, és egy tíznapos tánctáboron is részt vehettem New Yorkban, 
a híres Broadway Dance Centerben. Ez az elismerés jutalom volt a kemény 
munkánkért és egyben motiváció a jövőre nézve.

• Hogyan birkózik meg ennyi gyerek és fiatal oktatásával? Mi a prioritása? 
- Ez nem mindig egyszerű, de amikor látom, hogy a gyerekek és fiatalok ho-
gyan fejlődnek, és magabiztos táncosokká válnak, minden erőfeszítés megéri. 
Igyekszem családias légkört teremteni, ahol mindannyian támogatjuk és mo-
tiváljuk egymást, ahol együtt osztozunk az örömökben és az első kis vereségek 
bánatában, mert ezeket az érzéseket minden gyermeknek meg kell tapasztal-
nia. Arra törekszünk, hogy a gyerekek tanuljanak a tapasztaltabbaktól, akik 
motivációt jelentenek számukra, és a tapasztaltabbak segítsék a kezdőket.

• Említette, hogy a csoportnak 230 tagja van... Ki segít önnek a gyerekek 
tánctanításában? 
- A CLIS összes gyerekét a tánc, a zene, a sport, a művészet, a barátok és a 
világot jelentő deszkák iránti szeretet köti össze... És mindezekért olyan okta-
tóknak tartozunk köszönettel, mint Miroslav Balogh, Lucia Farárová, Natália 
Baloghová, Marcela Ondrejková és Ela Kyselá. Ők egy fiatal csapat nagy ter-
vekkel, a gyerekek iránti szeretettel és a tánc iránti lelkesedéssel. Mindegyikük 
más-más táncstílusban fejleszti a gyerekeket, legyen az hip-hop, disco, show, 
lírai tánc vagy musical. Természetesen nagy köszönet illeti a szülőket és bará-
tokat a támogatásukért, valamint Galánta városát és a G. Dusík Alapiskolát.

• A CLIS tánccsoport táncosai évente sok társadalmi eseményen is fellép-
nek...
- Igen, gyakran veszünk részt különböző társadalmi eseményeken, és úgy gon-
dolom, hogy a gyerekek előadásaikkal kellemesen felélénkítik ezeket az ren-
dezvényeket. Azonban a legnagyobb események minden évben a CLIS táncs-
csoport koncertjei. Ebben a szezonban Galántán mutatták be 46. koncertjüket 
„LET’S GO!” címmel, 2024. május 5-én.

• Van valamilyen üzenete a szülők és a gyerekek számára, akik csatlakozni 
szeretnének a CLIS tánccsoporthoz? 
- Természetesen! A CLIS kapui mindenki előtt nyitva állnak, aki szereti a tán-
cot, és „csak” ki szeretné próbálni magát a táncban. Nem számít, hogy nagy 
ambíciói vannak, vagy csak élvezni szeretné a mozgást és a szórakozást. A 
lényeg, hogy örömét lelje a táncban, és része akarjon lenni nagy táncos csa-
ládunknak. Nálunk mindenkinek van helye, és örömmel várjuk az új arcokat. 

szöveg: Mária Májeková
fotó: CLIS Dance Family fotóarchívuma

A 16. gulyásfőzés hangulata a Taverna Severben
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tokat a támogatásukért, valamint Galánta városát és a G. Dusík Alapiskolát.

• A CLIS tánccsoport táncosai évente sok társadalmi eseményen is fellép-
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csoport koncertjei. Ebben a szezonban Galántán mutatták be 46. koncertjüket 
„LET’S GO!” címmel, 2024. május 5-én.

• Van valamilyen üzenete a szülők és a gyerekek számára, akik csatlakozni 
szeretnének a CLIS tánccsoporthoz? 
- Természetesen! A CLIS kapui mindenki előtt nyitva állnak, aki szereti a tán-
cot, és „csak” ki szeretné próbálni magát a táncban. Nem számít, hogy nagy 
ambíciói vannak, vagy csak élvezni szeretné a mozgást és a szórakozást. A 
lényeg, hogy örömét lelje a táncban, és része akarjon lenni nagy táncos csa-
ládunknak. Nálunk mindenkinek van helye, és örömmel várjuk az új arcokat. 

szöveg: Mária Májeková
fotó: CLIS Dance Family fotóarchívuma

A 16. gulyásfőzés hangulata a Taverna Severben
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Szerkesztői riport
Lapunk szerkesztője éjszakai szolgálatban volt a Galántai Városi Rendőrséggel

Augusztus 30., péntek este rendhagyóan kezdő-
dik a számomra. Míg a legtöbben egy mozgalmas 
hét után pihenésre készülnek, én a város éjszakai 
életének központjába tartok – a Galántai Váro-
si Rendőrségre, ahol egy különleges élménynek 
nézek elébe. Éjszakai műszak vár rám a helyi 
rendőrökkel, melynek során lehetőségem nyí-
lik közelebbről megismerni a munkájukat. Már 
az őrsre érkezés előtt a várakozás és az izgalom 
furcsa keverékét érzem – elvégre egy átlagember 
nem mindennap éli át egy éjszakai szolgálat iz-
galmait.
A városi rendőrök mosolyogva fogadnak, és Mi-
roslav Grell parancsnok irodájába vezetnek, aki 
az íróasztala mögül alapvető információkat oszt 
meg velem munkájukról – hogy vannak rendkí-
vüli és állandó feladataik is. „A csendháborítás 
most nagyon aktuális téma” – tájékoztat. Az idő 
múlásával megérkeznek a kollégák az éjszakai 
műszakra, és újfajta energiát hoznak az osztály-
ra. Az atmoszféra életteli, de ugyanakkor nyu-
godt – mindenki tudja, mi vár rá.
18:30-kor megcsörren a telefon. A szolgálatban 
lévő rendőr azonnal felveszi. A vonal másik vé-
gén a Galántai Közterület-fenntartó Vállalat je-
lentkezik, egy befogott kutyáról tájékoztatnak, 
amelyet a hétvégén etetni kell. „Ez bevett gya-
korlat” – magyarázza Michal Csölle rendőrfő-
nök-helyettes. „Vasárnap a Galántai Közterü-
let-fenntartó Vállalatnál nincs szolgálat, ezért mi 
gondoskodunk a kutyáról.” Ha valamilyen okból 
nincs jelen a Galántai Közterület-fenntartó Vál-
lalat alkalmazottja, ilyen feladatot is időnként el 
kell végeznie egy városi rendőrnek. Ez a pillanat 
rávilágít arra, hogy milyen sokféle feladata van 
a városi rendőröknek, és betekintést nyújt min-

dennapi munkájuk további érdekes területeibe.

Kamerarendszer
Egy rövid megbeszélés után közlik velem, hogy 
Michal Csölle fog kísérni az éjszakai műszak 
során. Együtt megyünk abba a helyiségbe, ahol 
hatalmas monitorok borítják a falakat, és a vá-
ros történéseit mutatják. A kamerák minden 
mozdulatot figyelnek – utcákat, parkokat, a 
vasútállomást, tereket. A helyettes elmagya-
rázza, hogy itt állandó ügyelet zajlik, ide fut-
nak be a hívások a 159-es számon. „Minden 
hívást rögzítünk, így utólag le tudjuk őket el-
lenőrizni” – tájékoztat egy másik rendőr, Peter 
Halász, akinek az a feladata ezen az éjszakán, 
hogy fogadja a bejelentéseket és a kamerák – 
statikus és forgó – segítségével figyelje a város 
biztonságát. „A kamerarendszernek köszönhe-
tően figyelemmel kísérhetjük Galánta összes 
fontos pontját” – magyarázza Michal Csölle, 
majd bemutatja, hogyan képesek a kamerák a 
legapróbb részleteket is kinagyítani. Megmu-
tat nekem egy újdonságot is, amelyet egyelő-
re próbaüzemben használnak – ez egy olyan 
rendszer, amely képes felismerni a járművek 
rendszámát és már több esetben is segítette a 
munkájukat.
Ezután a rendőrfőnök-helyettes megmutatja a 
városi rendőrség további helyiségeit, és elma-
gyarázza, hogyan zajlik a fegyverek átvétele és 
kiadása. Megtudom, hogy minden rendőrnek 
saját szolgálati fegyvere van, amelyet nyilvántar-
tásba vesznek, a rendőr minden szolgálat előtt 
átveszi, majd a műszak végén leadja a fegyverét. 
Az egész folyamat gondosan dokumentált, hogy 
elkerüljenek bármilyen hibát. A fegyverek biz-
tonságos kezelése és megfelelő nyilvántartása 
munkájuk fontos részét képezi.

Hajléktalanok
Még este nyolc óra sincs, máris terepre indulunk. 
Beszállok a rendőrautóba Michal Csölle és kol-
légája, Milan Sedliak társaságában. Első megálló? 
A vasútállomás. Csend van, túlságosan is nagy a 
nyugalom. A helyzet azonban megváltozik a híd 
alatt, ahol az éjszaka első hajléktalanjaival talál-
kozunk. Miközben a rendőrök rövid beszélge-
tést folytatnak az ismerős arcokkal, megjelenik 
egy férfi, akit a városban nem ismernek. Mint 
megtudjuk, nemrég veszítette el a munkáját, és 

Galántán kötött ki. A városi rendőrség nyilván-
tartja a helyi hajléktalanokat, és ez a férfi nincs 
köztük. Láthatóan zaklatott, ezért a rendőrök azt 
javasolják neki, hogy kerülje a veszélyes helye-
ket. Michal Csölle ezután rádión jelenti az esetet 
a központnak: „Egy személyt igazoltattunk az 
Állomás utcában a híd alatt, ellenőriztük, hogy 
szerepel-e a körözött személyek listáján”.
Újabb ellenőrzés következik a Tescónál, ahol idő-
sebb férfiak állnak sörösdobozokkal a kezükben. 
A rendőrök gyorsan elmagyarázzák nekik, hogy 
közterületen tilos az alkoholfogyasztás, majd 
amikor továbbmegyünk, ellenőrzik a bokrokat 
is. További hajléktalanokat keresünk, akik elbúj-
hattak, de ezúttal sikertelenül. Tovább haladunk 
a garázsok, a vámház, az SZNF-lakótelep és vé-
gül a piac felé. Kicsit távolabb, az egyik üzlet előtt 
egy másik hajléktalan fekszik, láthatóan mélyen 
alszik. A rendőrök megpróbálják felébreszteni, 
és bár egy pillanatra magához tér, kétlem, hogy 
bármit is felfogott volna abból, amit a rendőrök 
mondtak neki. Távozunk, majd később vissza-
jövünk, és megnézzük, elhagyta-e a helyszínt. 
Útközben még elhaladunk egy csoport fiatal ke-

rékpáros és rolleres mellett, akik világítás nélkül 
közlekednek. Egy gyors és udvarias figyelmezte-
tés az autó ablakából elég ahhoz, hogy felismer-
jék, mekkora kockázatot vállalnak. 

Alkoholszonda 
Az éjszaka folytatódik a szállók, garázsok, nyil-
vános helyek, valamint iskolai létesítmények és 
önkormányzati épületek ellenőrzésével. A vá-
rosi rendőrségnek mindig ébernek kell lennie. 
Amikor a szállóhoz érkezünk, a rendőrök két 
fiatalkorú személyt állítanak meg, akiket „meg-
fújatnak”. Szerencsére negatív eredménnyel. „A 
törvény szerint a fiatalkorúak kötelesek alávetni 
magukat az alkoholszondás ellenőrzésnek” – 
magyarázza Milan Sedliak, aki a sofőr szerepét 
vállalta. Bár már elmúlt este 9 óra, a hőmérő még 
mindig 32 °C-ot mutat. Ellenőrizzük a gördesz-
kaparkot, a szabadidőközpont környékét és más 
közterületeket, amelyek gyakran a hajléktalanok 
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menedékei. Galánta körülbelül húsz hajléktalant 
tart nyilván.
20:30-kor jelentést kapunk egy helyi kocsmánál 
történt rendbontásról. Gyorsan odasietünk, de a 
helyszínre érkezve a helyzet nyugodt. Egy férfi-
társaság barátságosan beszélget a teraszon, és 
semmi jelét nem mutatják a csendháborításnak. 
A rendőrök értesítik a központot a téves bejelen-
tésről, és folytatjuk az ellenőrzéseket. Mielőtt 
visszatérnénk a központba, még ellenőrizzük 
a városban és a külvárosi részeken nyitva tartó 
vendéglátóhelyeket és vállalkozásokat. Első-
sorban a fiatalkorúak alkoholfogyasztását elle-
nőrizzük és azt, szolgálnak-e fel nekik alkoholt. 
„Továbbá 22:00 óra után a 15 év alatti személyek 
nem tartózkodhatnak olyan helyeken, ahol alko-
holt szolgálnak fel” – teszi hozzá Michal Csölle.

Egy újabb bejelentés 
A rendőrkapitányságon rövid szünetet tartunk, 
de amint kifújjuk magunkat, érkezik egy újabb 
bejelentés – fiatalkorúak tartózkodnak a Cle-
mentis kertváros játszóterén. Amikor megérke-
zünk a helyszínre, egy csapat fiú játszik a kisebb 
gyerekeknek szánt játékokon, ami az ő korukban 
és ebben az időben már nem megengedett. A ren-
dőrök megbeszélik velük a helyzetet, és elmagya-
rázzák, miért nem maradhatnak itt. Ez a pillanat 
ismét megmutatja nekem, hogy a rendőrök mun-
kája nemcsak a törvények szigorú betartásáról 
szól, hanem a pszichológiai megközelítésről és a 
különféle emberekkel való egyéni kommuniká-
ció képességéről is. A rendőrök egyúttal megdi-
csérik a bejelentőt, aki a helyszínen maradt, hogy 
nem volt közömbös a helyzet iránt, és jelentette a 
159-es telefonszámon. Ebben az esetben a hely-
zetet megegyezéssel oldottuk meg, és folytattuk 

a járőrözést.
Pillanatokkal később újabb esethez érkezünk, 
ahol csendháborítás történt. A járőr megérkezé-
sekor a zene azonnal elhallgat. A létesítmény tu-
lajdonosa tévesen azt hitte, hogy a zene engedély 
nélkül is szólhat 22:00-ig. A rendőrök udvaria-
san tájékoztatják a panaszokról, és elmagyaráz-
zák, hogy a közrend megzavarása nem időhöz 
kötött.

Véletlenszerű ellenőrzések 
Éjfél közeledtével megváltozik a város hangu-
lata. Az utcák csendesek, az emberek visszahú-
zódtak otthonaikba, és éppen ilyenkor kerül sor 
a véletlenszerű ellenőrzésekre. Az egyiknél, egy 
lakónegyedben, egy csapat tinédzserre bukka-
nunk, akik láthatóan alkoholt fogyasztottak. 
mikor a rendőrök odalépnek hozzájuk, azonnal 
védekeznek, mondván, hogy semmi rosszat nem 
tettek. A város csendjét ekkor töri meg a kérdés: 
„Ki nincs még 18 éves?” Hosszú csend után fé-
lénken négy kéz emelkedik fel. A lányok közül 
ketten úgy döntenek, hogy elfutnak, a többiek 
azonban alávetik magukat az alkoholszondás 
vizsgálatnak. Meglepő módon egy 16 éves lány 
1,2 ezreléket fújt, míg a barátnője 0,06 ezreléket. 
Hosszú megbeszélés után a rendőrök nyugodtan 
felszólítják a lányokat, hogy azonnal hívják fel 
a „menekülőket”, akik végül hosszú várakozás 
után megérkeznek. Az ő alkoholtesztjük nega-
tív eredményt mutatott. Úgy tűnik a rendőri 
egyenruha keltett bennük félelmet, és késztetést 
éreztek a menekülésre, pedig nem követtek el 
semmit. Végül a járőr felszólítja a csapatot, hogy 
takarítsanak fel maguk után, és a fiatalkorút, aki 
alkoholt fogyasztott, egyenesen hazaviszik, ahol 
még az édesanyjával is elbeszélgetnek.

Furcsa viselkedés
A kapitányságon töltött rövid szünet után foly-
tatjuk a járőrözést. Ellenőrizzük a komposzt-
telepet, az utcai világítást és Galánta minden 
városrészét. 1:34-kor érkezik egy újabb jelentés 
– állítólag valaki megtámadott egy nőt. A hely-
színre indulunk, de amikor megérkezünk, a 
helyzet tisztázódik, és kiderül, hogy nem történt 
bántalmazás. A nő csak nagyon megijedt. A köz-
pontból Peter Halász tájékoztat minket, hogy a 
művelődési központ kameráján egy férfit látott, 
aki furcsán viselkedik. A járőr azonnal reagál, 
és megyünk ellenőrizni a helyzetet. A helyszínen 
egy középkorú férfit találunk. A rendőrök gyor-
san azonosítják, és ő elmondja, hogy aznap en-
gedték ki a börtönből, és nincs hol aludnia.

Nyugodt helyzet
Hajnali két óra van, a levegő már kellemesebb, és 
a vasútállomás alatti hídhoz indulunk, ahol há-
rom hajléktalan alszik. A rendőrök megmutatják, 
milyen nehéz körülmények között kell ezeknek 
az embereknek élniük, és ők sem közömbösek a 
sorsuk iránt. Fél háromkor rövid időre megál-
lunk az állomáson, ahol a rendőrök jelentéseket 
írnak és ellenőrzik a térfigyelő kamerák felvéte-
leit. Fél óra múlva elindulunk a kertekhez, majd 
a kórházhoz. Galánta utcái most csendesek, és 
nem érkeznek újabb jelentések. Ezért hajnalban 
még ellenőrizzük az utolsó helyeket, amelyeket 
a terv szerint meg kell látogatnunk, és visszaté-
rünk az őrsre. Ott a helyettes parancsnok még 
ellenőrzi a külső defibrillátort, amelyet mindig 
magukkal visznek, és elmagyarázza nekem, ho-
gyan kell használni ezt az eszközt, valamint hogy 
minden rendőr rendelkezik elsősegélynyújtó ta-
núsítvánnyal.
Reggel hat órakor véget ér az éjszakai műszak. 
A kapitányságra megérkeznek a nappali mű-
szakos kollégák, akiket Michal Csölle helyettes 
tájékoztat az éjszakai eseményekről. Fáradtan, 
de elégedetten búcsúzom el tőlük. Ez az élmény 
sokkal többet adott, mint amire számítottam. 
Megismerhettem nemcsak a városi rendőrség 
munkáját, hanem azokat az embereket is, akik 
ezt a munkát tisztelettel, empátiával és elkötele-
zettséggel végzik. Az éjszakai bevetésem a városi 
rendőrökkel megtanított arra, hogy a védelem és 
a segítség sokféle formát ölthet, és hogy minden 
egyenruha mögött olyan emberek állnak, akik 
nap mint nap igyekeznek jobbá tenni a körülöt-
tük lévő világot. A galántai rendőrök kétségtele-
nül ilyenek.

szöveg és fotó: Mária Májeková
A Galántai Újság szerkesztője a városi köz-

tisztviselő beleegyezésével vett részt a városi 
rendőrség éjszakai szolgálatán

Ezekben a rendkívül forró napokban a Galántán állandó lakóhely-
lyel rendelkező mozgáskorlátozott polgárok szívesen emlékeznek 
vissza május utolsó hetére, amelyet az egegi Park fürdőház kel-
lemes környezetében töltöttek. A városvezetés támogatásának 
köszönhetően vehettek részt ezen az üdülésen, hiszen Galánta 
anyagilag támogatta a Egészségkárosultak Szlovákiai Szövetsége 
galántai tisztségviselői által kidolgozott projektet. Az ott tartóz-
kodás során, a belépő orvosi vizsgálatot követően minden részt-
vevő 10 elektro- vagy vízgyógyászati kezelést, illetve masszázst 
vehetett igénybe. Ezen felül szaunázhattak és a melegvizes me-
dencét is kipróbálhatták. A vendégek továbbá bármikor úszhattak 
a belső és külső úszómedencékben. A hét során meglátogattuk a 
hotel területén található kastélyt, és részt vettünk egy kirándu-
láson Gyűgyön, ahová veterán busszal mentünk. Az üdüléssel 
minden résztvevő meg volt elégedve, és ezúton szeretnénk szívből 
köszönetet mondani a szervezőknek, az intézmények segítőkész 
személyzetének, valamint nem utolsósorban Galánta városának a 
pénzügyi támogatásért. Ennek a gyógyüdülésnek köszönhetően 
sok résztvevőnek nemcsak a fizikai, hanem lelki állapota is javult. 

Zoltán Nagy

Köszönetnyilvánítás Galánta vezetőségének
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menedékei. Galánta körülbelül húsz hajléktalant 
tart nyilván.
20:30-kor jelentést kapunk egy helyi kocsmánál 
történt rendbontásról. Gyorsan odasietünk, de a 
helyszínre érkezve a helyzet nyugodt. Egy férfi-
társaság barátságosan beszélget a teraszon, és 
semmi jelét nem mutatják a csendháborításnak. 
A rendőrök értesítik a központot a téves bejelen-
tésről, és folytatjuk az ellenőrzéseket. Mielőtt 
visszatérnénk a központba, még ellenőrizzük 
a városban és a külvárosi részeken nyitva tartó 
vendéglátóhelyeket és vállalkozásokat. Első-
sorban a fiatalkorúak alkoholfogyasztását elle-
nőrizzük és azt, szolgálnak-e fel nekik alkoholt. 
„Továbbá 22:00 óra után a 15 év alatti személyek 
nem tartózkodhatnak olyan helyeken, ahol alko-
holt szolgálnak fel” – teszi hozzá Michal Csölle.

Egy újabb bejelentés 
A rendőrkapitányságon rövid szünetet tartunk, 
de amint kifújjuk magunkat, érkezik egy újabb 
bejelentés – fiatalkorúak tartózkodnak a Cle-
mentis kertváros játszóterén. Amikor megérke-
zünk a helyszínre, egy csapat fiú játszik a kisebb 
gyerekeknek szánt játékokon, ami az ő korukban 
és ebben az időben már nem megengedett. A ren-
dőrök megbeszélik velük a helyzetet, és elmagya-
rázzák, miért nem maradhatnak itt. Ez a pillanat 
ismét megmutatja nekem, hogy a rendőrök mun-
kája nemcsak a törvények szigorú betartásáról 
szól, hanem a pszichológiai megközelítésről és a 
különféle emberekkel való egyéni kommuniká-
ció képességéről is. A rendőrök egyúttal megdi-
csérik a bejelentőt, aki a helyszínen maradt, hogy 
nem volt közömbös a helyzet iránt, és jelentette a 
159-es telefonszámon. Ebben az esetben a hely-
zetet megegyezéssel oldottuk meg, és folytattuk 

a járőrözést.
Pillanatokkal később újabb esethez érkezünk, 
ahol csendháborítás történt. A járőr megérkezé-
sekor a zene azonnal elhallgat. A létesítmény tu-
lajdonosa tévesen azt hitte, hogy a zene engedély 
nélkül is szólhat 22:00-ig. A rendőrök udvaria-
san tájékoztatják a panaszokról, és elmagyaráz-
zák, hogy a közrend megzavarása nem időhöz 
kötött.

Véletlenszerű ellenőrzések 
Éjfél közeledtével megváltozik a város hangu-
lata. Az utcák csendesek, az emberek visszahú-
zódtak otthonaikba, és éppen ilyenkor kerül sor 
a véletlenszerű ellenőrzésekre. Az egyiknél, egy 
lakónegyedben, egy csapat tinédzserre bukka-
nunk, akik láthatóan alkoholt fogyasztottak. 
mikor a rendőrök odalépnek hozzájuk, azonnal 
védekeznek, mondván, hogy semmi rosszat nem 
tettek. A város csendjét ekkor töri meg a kérdés: 
„Ki nincs még 18 éves?” Hosszú csend után fé-
lénken négy kéz emelkedik fel. A lányok közül 
ketten úgy döntenek, hogy elfutnak, a többiek 
azonban alávetik magukat az alkoholszondás 
vizsgálatnak. Meglepő módon egy 16 éves lány 
1,2 ezreléket fújt, míg a barátnője 0,06 ezreléket. 
Hosszú megbeszélés után a rendőrök nyugodtan 
felszólítják a lányokat, hogy azonnal hívják fel 
a „menekülőket”, akik végül hosszú várakozás 
után megérkeznek. Az ő alkoholtesztjük nega-
tív eredményt mutatott. Úgy tűnik a rendőri 
egyenruha keltett bennük félelmet, és késztetést 
éreztek a menekülésre, pedig nem követtek el 
semmit. Végül a járőr felszólítja a csapatot, hogy 
takarítsanak fel maguk után, és a fiatalkorút, aki 
alkoholt fogyasztott, egyenesen hazaviszik, ahol 
még az édesanyjával is elbeszélgetnek.

Furcsa viselkedés
A kapitányságon töltött rövid szünet után foly-
tatjuk a járőrözést. Ellenőrizzük a komposzt-
telepet, az utcai világítást és Galánta minden 
városrészét. 1:34-kor érkezik egy újabb jelentés 
– állítólag valaki megtámadott egy nőt. A hely-
színre indulunk, de amikor megérkezünk, a 
helyzet tisztázódik, és kiderül, hogy nem történt 
bántalmazás. A nő csak nagyon megijedt. A köz-
pontból Peter Halász tájékoztat minket, hogy a 
művelődési központ kameráján egy férfit látott, 
aki furcsán viselkedik. A járőr azonnal reagál, 
és megyünk ellenőrizni a helyzetet. A helyszínen 
egy középkorú férfit találunk. A rendőrök gyor-
san azonosítják, és ő elmondja, hogy aznap en-
gedték ki a börtönből, és nincs hol aludnia.

Nyugodt helyzet
Hajnali két óra van, a levegő már kellemesebb, és 
a vasútállomás alatti hídhoz indulunk, ahol há-
rom hajléktalan alszik. A rendőrök megmutatják, 
milyen nehéz körülmények között kell ezeknek 
az embereknek élniük, és ők sem közömbösek a 
sorsuk iránt. Fél háromkor rövid időre megál-
lunk az állomáson, ahol a rendőrök jelentéseket 
írnak és ellenőrzik a térfigyelő kamerák felvéte-
leit. Fél óra múlva elindulunk a kertekhez, majd 
a kórházhoz. Galánta utcái most csendesek, és 
nem érkeznek újabb jelentések. Ezért hajnalban 
még ellenőrizzük az utolsó helyeket, amelyeket 
a terv szerint meg kell látogatnunk, és visszaté-
rünk az őrsre. Ott a helyettes parancsnok még 
ellenőrzi a külső defibrillátort, amelyet mindig 
magukkal visznek, és elmagyarázza nekem, ho-
gyan kell használni ezt az eszközt, valamint hogy 
minden rendőr rendelkezik elsősegélynyújtó ta-
núsítvánnyal.
Reggel hat órakor véget ér az éjszakai műszak. 
A kapitányságra megérkeznek a nappali mű-
szakos kollégák, akiket Michal Csölle helyettes 
tájékoztat az éjszakai eseményekről. Fáradtan, 
de elégedetten búcsúzom el tőlük. Ez az élmény 
sokkal többet adott, mint amire számítottam. 
Megismerhettem nemcsak a városi rendőrség 
munkáját, hanem azokat az embereket is, akik 
ezt a munkát tisztelettel, empátiával és elkötele-
zettséggel végzik. Az éjszakai bevetésem a városi 
rendőrökkel megtanított arra, hogy a védelem és 
a segítség sokféle formát ölthet, és hogy minden 
egyenruha mögött olyan emberek állnak, akik 
nap mint nap igyekeznek jobbá tenni a körülöt-
tük lévő világot. A galántai rendőrök kétségtele-
nül ilyenek.

szöveg és fotó: Mária Májeková
A Galántai Újság szerkesztője a városi köz-

tisztviselő beleegyezésével vett részt a városi 
rendőrség éjszakai szolgálatán

Ezekben a rendkívül forró napokban a Galántán állandó lakóhely-
lyel rendelkező mozgáskorlátozott polgárok szívesen emlékeznek 
vissza május utolsó hetére, amelyet az egegi Park fürdőház kel-
lemes környezetében töltöttek. A városvezetés támogatásának 
köszönhetően vehettek részt ezen az üdülésen, hiszen Galánta 
anyagilag támogatta a Egészségkárosultak Szlovákiai Szövetsége 
galántai tisztségviselői által kidolgozott projektet. Az ott tartóz-
kodás során, a belépő orvosi vizsgálatot követően minden részt-
vevő 10 elektro- vagy vízgyógyászati kezelést, illetve masszázst 
vehetett igénybe. Ezen felül szaunázhattak és a melegvizes me-
dencét is kipróbálhatták. A vendégek továbbá bármikor úszhattak 
a belső és külső úszómedencékben. A hét során meglátogattuk a 
hotel területén található kastélyt, és részt vettünk egy kirándu-
láson Gyűgyön, ahová veterán busszal mentünk. Az üdüléssel 
minden résztvevő meg volt elégedve, és ezúton szeretnénk szívből 
köszönetet mondani a szervezőknek, az intézmények segítőkész 
személyzetének, valamint nem utolsósorban Galánta városának a 
pénzügyi támogatásért. Ennek a gyógyüdülésnek köszönhetően 
sok résztvevőnek nemcsak a fizikai, hanem lelki állapota is javult. 

Zoltán Nagy

Köszönetnyilvánítás Galánta vezetőségének
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A méhészet Galántán közel 100 éves hagyományra tekint vissza
A méz az egyik legcsodálatosabb ajándéka a ter-
mészetnek, amelyet az emberiség évezredek óta 
ismer és használ. Ez az aranyló elixír azonban 
nem csupán édesítőszer – egy vitaminokban, ás-
ványi anyagokban, enzimekben és egyéb értékes 
anyagokban gazdag kincs, amely jótékony hatás-
sal van egészségünkre. A méz ugyanis nemcsak 
finom, hanem számos gyógyhatással is rendel-
kezik. Ezért ebben a cikkben bemutatjuk azokat 
a lelkes embereket, akik gondoskodnak arról, 
hogy mindig kéznél legyen ez a természeti csoda 
– a galántai méhészeket.

Közel 100 tag és 
2800 méhcsalád

A méhészet Galántán és környékén hosszú és 
gazdag múltra tekint vissza, amely egészen 1927-
ig nyúlik vissza. Akkor alakultak meg a Galántai 
járásban az első hivatalos méhészeti egyesületek, 
amelyek idővel különböző átalakulásokon men-
tek keresztül a mai Szlovákiai Méhészek Szövet-
ségének megalakulásáig (SZMSZ). A Galántai 
SZMSZ alapszervezetének vezetősége és tagjai 
ma is elkötelezettek abban, hogy folytassák ezt a 
hagyományt, és hozzájáruljanak a méhészet fej-
lődéséhez, különösen a galántai régióban. „Szer-
vezetünk 16 települést fed le, és 98 tagunk van, 
akik mintegy 2800 méhcsaládot gondoznak” 
– mondja Ing. Ján Engelman (fotón), a galántai 
méhészek titkára. A településeken ezen kívül 
megbízottjaik vannak, akik biztosítják a kapcso-
latot az egyes községek méhészeivel, így minden-
ki jól informált a történésekkel kapcsolatban.

Az új elnök vezetésével 
a szervezet újjáéled

A galántai méhészek számos kihívással néznek 
szembe, amelyek a méhek gondozásával és szá-
muk fenntartásával kapcsolatosak. „Hiányoznak 
azok az emberek, akik a méhészet mellett felvilá-
gosítással is foglalkoznának” – figyelmeztet Ján 
Engelman. Bár a múltban számos tevékenységet 
szerveztek, mint kiállítások, előadások és ren-
dezvények, az érdeklődés ezek iránt fokozatosan 
csökkent a szervezők hiánya miatt. Ennek elle-
nére a galántai méhészek nem adják fel. Az új el-
nök, Ing. Koška vezetésével a szervezet újra kezd 
aktívvá válni. Az új elnök különböző promóciós 
rendezvényekkel és a helyi intézményekkel, pél-
dául a galántai Városi Művelődési Központtal és 
az alapiskolákkal való együttműködéssel kap-
csolatos ötletekkel állt elő. 

Ezen kívül egy új méhészeti szakkör létrehozását 
is tervezik, amely nyitva áll gyermekek és felnőt-
tek számára egyaránt. A titkár szerint az új elnök 
ügyes, és előre akarja mozdítani a szervezetet. 
Idén már két rendezvényt tartottak a méhészet 
népszerűsítésére Galántán – a május 1-i ünnep-
ségen és a nemzetközi gyermeknapon. „Részt 
vettünk a Galántai Vásáron is, ahol folytattuk a 
felvilágosítást, és igyekeztünk új, fiatal tagokat 
toborozni” – mondja Ján Engelman. „Örömmel 
látjuk, hogy sok fiatal érdeklődik a méhészet 
iránt. Ez a tendencia nagyon bíztató, különösen 
azért, mert a méhészeti oktatás Szlovákiában 
egyre fejlődik és egyre népszerűbbé válik” – teszi 
hozzá.

Mi aggasztja a galántai 
méhészeket?

A mai méhészet egyik legnagyobb problémája a 
méhek pusztulása, amely 2014-től vált jelentőssé. 
Engelman szerint ezért a mezőgazdasági válto-

zások felelősek, különösen a növényvédő szerek 
használata és a műtrágyázás módja. „A talajban 
túl sok a nitrogén, ami veszélyezteti a méheket” 
– magyarázza. „A méhészeti folyóiratokban az 
elmúlt 10 évben publikált szakcikkek, amelyek 
a méhcsaládok pusztulásával foglalkoznak, rá-
mutatnak, hogy ezekért a növényvédő szerek, 
valamint a növények kártevői és betegségei elleni 
szerek, sőt a műtrágyázás módja felelős.” Ennek 
ellenére az idei méztermés Engelman szerint na-
gyon jó lesz. 
„Minden év más-más virágnak kedvez a tavaszi 
fagyoktól, hosszan tartó esőktől és egyéb feltéte-
lektől függően. Idén az esős és hűvös időjárás mi-
att a fűz, gyümölcsfák és repce méze nem termett 
jól. A többi mézfajtánál viszont jó termésre szá-
mítunk.” És melyik méz a legjobb minőségű? Ján 
Engelman szerint minden szlovák méz minőségi 
és jó. „Az egynövényes mézek specifikus hatá-
sokkal rendelkeznek, amelyek a növénnyel kap-
csolatosak, amelyből készültek. A legegészsége-
sebb a vegyes virágméz, amely akkor keletkezik, 
amikor nincs domináns növény virágzásban. A 
vegyes virágmézben különböző növények, mint 
a fűz, gyümölcsfák, repce, akác, hárs, napraforgó 
és mezei virágok hatóanyagai találhatók meg.”

A méz gyógyító hatásai
A méz gyógyító hatásai a növények nektárjából 
származnak, valamint antibiotikus hatásai is 
vannak, amelyek segítenek védeni a szervezetet 
a vírusok, baktériumok és gyulladásos folya-
matok ellen. „A mézen kívül gyógyító hatású a 
virágpor is, amely rengeteg ásványi anyagot, vi-
tamint, fehérjét és enzimet tartalmaz, ami rend-
kívül táplálóvá teszi” – magyarázza a szervezet 
titkára. További gyógyító hatású méhészeti ter-
mékek közé tartozik a méhpempő, amely támo-
gatja a lelki jólétet és egyes betegségek kezelését, 
valamint a propolisz, amely hatékony a vírusok, 
baktériumok és gombák ellen, például a hólya-
gok és a gyulladt torok kezelésében. Mindez alá-
támasztja a szlovák méz kiválóságát. Különleges 
tulajdonságai miatt nemcsak finom élelmiszer, 
hanem hatékony természetes gyógyszer is. 

szöveg és fotó: Mária Májeková

Az egykori galántai diáklány öregbíti a város hírnevét
Sofia Barháčová teniszező a homonnai nyá-
ri szlovák bajnokságon 1. helyezést ért el az 
egyéni ifjúsági kategóriában, valamint 1. he-
lyezést szerzett párosban is, így ő lett a szlová-
kiai bajnok. Szívből gratulálunk!
Az ifjú sportolónő további sikerei közül:
2. helyezés párosban az U18-as fedett pályás 
szlovák bajnokságon, Pöstyénben – Szlovákia 
bajnoki második helyezettje, 1. helyezés pá-
rosban a fedett pályás regionális bajnokságon 
– Nyugat-szlovákiai régió, 1. hely egyéniben 
és 1. hely párosban az U18-as A kategóriás 
versenyen, Zsolna, 2. hely párosban az U18-
as A kategóriás versenyen, Nyitra, 3. hely 
egyéniben az ITF U18 nemzetközi versenyen, 
Weisskirchen, 1. hely párosban az ITF U18 
nemzetközi versenyen, Székesfehérvár.
Sofia Barháčová képviselte Szlovákiát a 16 év 
alatti ifjúsági kategóriában a csapatok ostra-
vai Európa-bajnokságán, ahol 4. helyezést ért 
el. Kiváló eredményeiért Peter Kolek pol-
gármester Galánta város sportolója díjjal 
tüntette ki. 

- R -
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Augusztus 9. péntek és augusztus 11. vasárnap között került meg-
rendezésre Galántán a 32. Galánta–Jeseník teketalálkozó, amelyet 
1993 óta megszakítás nélkül rendeztek meg minden évben felváltva 
Jeseníken és Galántán! Még a covid sem akadályozta meg, hogy ez a 
hagyomány fennmaradjon. Az SKK Jeseník tekecsapata ezúttal 9 fős 
küldöttséggel érkezett Galántára. A találkozó nagyon jól sikerült, és 
hasonlóan a korábbiakhoz, kiváló hangulatban zajlott. A résztvevők 
megemlékeztek Silvester Hrbánról és Jozef Pivkoról, akik ennek a 
szép hagyománynak a létrehozói voltak..

szöveg és fotó: Jozef Butko, MKK Slovan Galanta

Teke – Jožko PIVKO 2024-es Emlékverseny, a győztesek Rakovice és Róbert Gulyás

32. Galánta–Jeseník 
teketalálkozó

A XXXVIII. Galántai Vásár kísérőrendezvényei keretében a Slovan 
Galanta Városi Tekeklub szervezésében került sor a hagyományos 
nemzetközi Jožko PIVKO 2024-es Emlékversenyre. A négyfős csa-
patok kategóriájában harmadik alkalommal, akárcsak tavaly és az azt 
megelőző évben a TJ Rakovice csapata győzedelmeskedett. Egyéniben 
Gulyás Róbert teljesített a legjobban, így a győzelmi trófea Budapestre 
került. A három vásári nap alatt sor került a Galanta-Jeseník baráti 
tekeklubok 32. találkozójára is.

Jožko PIVKO Emlékverseny
2024. augusztus 9–10., tekepálya, Galánta
A hétvégén ünnepélyes, vidám hangulatban zajlott a nemzetközi, 2024-
es Jožko PIVKO Emlékverseny 11. évada. Ez volt a 31. torna, amelyet 
a Galántai Vásár alkalmából és Galánta város támogatásával rendeztek 
meg. Csehországból két Jeseník-csapatot, valamint Vsetín, Vracov és 

Nová Včelnice tekéseit fogadtuk. Magyarországról két négyfős csapat 
érkezett Budapestről. Szlovákiát Rákfalu és Galánta tekései képviselték 
a pályákon.
A csapatok kategóriájában a TJ Rakovice tekései (2266) emelhették 
magasba a győzelmi trófeát. A második helyen a cseh TJ Nová Včelni-
ce csapata (2247) végzett. A bronzérmet a hazai csapat szerezte meg, 
az MKK Slovan Galanta A (2222).
Az egyéni kategóriában a legjobb teljesítményt a Budapest A csapat 
tagja, Gulyás Róbert (605) nyújtotta. A második helyet Maroš Ležo-
vič (599) szerezte meg, aki nemrégiben csatlakozott a TJ Rakovice 
interligájához. A harmadik helyen Václav Smejkal (598), a Jeseník A 
csapat tagja végzett, aki új egyéni rekordot állított fel.

szöveg és fotó: Jozef Butko, MKK Slovan Galanta

A TJ Rakovice győztes csapata, 
állók sora balról: Ležovič, Šintál, 

guggolók balról: Dolnák, Prívozník

Közös fotó az SKK Jeseník tekecsapatának távozása előtt

OLIMPIAI BOX A GALÁNTAI VÁSÁRON
A kísérő sportesemények mindig is hozzájárultak a Galántai Vásár kulturális és társadalmi hátteré-
hez, és ez idén, immár a harmincnyolcadik alkalommal sem volt másképp. Az olimpiai boksz, vál-
tozó színvonalon, de rendszeresen szerepelt az esemény programjában, az idei küzdelmek azonban 
kétségkívül magasabb színvonalat képviseltek. Az idei rendezvény szervezői, a KO BC Galanta és 
a Boxing Club Galanta összesen negyven bokszolót és bokszolónőt vonultattak fel az amfiteátrum 
udvarán felállított nyári ringben. A szervező klubokon kívül a PK Zvolen, BC Holíč, BC Zlaté Mo-
ravce, Boxing Academy Trnava, valamint a BC Hlohovec klubokból is érkeztek ökölvívók, ahogy az 
olasz Vittorio Veneto klubból is, amelynek a Tomi Kid Akadémia nyári táborában volt felkészülése. 
A szlovák és nemzetközi boksz nagyjai is megmérettették magukat, például Joseph Kostúr, a PK 
Zvolen versenyzője, aki 2022-ben bronzérmet szerzett az Európa-bajnokságon, a BC Veľké Úľany 
neveltjei, Tibor és Erik Katona fivérek, akik most a KO BC színeiben léptek ringbe, valamint Lukáš 
Vymyslický a BC Holíč klubtól. Az utóbbi három versenyző többszörös szlovák bajnok, és a 22 éven 
aluliak idei Európa-bajnokságára készülnek. A hazai KO BC tagjai közül Lukáš Kvočka, Tomáš 
Deák, Samuel Greguška és Kristián Bukovský voltak a legkedveltebbek, míg a Boxing Clubból Gab-
riel Kováč, Roman Nyíregyházki, Daniel Mudroch, Viktória Laurová és a harcias Ladislav Kaplan 
tűntek ki. Az említett harcosok összecsapásai az esemény legjobbjai közé tartoztak, amelyet sajnos 
csak mintegy ötven néző követett figyelemmel. Az idősebb boxrajongók nosztalgiával emlékeztek 
azokra az időkre, amikor több száz néző zsúfolódott össze a ring körül a Galántai Vásáron. A ren-
dezők a jövőben szeretnék visszahozni ezeket a pillanatokat. Felmerült, hogy a következő eseményt 
Galánta csapata és egy külföldi csapat összecsapásaként szerveznék meg, ahol az egyes küzdelmek 
és az összesített pontszám is kihirdetésre kerülne, ami vonzó lehet a nézők számára.

szöveg: Ivan Zelenák
fotó: Juraj Stern

Az egyéni kategória legjobbjai, balról: 3. Smejkal, 1. Gulyás, 2. Ležovič
A győztes csapatok díjait Monika Pivková (balra) és Oto Kosár, 

az MKK Slovan Galanta elnöke (jobbra) adták át
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rendezésre Galántán a 32. Galánta–Jeseník teketalálkozó, amelyet 
1993 óta megszakítás nélkül rendeztek meg minden évben felváltva 
Jeseníken és Galántán! Még a covid sem akadályozta meg, hogy ez a 
hagyomány fennmaradjon. Az SKK Jeseník tekecsapata ezúttal 9 fős 
küldöttséggel érkezett Galántára. A találkozó nagyon jól sikerült, és 
hasonlóan a korábbiakhoz, kiváló hangulatban zajlott. A résztvevők 
megemlékeztek Silvester Hrbánról és Jozef Pivkoról, akik ennek a 
szép hagyománynak a létrehozói voltak..

szöveg és fotó: Jozef Butko, MKK Slovan Galanta

Teke – Jožko PIVKO 2024-es Emlékverseny, a győztesek Rakovice és Róbert Gulyás

32. Galánta–Jeseník 
teketalálkozó

A XXXVIII. Galántai Vásár kísérőrendezvényei keretében a Slovan 
Galanta Városi Tekeklub szervezésében került sor a hagyományos 
nemzetközi Jožko PIVKO 2024-es Emlékversenyre. A négyfős csa-
patok kategóriájában harmadik alkalommal, akárcsak tavaly és az azt 
megelőző évben a TJ Rakovice csapata győzedelmeskedett. Egyéniben 
Gulyás Róbert teljesített a legjobban, így a győzelmi trófea Budapestre 
került. A három vásári nap alatt sor került a Galanta-Jeseník baráti 
tekeklubok 32. találkozójára is.

Jožko PIVKO Emlékverseny
2024. augusztus 9–10., tekepálya, Galánta
A hétvégén ünnepélyes, vidám hangulatban zajlott a nemzetközi, 2024-
es Jožko PIVKO Emlékverseny 11. évada. Ez volt a 31. torna, amelyet 
a Galántai Vásár alkalmából és Galánta város támogatásával rendeztek 
meg. Csehországból két Jeseník-csapatot, valamint Vsetín, Vracov és 

Nová Včelnice tekéseit fogadtuk. Magyarországról két négyfős csapat 
érkezett Budapestről. Szlovákiát Rákfalu és Galánta tekései képviselték 
a pályákon.
A csapatok kategóriájában a TJ Rakovice tekései (2266) emelhették 
magasba a győzelmi trófeát. A második helyen a cseh TJ Nová Včelni-
ce csapata (2247) végzett. A bronzérmet a hazai csapat szerezte meg, 
az MKK Slovan Galanta A (2222).
Az egyéni kategóriában a legjobb teljesítményt a Budapest A csapat 
tagja, Gulyás Róbert (605) nyújtotta. A második helyet Maroš Ležo-
vič (599) szerezte meg, aki nemrégiben csatlakozott a TJ Rakovice 
interligájához. A harmadik helyen Václav Smejkal (598), a Jeseník A 
csapat tagja végzett, aki új egyéni rekordot állított fel.

szöveg és fotó: Jozef Butko, MKK Slovan Galanta

A TJ Rakovice győztes csapata, 
állók sora balról: Ležovič, Šintál, 

guggolók balról: Dolnák, Prívozník

Közös fotó az SKK Jeseník tekecsapatának távozása előtt

OLIMPIAI BOX A GALÁNTAI VÁSÁRON
A kísérő sportesemények mindig is hozzájárultak a Galántai Vásár kulturális és társadalmi hátteré-
hez, és ez idén, immár a harmincnyolcadik alkalommal sem volt másképp. Az olimpiai boksz, vál-
tozó színvonalon, de rendszeresen szerepelt az esemény programjában, az idei küzdelmek azonban 
kétségkívül magasabb színvonalat képviseltek. Az idei rendezvény szervezői, a KO BC Galanta és 
a Boxing Club Galanta összesen negyven bokszolót és bokszolónőt vonultattak fel az amfiteátrum 
udvarán felállított nyári ringben. A szervező klubokon kívül a PK Zvolen, BC Holíč, BC Zlaté Mo-
ravce, Boxing Academy Trnava, valamint a BC Hlohovec klubokból is érkeztek ökölvívók, ahogy az 
olasz Vittorio Veneto klubból is, amelynek a Tomi Kid Akadémia nyári táborában volt felkészülése. 
A szlovák és nemzetközi boksz nagyjai is megmérettették magukat, például Joseph Kostúr, a PK 
Zvolen versenyzője, aki 2022-ben bronzérmet szerzett az Európa-bajnokságon, a BC Veľké Úľany 
neveltjei, Tibor és Erik Katona fivérek, akik most a KO BC színeiben léptek ringbe, valamint Lukáš 
Vymyslický a BC Holíč klubtól. Az utóbbi három versenyző többszörös szlovák bajnok, és a 22 éven 
aluliak idei Európa-bajnokságára készülnek. A hazai KO BC tagjai közül Lukáš Kvočka, Tomáš 
Deák, Samuel Greguška és Kristián Bukovský voltak a legkedveltebbek, míg a Boxing Clubból Gab-
riel Kováč, Roman Nyíregyházki, Daniel Mudroch, Viktória Laurová és a harcias Ladislav Kaplan 
tűntek ki. Az említett harcosok összecsapásai az esemény legjobbjai közé tartoztak, amelyet sajnos 
csak mintegy ötven néző követett figyelemmel. Az idősebb boxrajongók nosztalgiával emlékeztek 
azokra az időkre, amikor több száz néző zsúfolódott össze a ring körül a Galántai Vásáron. A ren-
dezők a jövőben szeretnék visszahozni ezeket a pillanatokat. Felmerült, hogy a következő eseményt 
Galánta csapata és egy külföldi csapat összecsapásaként szerveznék meg, ahol az egyes küzdelmek 
és az összesített pontszám is kihirdetésre kerülne, ami vonzó lehet a nézők számára.

szöveg: Ivan Zelenák
fotó: Juraj Stern

Az egyéni kategória legjobbjai, balról: 3. Smejkal, 1. Gulyás, 2. Ležovič
A győztes csapatok díjait Monika Pivková (balra) és Oto Kosár, 

az MKK Slovan Galanta elnöke (jobbra) adták át
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Hogy sikerült a Nyárbúcsúztató és a Bográcsos 
Ételek Nemzetközi Gasztrofesztiválja?

A 2024-es nyarat Galántán augusztus 29-én a Bográcsos Ételek Nemzetközi 
Gasztrofesztiváljának XII. évfolyama zárta, amelyet a Galántai Neogótikus 
Kastély parkjában rendeztek meg. Csapatok mérettették meg magukat bog-
rácsspecialitások készítésében. A helyszínt különféle bográcsos ételek, mint 
például gulyás, bableves, pacal, pörkölt és egyéb finomságok illata lengte 
be. Az esemény hangulatáról PhDr. Zoltán Horváth, a Galánta Fejlődéséért 
Polgári Társulás elnöke mesélt: „Idén 39 csapat nevezett a bográcsos ételek 
főzőversenyére. Új csapataink is vannak, akik gyönyörű öltözékekben, saját 
logóikkal díszített asztalokkal érkeztek, ezért a jövőben fontolóra veszem, 
hogy díjazzuk a ruházatot és a kreativitást is. Többen visszatérő versenyzők 
voltak, így volt mire visszaemlékezni” – tette hozzá. „Csodálatos, hogy ennyi 
civil szervezet összefogott, és közösen megszerveztük a Nyárbúcsúztatót is.” 
A legkisebbek sem maradtak program nélkül, ahogy azt PhDr. Lucia Ma-
darová, a Galánta Fejlődéséért Polgári Társulás tagja elmondta: „Ugrálóvá-
rakkal, arcfestéssel, színes fonatokkal, csillámtetoválással, karikaturistával 
és kreatív műhelyekkel készültünk a gyerekeknek, hogy szebbé tegyük a 
napjukat. A nagyobbaknak pedig kézművesek mutatták be mesterségeiket, 
így egy kis történelmet is csempésztünk a foglalkozásokba.”  A gasztro-
fesztivált a következő szervezetek támogatták: Galánta Fejlődéséért Polgári 
Társulás, Galánta város, Nagyszombat Megye Önkormányzata, PRO Ga-
lanta Polgári Társulás, MULTIMEDIA, az RTV KREA Regionális Televízió, 
Templars Slovakia Polgári Társulás, Galántai Neogótikus Kastély Polgári 
Társulás, COMENIUM s. r. o., PHARIUS, s .r. o., VIBRA Slovakia, s. r. o., 

Samsung Electronics Slovakia, s. r. o.,  COOPEX, Autoprofit, Respect, Grand 
Gastro. Az esemény sok látogatót vonzott. A gyerekeket és szüleiket, vala-
mint az összes jelenlévőt a Retro Band szórakoztatta. A Galánta Fejlődéséért 
Polgári Társulás égisze alatt zajlott a már említett 2024-es Nyárbúcsúztató 
is, amely szintén augusztus 29-én került megrendezésre a galántai Amfiteát-
rumban. Az eseményt a Cico Band és René Rendy nyitotta meg slágereikkel, 
mint a Pivko, Piatok, Sobota. Az emberek jól érezték magukat, énekeltek – 
a Hop čip čibi rip hopáá mindenkit magával ragadott. Fellépett a 1996 óta 
fennálló Desmod nevű nyitrai rockzenekar is, amely mindenkit táncra per-
dített és fantasztikus hangulatot teremtett. Nem hiányoztak a romantikus 
dalok, mint a Chýbanie vagy a Niekto ti to povie skôr než ja és a Kométa 
című dal sem, amelynek a film szerelmesei örültek a legjobban. Kuli a régi 
slágereiről sem feledkezett meg, és az egész közönséget megtáncoltatta olyan 
dalokkal, mint a Hemeroidy, Čierna ovca rodiny, Čierna diera, Vyrobená 
pre mňa és mások. „A hangulat egész este vidám volt, az emberek énekeltek, 
táncoltak, szórakoztak. Az időjárás tökéletes volt. A nagyszerű koncert után 
a kis színpadon Oldies Party következett, amely egészen hajnalig tartott” – 
nyilatkozta PhDr. Zoltán Horváth, a Galánta Fejlődéséért Polgári Társulás 
elnöke. Az estét Bárány Attila DJ zárta, aki oldies slágerekkel, új pop-, rock- 
és más műfajú zenékkel szórakoztatta a közönséget.

készítette: PhDr. Lucia Madarová, Galánta Fejlődéséért Polgári Társulás 
fotó: Kristína Ferenčík Krajčovičová
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